
آیت الله ســید ابراهیم رییسی روز چهارشنبه در جلسه ستاد تنظیم بازار تقویت 
و توســعه سامانه های هوشــمند توزیع کالا در سراسر کشور را برای ایجاد آرامش 
در بازار و اطمینان مردم ضروری دانســت و گفت: شرایط رهاشدگی و قیمت های 
دلخواه در بازار به هیچ عنوان پذیرفتنی نیست و در این راستا راه اندازی و توسعه 
سامانه های هوشمند توزیع کالا به ویژه کالاهای معیشتی و روزمره مردم می تواند 

نقش مهمی در کنترل بازار و قیمت ها داشــته  باشد.
رییس جمهور بر اســتفاده از بهترین روش ها برای رسیدن کالا به دست مردم 
تاکید کرد و افزود: برنامه و سیاســت دولت رســیدن عادلانه کالا به دست مردم 
اســت و هیچ تعصب یا محدودیتی بر اســتفاده از روش خاصی وجود ندارد و مهم 
این اســت که کالای مورد نیاز مردم با حفظ کرامت و عزت به دست آنان برسد و 
مواردی که در گذشته مردم را به حضور در صف های طولانی کشانده و کرامت شان 

را خدشه دار کردند نباید تکرار شود.
آیت الله رییسی با تاکید بر اینکه تصمیمات ستاد تنظیم بازار باید به طور کامل 
اجرا شود، خاطرنشان کرد: اگر برخلاف تصمیمات ستاد تنظیم بازار مدیر مجموعه 
یا کارخانه ای بر اســاس مصلحت سنجی کالای تولیدی خود را به بازار عرضه نکند 
تا بعداً با قیمت بالاتری آن را بفروشــد، چنین فردی حتی یک روز هم صلاحیت 

حضور در آن مجموعه را ندارد و باید با وی برخورد شــود.
وی تاکیــد کرد: مجموعه هایی که به موجــب مقررات، اختیاراتی برای افزایش 
قیمت هــا دارند حق ندارند خودســرانه در این رابطه اقدام کنند و باید پیشــنهاد 
خود را به ســتاد تنظیم بازار ارائه کند تا پس از بررســی و با توجه به شرایط بازار 

نسبت به پیشنهاد آنها تصمیم گیری شود.
رییس جمهور اهمیت نظارت بر بازار و اســتفاده از اتحادیه های صنفی در این 

زمینــه را مورد تاکید قرار داد و گفت: برای نظــارت بازار اگر از مردم و بازاری ها 
و اتحادیه های صنفی و شــرکت های تولید کالا و خدمات استفاده شود در کنترل 

بازار، تولید و توزیع بســیار موثر و موفق خواهیم بود.
آیت الله رییســی تصریح کرد: نظارت بر بازار از اهمیت بسیار زیادی برخوردار 
اســت و لازم اســت به طور روزانه قیمت کالا و خدمات پیگیری و کنترل شود و 

حتی یک روز هم از آن نباید غفلت شود.
رییــس جمهوری با تاکید بر ضــرورت توجه بر اقلیم هر منطقه و اســتان در 
قیمت گذاری کالا و خدمات، اظهار کرد: حتی الامکان باید از قیمت گذاری سراسری 
روی کالاهای اساســی و معیشتی مردم پرهیز شــود چرا که بعضاً قیمت یک نوع 
کالا در اســتانی پایین تر از قیمت  آن در پایتخت باشد و قیمت گذاری سراسری به 

نوعی اجحاف در حق مردم آن استان است.
وی بر نظارت و کنترل قیمت لوازم خانگی تاکید کرد و خاطرنشا کرد: لوازم مورد 
نیاز در تهیه جهیزیه از جمله کالاهای اساســی و ضروری مردم محسوب می شود 

لذا ضرورت دارد روی قیمت این لوازم نظارت بیشــتری اعمال شود.
آیت الله رییســی همچنین بر پیگیری و عملیاتی شــدن طرح جامع تجارت در 

کمترین زمان ممکن تاکید کرد.
رییس جمهــور در ادامه وزیر صنعت، معدن و تجارت، وزیر جهاد کشــاورزی، 
اســتانداران و اعضای ســتاد را مخاطب قرار داد و تاکید کرد: در شــرایطی که با 
واکسیناســیون عمومی موفقیت حاصل شد از جانِ مردم صیانت گردید، نان مردم 
هم بســیار اهمیت دارد و باید با کنترل، پیگیری و نظارت بر حلقه تامین، توزیع 
و مصرف مراقبت شــود تا به مردم اجحاف نشــود و سوداگران نتوانند نان مردم را 

با مشکل مواجه کنند.

اقتصاد ایران 3.3 درصد 
بزرگ تر شد

گام مثبت دولت در حذف رانت 
چند هزار میلیارد تومانی سیمان

ما با قلب مان فوتبال 
بازی می کنیم

تعویق دوباره پرتاب »جیمز 
وب« در پی وزش باد شدید

روزنامه سراسری 
 اقتصادی اجتماعی  

پنج شنبه  1400/10/2
2000 تومان 

شماره : 1269

2

3

7

8

»شب یلدا« )کیومرث پوراحمد( یکی از محبوب ترین فیلم های سینمای ایران و از 
بهترین های کارنامه فیلمساز است. فیلم روایت چند ماه از زندگی حامد )محمدرضا 
فروتن( است که پس از مهاجرت و جدایی از همسرش باید با این فقدان کنار بیاید. 
پوراحمد که فیلم را براساس تجربه شخصی ساخته، به شکلی دلپذیر و تأثیرگذار 
به تنهایی های یک مرد نزدیک می شود و سیمایی باورپذیر از این رنج مردانه برایمان 
به یادگار می گذارد. فیلم فقط در یک خانه می گذرد در اغلب سکانس های آن تنها 
فروتن مقابل دوربین است، با این همه آنچه در درون قصه وجود دارد و ارتباطی که 
حامد به عنوان تنها ساکن خانه با جهان محدود اطرافش )تابلوها، تصاویر ویدیویی، 
قاب عکس ها و...( برقرار می کند فضای فیلم را می سازد و قصه را پیش می برد. »شب 
یلدا« از آن دست عاشقانه های پراحساسی است که مثل اغلب ساخته های پوراحمد 
رنگ و بوی ایرانی دارد، پر از ترانه و موسیقی و یادبود است و امروز که بیست سال از 

ساخت آن گذشته، جنبه نوستالژیک بیشتری پیدا کرده است.
به نظر می رسد وجه تسمیه فیلم اشاره ای تلویحی به طولانی بودن شبی دارد که 
در دل آن امید به روشنی و فردای بهتر است. حامد در طول فیلم، از مردی شکست 
خورده و همسر و فرزند از دست داده، به مردی در حال کشف می رسد و در پایان 
به یمن حضور پریا، دوباره به آغوش زندگی برمی گردد. عشق که او را رها کرده 
و رنجانده، این بار در قالبی تازه رخ می نماید. در تهرانی برفی و سپیدپوش، پریا 
با دسته گلی بزرگ پا به خانه تاریک و خالی مردی می گذارد که ازجنگی بزرگ 
با خود بازگشته و در انتظار معجزه است. پریا، نور را به خانه می آورد و این پایان، 

دل تماشاگری را که با حامد رنج کشیده و شکسته شدن او را دیده، آرام می کند.
»شب یلدا« عاشقانه ای حزن انگیز است، اما در دل این اندوه، این رنج مداوم و غمی 
که زندگی حامد را دربرگرفته، آهسته آهسته امید پیدا می شود. فیلم با رفتن یک 

زن آغاز می شود و با آمدن زنی دیگر به پایان می رسد.

»قاتل و وحشــی« حمیــد نعمت الله اولیــن فیلمی بود 
که تقاضــای حضورش در چهلمین جشــنواره فیلم فجر 
رسانه  ای شد؛ فیلمی که در دو دوره گذشته کنجکاوی های 
زیادی برای دیدنش ایجاد شــد اما در دوره سی وهشتم 
به دلیل اختلافات مالکیتی از جشــنواره فیلم فجر بیرون 
ماند و در دوره گذشــته اعلام شد که آرایش مو و سیمای 
لیلا حاتمی باعث توقیف فیلم شــده است. با اینکه بازی 
بازیگران زن با موهای تراشــیده موضوعی حل شــده در 
سینمای ایران است که بارها تکرار شده اما سعید رجبی 
فروتن معاون وقت نظارت و ارزشیابی سازمان سینمایی 
در برنامه تلویزیونی هفت اعلام کرد که سر تراشیده لیلا 
حاتمی از حد متعــارف خارج بوده اســت: »در برخی از 
آثار، زمان کوتاهی اختصاص به نمایش ســر بدون موی 
زن دارند و در برخی آثار مثل »قاتل و وحشــی«، بخش 
اعظمی.  این کار به تشخیص و زعم شورای پروانه نمایش 
از آن حد متعارف خارج اســت که امید داریم و خوشبین 
هســتیم که با اصلاحات و تمهیدات تصویری ویژه بتواند 
امکان نمایش پیدا کند.« گمانه زنی ها درباره نمایش این 
فیلم در چهلمین دوره از جشــنواره فیلم فجر در هاله ای 
از ابهام قرار داشت تا اینکه مســعود نقاش زاده دبیر این 
دوره جشنواره به طور رسمی در حاشیه جشنواره سینما 
حقیقت از کنار گذاشــته شــدن این فیلم خبر داد: »به 
دلیل اینکه فیلــم آقای نعمت الله در دوره های گذشــته 
جشــنواره فرم حضور را پر کرده بود، براساس آیین نامه 
جدید جشنواره فیلم فجر امکان بازبینی »قاتل و وحشی« 
در دوره چهلم وجود ندارد.« با اعلام این خبر؛ طی هفته 
گذشــته روابط  عمومی این فیلم با ارسال اطلاعیه ای به 
رســانه ها عنوان کرد که مراحل تولید فیلم یک ماه پیش 
به پایان رســیده و با توجه به بازبینی نشدن در دو دوره 
گذشته، منع قانونی برای نبودن فیلم در جشنواره وجود 
ندارد. در پی انتشار این اطلاعیه، دبیرخانه جشنواره فیلم 
فجر با اســتناد به  بند هفت آیین نامه جشــنواره، اعلام 
کرد براساس مســتندات موجود در دبیرخانه جشنواره 
فیلم فجر، این فیلم پیش از سال ۱۳۹۹ تولید شده، فرم 
شرکت در سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر را پر کرده، 
مورد بازبینی هیأت  انتخاب قرار گرفته و صورتجلسه آن 
به امضای هفت عضو هیأت انتخاب دوره ســی و هشــتم 

رسیده است.

»شب یلدا« و صبحی که فراگیر است

دبیرخانه »فجر« دلایل 
عدم امکان پذیرش »قاتل 

و وحشی« را اعلام کرد

فریال مستوفی
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران

نسبت به گسترش
 بی اخلاقی ها باید حساس بود

کشاورزی فرایندی در طول خلقت و از جنس خلاقیت است. از این  رو نشاط و 
زندگی از ویژگی آن بوده و با فطرت انسان عجین است. هرگاه انسان محصولی 
را تولید می کند که حاصل تلاش و تدبیر اوست، حس خوبی در درونش شکل 
می گیرد کــه آرامش روح و روان را به  دنبال دارد؛ حســی کــه در هیچ یک 
از صحنه های کار و تلاش به انســان دســت نمی دهد. به علاوه از آنجایی که 
کشــاورزی در ارتباط مستقیم با خالق هســتی و طبیعت بکر است، کشاورز 
خــود را جزئی از فعل الهی یافته و درک عمیق تری از توحید و خداشناســی 
دارد. براین اساس می توان گفت کشاورزی شغلی در نسبتی نزدیکتر از سایر 
مشــاغل نسبت به خالق هستی است. کشاورز با تکیه و توکل بر یاری خداوند 
به بهره مندی از مواهب طبیعت چشــم دوخته و کار و تلاش خود را ســامان 
می دهد و محصول مورد نیاز مردمان را تأمین می کند. این امتیاز به کشــاورز 
شایستگی آن را بخشیده اســت که محبوب خداوند نام گرفته و کارش با کار 
خداوند مقایسه شــود. تعریفی که ارتباط معنایی مطلوبی به دست می دهد. 
آیات الهــی به این همراهی و قرابت با صراحت اشــاره نمــوده و اعلام کرده 
که کار کشــت و تولید محصول، کار خداست و کشــاورز وسیله ای بلاواسطه 
برای تحقق این امراســت. در آیات 6۳ تا 67 ســوره واقعــه می خوانیم: »آیا 
چیزی را که می کارید، دیده اید؟ آیا شــما می رویانیــدش یا ما رویاننده ایم؟ 
اگر می خواستیم خاشاکش می ساختیم تا در شــگفت بمانید و بگویید: »ما 
غرامت زدگانیم؛ بلکه ما بی نصیب ماندگانیم.« امام صادق علیه السلام نیز در 
تفسیر آیه »و عَلیَ الله فَلیْتَوَکلِ المُؤمِنُونَ؛ و مؤمنان باید به خدا توکل کنند« 

می فرماید:»منظور از مؤمنان، کشاورزان است.«
این همه دلایلی بود تا روزی به  نام کشــاورز در تقویم تعیین و از مقام کشاورز 
تقدیر به عمل آید. کشــاورزی شغلی همزاد انســان و خوشایند طبع آدمی 
است. از این رو انسان نسبت به آن کششی درونی دارد و کودکان که از فطرتی 
بکر و زلال برخوردارند اغلب نقاشــی های خود را با جلوه ای از کار کشاورزی 
ترســیم می کنند. نگاهی به آموزه های اســلامی درباره این شغل ارزشمند 
نشان از مفهوم گسترده آن دارد؛ مفهومی که با عبارت »الدنیا مزرعه الآخره« 
که بسیار متداول است تبیین می شود که اقتباسی زیبا از آیات و روایات است 
و به تعبیر دیگر اصلی بنیادین از تعالیم اســلامی است و در قرآن آمده است: 
نیا نؤُتهِِ  »مَــنْ کانَ یرِیدُ حَرثَ الآخِرَه نزَِد لهَُ فیِ حَرثهِِ وَ مَن کانَ یرِیدُ حَرثَ الدُّ
مِنهَا وَ مَا لهَُ فیِ الآخِرَه مِنْ نَّصِیبٍ«؛ )کســی که زراعت آخرت را بخواهد به او 
برکت داده و بر محصولش می افزاییم و آنکه فقط کشت دنیا را می طلبد کمی 
از آن به او دهیم و در آخرت هیچ بهره و نصیبی نخواهد داشــت(. در تشبیهی 
بسیار جالب دنیا به کشتزاری تشبیه شده که آماده کشت است، هم آمادگی 
پرورش کشت دنیا و هم کشت آخرت را دارد، تا کشاورز چه کشت کند، یعنی 
کشت و محصول تابع نیت و اراده زارع اســت. بذر این زمین، اعمال انسان ها 
اســت، هر کس عملی نیک برای خدا و در جهت آخرت بیفشــاند، مسلماً در 
آخرت برداشــت کند و کسی که عملی برای بهره و استفاده دنیا نشاند، بدون 
شک در این دنیا بهره برداری کند و به تعبیر دیگر برداشت محصول تابع زمان 
دوام و بقای محصول است، اگر بذری که استعداد تا آخرت را داشت، در زمین 
دنیا نهاد آخرت برداشت می کند و اگر بذری که استعداد تا آخرت را نداشت، 
چاره ای جز برداشــت آن در دنیا نیست و از همین روی زارع اول در آخرت با 
دست پر اســت و زارع دوم دست خالی و تهی، پس بین دو عالم چنین نیست 
که ارتباطی نباشــد، ارتباط به این نحو اســت که اینجا کاشت و داشت و در 

آخرت برداشت.

شناسه آگهی : ۳0۹7۱2۳6۳۳5 /۹  - الف

کــرامت و عــزت مـردم کــرامت و عــزت مـردم 
خط قرمز دولت استخط قرمز دولت است
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

 ایده روز
 پنجشنبه  1400/10/2

شماره : 1269

پــس  از نزولی شــدن روند نــرخ تورم 
درماه هــای مهر و آبان امســال، تازه ترین 
گزارش بانک مرکزی از رشد تولید ناخالص 
داخلی یا همان رشد اقتصادی در شش ماهه 
نخســت امسال هم نوید روزهای بهتری را 

پیش روی کشور قرارداده است.
براســاس اعلام بانک مرکزی نرخ رشد 
اقتصادی کشور در شــش ماهه امسال به 
۳.۳ درصد افزایش یافته است. این درحالی 
است که رشد اقتصادی بدون نفت نیز دراین 
مدت به 2.4 درصد رســیده است. عملکرد 
تولید ناخالص داخلی کشور به قیمت های 
ثابت ســال ۱۳۹5 در نیمه نخســت سال 
۱400 بــه رقم 75۳0.5 هزارمیلیارد ریال 
رسید که نســبت به رقم مشابه سال قبل 
به میزان ۳.۳ درصد افزایش یافته است. بر 
اساس محاسبات مقدماتی اداره حساب های 
اقتصــادی این بانک، تولید ناخالص داخلی 
به قیمت پایه )وبه قیمت های ثابت ســال 
۱۳۹5( درســه ماهه دوم ســال ۱400 به 
رقم 4054.6 هزارمیلیارد ریال رســید که 
نســبت به سه ماهه دوم سال ۱۳۹۹، رشد 
یک درصدی را نشــان می دهد. همچنین 
رشد اقتصادی بدون نفت طی دوره مذکور 
معادل 0.5 درصد بوده است. رشد عملکرد 
تولید ناخالص داخلی در سه ماهه دوم سال  
جــاری حاصل تحقق رشــد مثبت ارزش 
افزوده گروه هــای »خدمات« و »نفت« به 
ترتیب معادل 4.2 و 7.4 درصد نســبت به 
دوره مشابه ســال قبل است؛ این درحالی 
است که گروه های »کشاورزی« و »صنایع و 
معادن« طی همین مدت متأثر از مواجهه با 
مشکلاتی همچون کاهش میزان بارندگی ها 
و محدودیت در تأمین برق مورد نیاز برخی 
واحدهای صنعتی در تابســتان سال  جاری 
و نیــز کاهش ارزش افــزوده فعالیت های 
ســاختمانی با کاهش عملکردی به ترتیب 
معادل ۱.۹ و 5.۳ درصــد مواجه بوده اند. 
درنخســتین فصل ســال  جاری نرخ رشد 
اقتصادی 6.2 درصد محاسبه شده بود که 
در فصل دوم امسال به یک درصد محدود 
شده بود، اما در شش ماهه سال، این رشد 
به ۳.۳ درصد افزایش یافته است. همچنین 
در نرخ رشــد اقتصادی بدون نفت، میزان 
افزایش درفصل اول امســال 4.7 درصد و 
در فصل دوم نیم درصد بود که در شــش 
ماهه به 2.4 درصد رسید. بررسی ارقام ارائه 
شده ازسوی بانک مرکزی نشان می دهد که 

رشــد تولید و افزایش صادرات نفت خام و 
فرآورده های نفتی با رشــد ۱5.۱ درصدی 
درمیان گروه های اصلی بیشــترین تأثیر را 
در رشــد اقتصاد داشته است و پس از آن 
بخش خدمات که در ماه های اخیر با خروج 
از قرنطینه بواســطه افزایش واکسیناسیون 
فعالیت های خود را افزایش داده اند با رشد 
5.7 درصدی قرار دارد. ولی همچنان گروه 
کشــاورزی به دلیل کم آبی و گروه صنعت 
به دلیل بی برقی همچنان با نرخ رشد منفی 

مواجهند.

موتورهای محرک رشد اقتصادی
رشد اقتصادی نیمه نخست سال  جاری 
در نتیجه تحقق رشــد مثبت ارزش افزوده 
گروه های »خدمــات« و »نفت« به ترتیب 
معــادل 5.7 و ۱5.۱ درصــد نســبت به 
دوره مشــابه ســال قبل اســت. به طوری 
کــه گروه های مزبور به ترتیب ســهم ۳.0 
و ۱.۱ واحــد درصدی در رشــد اقتصادی 
شــش ماهه اول ســال  جاری داشته اند. با 
وجود این رشــد ارزش افــزوده گروه های 
»کشــاورزی« و »صنایــع و معــادن« در 
شش ماهه اول سال  جاری نسبت به دوره 
مشــابه سال قبل به ترتیب معادل منفی 2 
و منفی ۱.۹ درصد بوده اســت. رشد 5.7 
درصدی ارزش افزوده گروه خدمات در نیمه 
نخست سال  جاری عمدتاً متأثر از تحولات 
زیــر بخش های »بهداشــت و مــددکاری 
اجتماعی«، »اطلاعات و ارتباطات«، »حمل 

و نقــل و انبارداری«، »اداره عمومی، دفاع 
و تأمیــن اجتماعی« و »عمده فروشــی، 
خرده فروشی و تعمیر وسایل نقلیه موتوری« 
بوده اســت به طوری که گروه های مذکور 
به ترتیــب ســهم 0.6، 0.6، 0.5، 0.4 و 
0.4 واحد درصدی از رشــد تولید ناخالص 

داخلی داشته اند.

تأثیر کم آبی بر بخش کشاورزی
در نیمه اول سـال ۱400 ارزش افزوده 
گروه کشاورزی به قیمت های ثابت ســـال 
۱۳۹5 بــه میزان ۱2۳۳/۹ هــزار میلیارد 
ریال برآورد شــد که نسبت به دوره مشابه 
ســال قبل 2 درصد کاهش نشان می دهد. 
برآوردهای انجام شده دراین زمینه با توجه 
به آمارهای پایــه دریافتی از وزارت جهاد 
کشــاورزی حاکی از آن اســت که تولید 
محصولات زراعی و باغی در ســال ۱400 
نســبت به دوره مشابه سال قبل به ترتیب 
منفــی ۱۱.۳ و منفــی 4.8 درصد و تولید 
محصولات اصلی دامــی منفی 0.7 درصد 

تغییر یافته است.

 رشد 15.1 درصدی گروه نفت
بر اساس محاسبات اولیه، ارزش افزوده 
گروه نفت در نیمه نخســت ســال ۱400 
به قیمت های ثابت ســال ۱۳۹5 به میزان 
62۹/۳ هزار میلیارد ریال برآورد شــد که 
گویای رشـــد ۱5.۱ درصـــدی نســـبت 
به دوره مشـــابه ســـال قبل است. نتایج 

حاصل ازمحاسبات مقدماتی در این زمینه 
نشان دهنده آن است که افزایش نرخ رشد 
ارزش افزوده ایــن گروه طی دوره مذکور، 
ناشـــی از افزایش تولید و صـادرات نفت 
خام و همچنین افزایش تولید و صـــادرات 
گاز طبیعی و میعانات گازی نسبت به دوره 

مشابه سال قبل بوده است.
گروه صنایع و معادن همچنان در رکود

گروه صنایع و معادن در نیمه اول سال 
۱400 از نرخ رشــدی معــادل منفی ۱.۹ 
درصد برخوردار شد که در مقایسه با دوره 
مشابه ســال قبل 8.4 واحد درصد کاهش 
یافته و در نتیجه سهمی معادل منفی 0.4 
واحد درصــد از نرخ رشــد ۳.۳ درصدی 
اقتصــاد را در دوره مورد بررســی به خود 
اختصاص داده اســت. دراین گروه، ارزش 
»اســتخراج  »صنعت«،  بخش های  افزوده 
معدن«، »ســاختمان«، »تامین برق، گاز، 
بخار و تهویه هوا« و »آبرســانی، مدیریت 
فعالیت های تصفیه«  و  پســماند، فاضلاب 
بــه ترتیب بــا نرخ های رشــد ۱.۹، منفی 
0.۳، منفــی ۱6.۹، ۳.6 و 5.5 درصــدی 

مواجه بوده اند.
رشد مخارج مصرف خصوصی و دولتی

از ســوی دیگر درسمت تقاضای اقتصاد 
و بــر اســاس برآوردهای اولیــه ای که در 
اقتصاد همچون  اقلام هزینــه ای  خصوص 
مخــارج مصرف نهایــی خصوصی، مخارج 
مصرف نهایی بخش دولتی، تشکیل سرمایه 
ثابت ناخالص و صادرات و واردات در نیمه 

نخست ســال ۱400 به عمل آمده است، 
رشــد اقلام هزینه ای فوق الذکر به ترتیب 
درصـــد   24.۳ و   ۱5  ،-8.۹  ،۳.4  ،۳.۳
نسـبت به دوره مشـابه سـال قبل هستند. 
در مجموع، رشـــد هزینه ناخالص داخلی 
به قیمت بازار نســبت به دوره مشابه سال 
قبل به میزان 4 درصد افزایش یافته است. 
در بخش ســاختمان، ارزش سرمایه گذاری 
بخش خصوصی در ساختمان مناطق شهری 
به قیمت های جاری طی شــش ماهه اول 
سال نسبت به دوره مشابه سال قبل 47.۱ 

درصد افزایش یافته است.

چرایی رشد در 6 ماه اول
در تبییــن علل رشــد منفی در بخش 
کشــاورزی بایــد گفــت به نظر می رســد 
بستر سازی شرایط برای جهش در کشاورزی 
با منابع آبی و هدایت آن ارتباط مســتقیم 
دارد. همچنین تأمین ذخیره ارزش در حوزه 
کشاورزان و کشــاورزی هم باید با تقویت 
منابع برای دامداری و طیور صورت بگیرد 
و هــم در حوزه زراعت بایــد منابع آبی را 
هدایت کرد. آنچه مسلم است در 6 ماه دوم 
سال گذشته و هم در 6 ماه نخست امسال 
متأســفانه با موج خشکسالی مواجه بودیم 
که خطر کاهنده فاحش بر مقادیر تولیدی 
و رشــدی حوزه کشــاورزی از خود بروز 
می دهد. صرف نظر ازعدم کارایی مدیریت 
در حوزه کشاورزی پرواضح است که منابع 
طبیعــی هــم همراهی نکــرد و همه این 
عوامل منجر به کاهش نرخ رشد اقتصادی 
در حوزه کشاورزی شد. اما در تحلیل رشد 
اقتصادی در 6 ماه نخســت امسال باید به 
روندسازی ها و بسترسازی های به وجود آمده 
و جهت گیری هایی کــه به تبع نامگذاری 
شعار سال»تولید ملی؛ پشتیبانی ها و مانع 
زدایی ها« ایجاد شد، اشاره کرد. همچنین 
آن میزان از سرمایه گذاری هایی که منجر 
به متعادل سازی منابع صادراتی و وارداتی 
شد اثر وضعی خود را نشان داد. ضمن اینکه 
وقتی وارد 6 ماهه دوم و فصل ســوم سال 
یا جهت گیری هایی  اثرگذاری  می شــویم 
که در آزادســازی ها و روان ســازی ها در 
حــوزه گمرک به وجود آمد و در عین حال 
چرخه هایی که در صادرات غیرنفتی پدیدار 
شــد همگی مبین این اســت که می توان 
پیش بینی کرد تا پایان ســال ظرفیت رشد 

اقتصادی وجود دارد و ادامه می یابد.

اقتصاد ایران 3.3 درصد بزرگ تر شد

افت سرمایه گذاری در دو بخش اصلاح مصرف گاز و افزایش راندمان 
نیروگاهی در 8 ســال گذشــته متهم ردیف اول خاموشی های احتمالی 
زمســتان اســت / وزیرنیرو در اواخر آبان ماه به اشتباه پیش بینی کرده 

بود که امسال خاموشی برق نخواهیم داشت!
 از روز گذشته کاهش دمای هوا دوباره نگرانی ها از بابت کمبود گاز و 
احتمال وقوع خاموشــی های زمستانی را قوت بخشیده است. در روزهای 
اخیر، شــرکت توزیع برق استان تهران با انتشار اطلاعیه ای از »احتمال 
قطــع و محدودیت تأمین برق در روزهای ســرد پیشِ رو در پایتخت« 
خبر داد و از تهرانی ها درخواســت کرد که »با اقداماتی مانند اســتفاده 
از درزگیرهــای پنجره، پوشــاندن دریچه های کولر، رعایت دما و کاهش 

روشنایی های غیرضرور مصرف برق خود را مدیریت کنند.«
در همین حال، مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران و سخنگوی 
صنعت برق نیز با اشاره به پیش بینی سازمان هواشناسی مبنی بر سردتر 
شدن دمای هوا در روزهای آتی گفت: »این رخداد به طور طبیعی باعث 
افزایش مصرف انرژی و گاز در کشور خواهد شد و ضرورت دارد مشترکان 
عزیز در کاهش مصرف برق و گاز جدیت بیشــتری داشــته باشند. لذا از 
هموطنان در سراســر کشور درخواست می کنیم با رعایت نکات ساده ای 
مانند کاهش دمای سیســتم های گرمایشی همکاری کرده، همچنین با 
خاموش کردن لامپ های اضافی که می تواند در تأمین برق همه و انرژی 

همه مشــترکان کمک کند، نسبت به مدیریت مصرف اقدام کنند.«

اما راه رهایی از این دغدغه های هر ساله چیست و چرا عنوان 
سومین تولیدکننده گاز و چهاردهمین تولیدکننده برق در جهان 
به جای آنکه یکی از بزرگ ترین صادرکنندگان انرژی باشد، امروز 

نگران تأمین نیاز داخل است؟
اجرای قانون رفع موانع تولید در گاز

ماده ۱2 »قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور« 
مصوب اردیبهشت ۱۳۹4 در ادامه مبحث بند »ق« تبصره 2 قانون بودجه 
۱۳۹۳ به یک مســأله مهم تأکید دارد و آن هم فراتر از اجرای طرح های 
نفت وگاز، یعنی تأمین مالی طرح های بهینه سازی، کاهش مصرف انرژی 
در بخش های مختلف با اســتفاده از این ظرفیت قانونی اســت؛ اما در 6 
ســال گذشته با سوءاســتفاده از این قانون تنها مصارف جدید برای گاز 

تعریف شــد و توجهی به موضوع اصلاح مصرف گاز نشد.
به طوری که معاون وزیر نفت در امور گاز با اشــاره به اهمیت کاهش 
و مدیریت مصرف گاز می گوید: »قانون رفع موانع تولید شامل دو بخش 
توسعه و جایگزینی سوخت و بهینه سازی است که بخش دوم تا به امروز، 

کمتر مورد توجه قرار گرفته است.«
حــالا مجید چگنی مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران اذعان می کند: 
»تنهــا با مدیریــت مصرف می توان این نعمت خــدادادی )گاز( را برای 

آیندگان حفظ کرد.«
به گزارش شــرکت ملی گاز، چگنی می گوید: »بــرای مثال با اجرای 
طرح ملی اصلاح و بهینه سازی موتورخانه ها، سالانه حدود 500 میلیون 
مترمکعب در مصرف گاز صرفه جویی می شود. با توجه به اینکه منابع مالی 
پروژه های شرکت ملی گاز ایران از محل جایگزینی و صرفه جویی تأمین 
می شــود، انجام این پروژه ها بدون تحمیل مالی به دولت پیش می رود.«

در همین حال، دولت برای اصلاح مصرف پرمصرف های گاز اخیراً دست 

به اصلاح تعرفه های گاز زد و از ابتدای آذرماه محاسبات هزینه گازبهای 
پرمصرف و بدمصرف های گاز با تعرفه های جدید انجام می شود. البته 76 
درصد از مشــترکان گاز کشور به دلیل خوش مصرفی، همچنان مشمول 
تعرفه های سال ۱۳۹4 خواهند شد و مشترکان پرمصرف و بدمصرف نیز با 
اصلاح مصرف می توانند از پرداخت گازبها با لحاظ جریمه جلوگیری کنند.

راهکارهای کاهش مصرف گاز
درباره راهکارهای ســاده اصلاح مصرف، معاون عملیات دیسپچینگ 
شــرکت ملی گاز ایران می گوید: »این صرفه جویی با اقدام های ساده ای 
مانند پوشــیدن لباس مناسب فصل ســرد، تنظیم دمای رفاه ۱8 تا 2۱ 
درجه سانتیگراد، استفاده از وسایل گازسوز با بازده بالاتر، محدود کردن 
فضاهای گرمایشی و خاموش کردن سیستم های گرمایشی زمانی که در 

اماکن اداری و تجاری حضور نداریم، امکان پذیر است.«
به گفته مســعود کاظمی، اکنون با تولیــد روزانه حدود 850 میلیون 
مترمکعــب گاز، مقدار مصرف در بخش های خانگــی، تجاری، صنایع و 
نیروگاه ها و مصارف عملیاتی، حداقل بین ۱00 تا ۱50 میلیون مترمکعب 
از مقدار تولید بیشــتر اســت که البته این پیشی گرفتن تنها مربوط به 
فصل های سرد سال می شود. اما مسأله اینجاست که در روزهای پیش رو، 
بویژه دی ماه و با هشدارهای هواشناسی، مصرف خانگی شاید حدود 50 
میلیون مترمکعب دیگر نســبت بــه وضع جاری افزایش یابد و به حدود 
600 میلیون مترمکعب در هفته جاری یا اواخر هفته برســد. این مقدار 
مصرف بسیار بالاســت و باید برای آن چاره ای اندیشید. معاون عملیات 
دیســپچینگ شــرکت ملی گاز ایران راهکار بلندمدت اصلاح مصرف را 
نیز اجرای راهکارهایی خارج از عهده مصرف کنندگان می داند که شامل 
رعایت مبحث ۱۹ مقررات ملی ســاختمان و عایق کاری ســاختمان ها، 
افزایش بازده وسایل گازســوز و تولید وسایل گازسوز با بازده بالاست و 

به وزارت راه و شهرسازی و وزارت صمت برمی گردد.

خاموشی ها تکرار می شود؟
آبان ماه امســال، علی اکبر محرابیان، وزیر نیــرو اظهار کرد که »در 
سال های گذشته ســوخت برای پاسخ بموقع نیاز نیروگاه ها تأمین نشد، 
اما امســال با همکاری وزارت نفت در حال پر کردن مخازن هســتیم تا 
در زمستان نیروگاه ها امکان تولید کامل داشته باشند و بر همین اساس 

امسال خاموشی نخواهیم داشت.«
محرابیان این موضوع را در حاشیه نمایشگاه صنعت برق عنوان کرد و 

گفت که مشکل سال قبل این بوده که مخازن نیروگاه ها بموقع پر نشده 
بود، اما امسال هماهنگی کامل میان وزارتخانه های نفت و نیرو وجود دارد.

بررسی های خبرنگار »ایران« از وضعیت ذخایر سوخت مایع نیروگاه ها 
نشــان می دهد که موجودی مفید گازوییــل نیروگاه ها اکنون 2 میلیارد 
و ۱4۱ میلیــون لیتر و موجودی مفید مــازوت نیز یک میلیارد و 824 
میلیون لیتر است. در تاریخ 28 آذرماه نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
موجــودی مخازن گازوییل ۱۳۱ درصد بیشــتر و مازوت 2 درصد کمتر 
بود و این نشــان می دهد که ذخایر ســوخت مایع کم نیست اما با وجود 
این، از آنجایی که ســوخت اصلی نیروگاه ها گاز اســت، احتمال دارد که 
یک ناهماهنگی کوچک در تأمین ســوخت مایع گران قیمت و آلاینده، 

خاموشی های زمستانی رقم بخورد.
البتــه خاموشــی های احتمالی زمســتانی به خاطــر کمبود ظرفیت 
نیروگاهی برای تولید برق نیست و مسأله اصلی راندمان پایین نیروگاه ها 
و ناتوانی در تأمین ســوخت اســت. اما در تابســتان ۱40۱ نه به خاطر 
ســوخت، بلکه به خاطر کاهش سرمایه گذاری در زمینه افزایش ظرفیت 
نیروگاهی طی 8 ســال گذشته و اصلاح نشدن مصرف برق کشور بویژه 
در بخش ســرمایش خانه ها امکان بروز خاموشــی ها بازهم وجود دارد. 
کارشناســان بر ایــن باورند که تنها راه عبور از بحران های تابســتانی و 
زمستانی برق و گاز، اصلاح مصرف برق و گاز و سرمایه گذاری در زمینه 
افزایش راندمان نیروگاه هاست که در 8 سال گذشته توجه کافی به آن 
نشــد. در نهایت اکنون که به خاطر کمبود برق در کشورهای همجوار از 
جملــه عراق و کمبود گاز در اروپا فرصت رایزنی برای توســعه صادرات 
فراهم اســت، به دلیل عملکرد ضعیف در گذشته، ایران قدرت چانه زنی 

کافی برای این موضوع ندارد.

راه عبور از بحران های تکراری
با کاهش دمای هوا و به تبع آن افزایش مصرف گاز برای سیستم های 
گرمایشــی، اکنون احتمال محدودیت های تولید برق ناشی از محدودیت 
در سوخت نیروگاه ها بار دیگر مطرح می شود. در بررسی علل اینکه چرا 
ایران به عنوان یکی از بزرگترین دارنــدگان و همین طور تولیدکنندگان 
گاز دنیا در زمســتان با مسأله ناتوانی در تأمین سوخت نیروگاه و صنایع 
مواجه اســت، باید به چند مســأله پرداخت. مورد اول، کاهش ســرمایه 
گذاری ها و نظارت دولت در ســال های اخیر به خصوص مســأله اصلاح 
مصرف گاز است. مصرف گاز نه تنها در بخش خانگی بلکه در نیروگاه ها 
و صنایع بهینه نیست و باید در سال های گذشته به بهینه کردن مصارف 
توجه می شــد. مورد دوم، راندمان پایین نیروگاه های کشور است. برای 
مثال با تبدیل نیروگاه های گازی کشــور به سیکل ترکیبی حدود 8 هزار 
مگاوات بدون اینکه ســوخت بیشــتری مصرف شود، ظرفیت تولید برق 
کشور افزایش می یافت. مورد سوم، سبد سوخت انرژی اولیه تعریف شده 
برای نیروگاه های کشور است. سبد سوخت متنوع نیست و تکیه بیش از 
حد روی گاز شــده است. در نبود گاز، مازوت سوزی برای محیط  زیست 
و گازوئیل ســوزی نیز با توجه به هزینه ســوخت، مخرب است. مشکل 
بزرگ این اســت که به توسعه انرژی های تجدیدپذیر توجه نشده است. 
مورد چهارم، نحوه مصرف برق در کشــور است. طی این سال ها نه تنها 
در خصوص گاز بلکه در مورد برق نیز سیاست های متوازن تعریف نشده 

اســت. برای رهایی از وضع موجود باید در این موارد تجدیدنظر شود.

خاموشی زمستانی در کمین است؟

  خبرخبر

مرتضی قدیمی
کارشناس اقتصادی

پیامدهای مثبت کاهش هزینه های دولت را 
بزودی در اقتصاد خواهید دید

مذاکرات وین 7 در روزهای گذشــته در حالی پایان یافت که تیم مذاکراتی دولت 
سیزدهم توانست با ابتکار عمل خود موقعیت متفاوتی را برای ایران در این مذاکرات 
ایجاد کند.مهمترین تفاوتی که در این دوره نسبت به شش دوره قبل این مذاکرات 
اتفاق افتاد این بود که برخلاف ادوار گذشــته که مذاکره بر ســر متن پیشنهادی 
از سوی کشــورهای غربی انجام می شــد در این دوره متن از سوی ایران پیشنهاد 
شــد. در نتیجه اولاً ابتکار عمل در دســت طرفی قرار می گیرد که متن را پیشنهاد 
می دهد و در ثانی از آنجا که اعمال تغییر در متن مورد مذاکره اغلب مســتلزم رد و 
بدل شدن امتیاز میان طرفین اســت این پیشنهاد دهنده متن است که برگ برنده 
بیشتری در این بده و بستان در اختیار دارد و منطق خودش را حاکم می کند. نکته 
مهمی که تیم مذاکره کننده به ریاســت آقای باقری در تهیه متن پیشنهادی خود 
در نظر داشت این بود که این متنی روبه جلو و در عین حال در امتداد گفت و گوهای 
پیشین بود. چنین رویکردی گارد اولیه طرف های غربی که تصور داشتند یا دست 
کم این گونه تبلیغ می کردند که مذاکرات در دولت سیزدهم متوقف می شود و تیم 
علی باقری فضا را رو به انسداد خواهد برد، شکست. آنها که انتظار رویکرد مذاکراتی 
را از این تیم نداشــتند، در ادامه سعی کردند این روایت را جا بیندازند که این متن، 
متفاوت از گفت و گوهای پیشــین است، مستدل نیســت و منطق ندارد، اما در این 
مرحله هم واقعیت اینکه اســناد ارائه شده از ســوی ایران مبتنی بر گفت و گوهای 
شش دوره قبل و با محاسبه و اعمال تغییرات جدیدی است که خواست ایران را به 
لحاظ عملیاتی و کاربردی شدن توافق پیگیری می کند، آنها را در اثبات روایت شان 

ناکام ساخت.
افزون بر این دو اتفاق، پافشاری بر اینکه ایران خواستار رفع همه تحریم  هاست و به 
دنبال متوقف کردن مذاکرات نیســت، دست برتر و ابتکار عمل را برای ایران ایجاد 
کرد.مجموعه این مسائل فضا را به سمتی برد که می توان آن را به نوعی خلع سلاح 
طرف های غربی مذاکرات ارزیابی کرد. این خلع ســلاح تا آنجا بود که آنها نخست 
تلاش کردند به بهانه تعطیلات ســال نوی میلادی مذاکــرات را تا بعد از تعطیلات 
متوقف کنند و برای اینکه با اتهام ایجاد تأخیر در مذاکرات مواجه نشــوند، شــایع 
ساختند که این خواست هیأت ایرانی است. شــایعه ای که تکذیب شد و در نهایت 
این روایت درســت توفق یافت که طرف های اروپایی به دنبال خرید زمان بوده اند 
تا برای مواجهه با شــرایط جدید همفکری نموده و از این فرصت برای اعمال فشار 
و محدودیــت علیه ایران و خالی کردن دســت ایران در مذاکرات اســتفاده کنند. 
آنچه دســت پر ایران در مذاکرات تلقی می شود، پافشاری منطقی بر اساس برجام 
و احیای توافق 20۱5 بر ضرورت انتفاع اقتصادی ایران از برجام و برداشــته شدن 
تحریم ها به صورت کامل اســت. این موضع منطقی را تنها با منطق می توان پاسخ 
داد و نه با ادعای بی بنیاد و مواضع رســانه ای صرف. حــال آنکه در این مدت کوتاه 
مشــخص شــده که طرف غربی تلاش جدی و واقعی برای رفع تحریم ها و احیای 
برجام نداشته اســت و رویکرد غالب این بوده که حداکثر امتیاز را از ایران گرفته و 
حداقل امتیاز به ایران داده شــود تا برنامه هسته ای ایران حتی محدودتر از چیزی 

شود که در 20۱5 شد.
نکته مهم در این مذاکرات علنی شدن وجود جنگ روایت هاست. بدین معنا که چه 
کســی چه روایتی را زودتر و بیشــتر جا می اندازد و ریل گذاری و رویکرد مذاکرات 
را هدایت می کند؟ این واقعیتی اســت که در مقاطع مختلف در مباحثی همچون 
تعیین زمان مذاکرات، تعداد اعضای تیم ایران، اســناد پیشــنهادی و ایجاد تأخیر 
در ادامه مذاکرات مشــاهده شــد.از این جهت نیز باید تیم مذاکره کننده ایران را 
تحســین کرد، چرا که در این جنگ روایت ها علی رغم اینکه تیم مذاکرات ایران از 
عِده و عُده رســانه ای کمتری برخوردار است، اما توانسته با مذاکراتی که با روسیه و 
چین داشته از موضع گیری و رویکرد آنها نیز برای شکل دهی به روایت های منطبق 
بر واقعیت در عرصه جهانی کمــک بگیرد و در صورت بندی نهایی روایت مذاکرات 

موفق عمل کند.

 احیای ۷۰۰ چاه  نفتی کم بازده
شرکت ملی نفت ایران از شرکت های فناور و دانش بنیان برای اجرای طرح های 
احیای بیش از 700 حلقه از چاه های کم بازده نفت و استحصال گاز هلیوم دعوت 
کرد. به گزارش ایرنا، پیرو سیاســت های ابلاغی وزیر نفت در آیین بزرگداشت 
روز ملی پژوهش و با دستور مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران، احیای بیش از 
700 حلقه از چاه های کم بازده کشور با استفاده از روش های نوین و دانش محور 
در دســتور کار قرار گرفته است. اجرای طرح های احیای چاه های کم بازده در 
راســتای اجرای بندهای ۱4 و ۱5 سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی مبنی بر 
افزایش ذخایر نفت و گاز کشور و توسعه ظرفیت های تولید و برداشت صیانتی 
از منابــع هیدروکربوری و همچنین با هدف تقویت درون زایی و تحقق اقتصاد 
دانش بنیان از طریق توسعه طرح های فناورانه، در دستور کار شرکت ملی نفت 

ایران قرار گرفته است.

 ابلاغ دستورالعمل تأمین مالی زنجیره ای
 بانک مرکزی، »دستورالعمل ارائه خدمات تأمین مالی زنجیره تأمین توسط 

مؤسسات اعتباری« را به شبکه بانکی کشور ابلاغ کرد.
تأمیــن مالی زنجیره ای، مجموعه ای از شــیوه ها و عملیــات تأمین مالی از 
قبیل تنزیل اســناد دریافتنی، خرید دین، عاملیت، عاملیت معکوس، پرداخت 
تسهیلات و اوراق بهادارسازی اسناد دریافتنی است که در چهارچوب روش های 
زنجیره ای، منجر به بهبود مدیریت سرمایه  در گردش بنگاه های تولیدی می شود. 
در این روش، به جای شیوه سنتی دریافت تسهیلات مستقیم توسط بنگاه های 
اقتصادی، فرایند تأمین مالی بنگاه ها به صورت پیوســته و در طول زنجیره های 

تأمین و مبتنی بر جریان واقعی کالا و خدمت انجام می شود.
در تأمین مالی زنجیره ای، امکان به کارگیری انواع شــیوه های تعهدی برای 
تأمین مالی بنگاه ها وجود دارد که منجر به کاهش نیاز بنگاه ها به تســهیلات 

جدید خواهد شد./ روابط عمومی بانک مرکزی

 ثبت نام ۴۰۰ هزار تهرانی در نهضت ملی مسکن
مدیرکل راه و شهرســازی استان تهران از تمدید مهلت ثبت نام نهضت ملی 
مســکن تا ۱5 دی ماه و ثبت نام 400 هزار نفر متقاضی در این استان خبر داد. 
خلیل محبت خواه با اعلام این خبر افزود: 2۹2 هزار نفر نیز در انتظار دریافت 
اســتعلام از وزارت متبوع هستند. وی بیان  داشت: براساس برنامه ابلاغی این 
وزارتخانه ســهمیه هر استان برای ســاخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی 
در فاز نخست سال ۱400 مشخص شده و سهم استان تهران ۱4 هزار و 488 
واحد پیش بینی شــده است. مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران ادامه  داد: 
ثبت نام متقاضیان در طرح نهضت ملی مسکن از 28 مهرماه آغاز شده و به دلیل 
استقبال گسترده شهروندان، ثبت نام در طرح مذکور همگام با سراسر کشور تا ۱5 
دی ماه در استان تهران نیز تمدید شده است. محبت خواه گفت: اکنون ثبت نام 
برای شــهرهایی که زمین برای آنها تأمین شــده انجام می شود، بر این اساس 
در اســتان تهران امکان ثبت نام در ۱2 شهر فراهم شده که شامل اسلامشهر، 
پاکدشت، پیشوا، رباط کریم، ورامین، بومهن، دماوند، رودهن، فیروزکوه، شهر 

جدید هشتگرد، شهر جدید پرند و شهر جدید ایوانکی است.

 ثبت و انتقال چک های جدید از طریق دستگاه های خودپرداز
بانک مرکزی در راستای گسترش و سهولت دسترسی به خدمات سامانه صیاد )پیچک( برای انجام امور ثبت، تأیید و انتقال چک های جدید صیادی، شبکه بانکی کشور را به ارائه این خدمات از طریق دستگاه های خودپرداز و کیوسک های بانکی 

ملزم کرده است.
با توجه به ابلاغیه اخیر این بانک، بانک ها درصدد هستند خدمات ثبت، تأیید و انتقال چک های بنفش رنگ با عبارت »کارسازی این چک منوط به ثبت صدور، تأیید و انتقال آن در سامانه صیاد است« را از طریق خودپردازها و کیوسک های 

خود ارائه کنند.
 بر این اساس، نحوه دریافت خدمات سامانه صیاد از طریق خودپردازها به شکل نحوه استفاده صادرکنندگان چک از خدمات خودپرداز و نحوه استفاده گیرندگان چک از خدمات خودپرداز است.
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گام مثبت دولت در حذف رانت چند هزار میلیارد تومانی سیمان
»علــی محمد بدُ«  با بیان اینکه ســیمان 
ســال ها تحت کنترل دولت به لحاظ قیمتی 
بود، افزود: این صنعت با وجود آنکه به تدریج 
خصوصی شده بود اما به رسم سال های قبل تر 
تحــت نظارت و کنترل دولت قرار داشــت و 
تولیدکننــدگان اجازه کشــف عادلانه قیمت 

برای تولیدات خود را نداشتند.
وی اظهار داشت: در سال های گذشته به 
تولیدکنندگان سیمان  به  دلیل فشــاری که 
وارد شــده بــود، رایزنی هایی بــرای حذف 
قیمت گــذاری دولتی انجام و طی جلســاتی 
ســرانجام برای عرضه این کالا در بورس کالا 

شد.   تصمیم گیری 

اختلال برق، عامل افت تولید سیمان
این کارشناس بازار سیمان با بیان اینکه با 
عرضه سیمان در بورس، قیمت گذاری دستوری 
ایــن کالا خاتمــه یافت و قیمت ها براســاس 
عرضه و تقاضا کشــف شــد، گفت: فاصله ای 
زیــادی که بین قیمــت در کارخانه با قیمت 
نهایی مصرف کننده وجود داشت از بین رفت 
و از ایــن محل رانت چند هزار میلیارد تومانی 
که نصیب چند نفر محدود در حوزه ســیمان 

می شد نیز حذف شد.  
وی اشــاره کرد: در ابتدای عرضه سیمان 

در بورس تلاطماتــی در قیمت های بازار آزاد 
سیمان ایجاد شد اما این چالش، ناشی از قطع 
برق صنایع ســیمان و توقف تولید آن ها بود. 
با کمیاب شــدن تولیدات در بازار، قیمت ها تا 
چند برابر افزایش یافت اما بعد از تأمین دوباره 
برق این صنعت و به دلیل تصمیم دولت مبنی 
بر عرضه کل سیمان کشور در بورس، قیمت ها 

به حالت تعادلی بازگشت.  

افزایــش ظرفیت هــای تولید در پی 
قیمت های تعادلی

بدُ اظهــار کرد: عرضه ســیمان در بورس 
باعث می شود صنعتی که سال ها زیان می دید، 
جانی دوباره بگیرد چراکه با کشــف قیمت بر 

اساس سازوکار بازار، سودی که تا پیش  از این، 
نصیب دلالان می شد به تولیدکننده می رسد؛ 
ضمن آنکه مصرف کننده نیز ناگزیر نیست تابع 
قیمت های سلیقه ای واسطه ها باشد و براساس 
قیمت تعادلی به محصول مورد نیازش می رسد.  
این کارشــناس بازار ســیمان متذکر شد: 
ایــن رویــه صحیح ســبب می شــود به مرور 

تولیدکننــدگان بــا تأمیــن نقدینگــی لازم، 
برنامه هایــی با هدف گذاری توســعه صنعت و 
افزایش ظرفیت تولید پیش بینی کنند و به این 
صورت، برنامه های پیش بینی شده برای افزایش 
تولید سیمان در کشور نیز محقق خواهد شد.

بدُ گفت: تا یک یا 2 دهه قبل، همه صنایع، 
دولتی بودند و از محل آورده های دولت به مقدار 
مــورد نیاز تولید می کردند امــا بعد از واگذاری 
ایــن صنایع، دیگر منابع دولتــی وجود ندارد و 
تولیدکننده باید کسب سود کند تا بتواند صنعت 
را سرپا نگاه دارد و آن را رشد دهد که این موضوع 
در ســایه عرضه محصــولات در بورس و حذف 

قیمت گذاری های دستوری اتفاق خواهد افتاد.
  حذف قیمت گذاری دستوری که از مدت ها 
قبل مورد تاکید اکثر مســوولان کشــور و نیز 
فعالان بازار ســرمایه بود، از ابتدای آغاز به کار 
دولت ســیزدهم به طور جدی مورد بررســی 
قرار گرفت و اقدامات مثبتی در راســتای لغو 
هر چه ســریع تر این نوع قیمت گذاری در اکثر 

محصولات به کار گرفته شد.
طرح حذف قیمت گذاری دستوری با عرضه 
کامل سیمان در بورس کالا، به جنبه عملیاتی 
نزدیک تر شــد و خوش بینی های زیادی را در 
میــان فعالان بازار برای حــذف قیمت گذاری 

دستوری در اکثر کالاها ایجاد کرد.

 بازار فراموش  شده سهام
یک ساعت از معاملات امروز گذشته است و در این مدت شاخص کل رشد ۹۱5 واحدی را ثبت کرده است. ارزش معاملات خرد 
سهام و صندوق های سهامی کماکان کمتر از هزار میلیارد تومان است و جریان خروج پول از سهام ادامه دارد. در این بازه نزدیک به 

28 میلیارد تومان نقدینگی حقیقی از بازار خارج شده است.
در 20 روز کاری اخیر بورس تنها 2 روز شــاهد ورود پول حقیقی بوده که مجموع آن کمتر از 75 میلیارد تومان بوده اســت. در 
همین مدت دست کم 4800 میلیارد تومان سرمایه حقیقی از بورس خارج شده است. به نظر می رسد هدایت نقدینگی و اعتبار به 

سمت تولید تنها کلامی گزافه بوده است.

در جلسه اخیر ستاد اقتصادی دولت، پیشنهادهای ارائه شده از سوی 
وزارتخانه های اقتصاد و صنعت و سازمان بورس در زمینه حمایت همه 
جانبه و پایدار از بازار ســرمایه با همراهــی رییس جمهوری و اعضای 
ســتاد اقتصادی دولت تصویب شد که این امر بیانگر اراده جدی دولت 
ســیزدهم در حمایت از تولیدکنندگان، صنایع بورســی و چشــم انداز 

امیدبخش به فعالیت در بازار ســرمایه است.  
تعیین تکلیف سقف گاز خوراک پتروشیمی ها برای سال آینده، تعیین 
سقف قیمت ســوخت گاز برای صنایع عمده مانند فولاد، پالایشگاه ها و 
پتروشــیمی ها، تعیین قیمت گاز مصرفی صنایع سیمان و سایر صنایع، 
کاهش مالیات شرکت های تولیدی، استفاده از مالیات نقل و انتقال سهام 
برای تقویت و تثبیت بازار و استفاده از ۱0 درصد وجوه حاصل از عرضه 
اولیه ســهام های دولتی برای بازارگردانی از جمله مسایلی بودند که در 

جلســه هیات دولت مطرح و به مرحله تصویب رسید.

تاثیر مصوبات دولت در معاملات بازار سرمایه
»علی جبل عاملی«، کارشــناس بازار ســرمایه روز سه شنبه در گفت 
وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا به ۱0 ماده تصویب شــده در هیات دولت 
و تاثیر آن بر معاملات بازار ســرمایه اشــاره کرد و افزود: موارد تصویب 
شــده و اعلام آن توسط وزیر اقتصاد را می توان به دو دسته تقسیم کرد.

وی اظهار داشــت: برخی از این موارد، طی ســال های گذشــته جزو 
اصلی ترین آرزوهای بازار ســرمایه بود تــا در مصوبه هیات دولت مورد 

توجه قرار بگیرند و اجرایی شــوند که بلاخره تحقق یافت.
جبــل عاملی بخش دیگر از این مصوبــات را مربوط به لایحه بودجه 
۱40۱ دانست و گفت: اعلام مفروضات بودجه در زمان تحویل به مجلس 
تا حدودی بازار را دچار نگرانی و ابهام کرده بود که این ۱0 ماده، بخشی 
از آن را پوشــش می دهد و می تواند به عنــوان اقدامی مثبت در بهبود 

وضعیت بازار تلقی شود.
این کارشــناس بازار ســرمایه با تاکید بر اینکه مسایل تصویب شده 
در ســتاد اقتصادی دولت، نخســتین گام و آغازی برای توجه به مسیر 
بازار سرمایه است، اظهار داشت: بحث ثبات و بازگشت اعتماد به بازار از 
جمله نتایجی است که بازار انتظار آنها را دارد، امیدواریم این مسایل به 
صورت قاطع به اجرا در آید و زمینه تحقق محوریت این بسته که کمک 

به  بازار سرمایه است، فراهم شود.

بازار سرمایه بهبود وضعیت  ایجاد 
وی با بیان اینکه اتفاقات خوبی در این ۱0 ماده رقم خورده اســت، 
گفت: اجرایی شدن موارد تصویب شده در  دولت می تواند باعث بهبود 

وضعیت بازار ســرمایه برای امسال یا سال بعد شود.
جبــل عاملی با بیان اینکــه اجرای ۱0 قانون تصویب شــده باعث 
رفع ابهامات خواهد شــد، افزود: این نیازمند آن اســت که اقدامات به 
صورت قاطع و ســریع انجام شود، زیرا در این زمان است که می توان 
فعالان بازار و کســانی که به دنبال ورود پول های پارک شــده خود به 
بورس هســتند را در جریان قــرار دهیم و تصمیم برای ورود دوباره به 

این بازار را  بگیرند.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه این بسته شامل موارد مهم 
نــرخ خوراک، نرخ گاز،  نرخ نیمایی، موضوع مالیات و نرخ تســعیر ارز 
اســت، گفت: باید در مورد نرخ خوراک، شفاف سازی بیشتری صورت 
بگیرد و راجع به آن اقدامات تحلیلی و کارشناسی بیشتری انجام شود.

وی افزود: بازار سرمایه بازاری کامودیتی محور است و پتروشیمی ها 
بخــش زیادی از بازار را به خود اختصاص داده اند،  اصلاح نرخ خوراک 

نکته نخســتی است که در این مصوبه به آن توجه شده است.

تولیدی مالیات شرکت های  کاهش 
جبــل عاملی به کاهش مالیات شــرکت های تولیدی اشــاره کرد و 
اظهار داشــت: قطعا آرزوی بازار ســرمایه کاهش مالیات شــرکت های 
تولیدی بوده اســت؛ با توجه به اینکه ســال ۱400 به عنوان سال مانع 
زدایی نامگذاری شــده است، کاهش مالیات می توامد نقش مهمی را در 

تحقق شعار داشته باشد.
این کارشــناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه بازار سرمایه کامودیتی 
محور است، خاطرنشان کرد: موضوع مربوط به معدنی ها از جمله مسایل 
نگران کننده بازار ســرمایه بود که در این زمینه هم خبر خوبی در این 
مصوبه ارائه شــد تا نرخ بهره مالکانه افزایش پیدا نکند و فرمول مدنظر 

همان فرمول باشــد که بازار به آن عادت کرده است.
وی در ادامه به مســایل مربوط به لایحه بودجه اشــاره کرد و گفت: 
بازگشــت مالیات نقل و انتقال سهام به بازار سرمایه اقدامی بسیار مثبت 

است.
وی ادامه داد: سالهاست در این زمینه بحث شده بود تا هزینه ای که از 
بازار گرفته می شود برای رونق بازار به بازار بازگردانده شود، این موضوع 

خود نشــان دهنده اتفاقی مثبت و حمایت دولت از بازار سرمایه است.

واریز پول به صندوق تثبیت بازار سرمایه
وی بــا بیان اینکه انتظار فعالان بازار این اســت تــا مبلغی که قرار 
اســت به صندوق تثبیت بازار ســرمایه واریز شود در بودجه هم مورد 
تصویــب قرار گیرد،  تاکید کرد: این موضــوع نیازمند رأی نمایندگان 

اســت که امیدواریم در این زمینه هم شاهد اتفاقاتی مثبت و اثرگذاری 
آن در بازار باشیم.

جبل عاملی به بند مربوط به  ۱0 درصد وجوه حاصل از عرضه اولیه 
اشاره کرد و گفت: اکنون شرکت های زیادی در صف عرضه اولیه قرار 
دارند اما انجام عرضه اولیه در شــرایط فعلی به صلاح بازار نیســت و با 
توجه به عدم وجود نظر مثبت نســبت به عرضه اولیه، اقبالی از ســوی 

سرمایه گذاران صورت نمی گیرد.
این کارشــناس بازار سرمایه اظهار داشت: قرار است بخشی از منابع 
مالی حاصل از عرضه های اولیه برای بازارگردانی ســهام، صرف شــود 
که اقدامی بســیار مثبت اســت و می تواند مشکل بازارگردان ها را که 

اکنون به دلیل ریــزش بازار با کاهش نقدینگی مواجهند، رفع کند.
 وی گفت: بخشی از بار بازار در زمان ریزش شاخص بورس برعهده 
بازارگردان ها اســت که این موضوع می تواند خیال آنها را آسوده کند 

و بــی تاثیر در تلاش آنها برای افزایش بازارگردانی نخواهد بود.
وی در ادامه به نرخ تســعیر ارز اشــاره کرد و گفــت: تصویب این 
موضوع که نرخ تســعیر ارز که بــرای بانک ها ۹0 درصد در نظر گرفته 
شــده است، خبر خوبی برای گروه بانکی ها است، این امر باعث تحلیل 
درســت تحلیلگران از منابع ارزی بانک ها  می شــود که اثر زیادی در 

صورت های مالی آنها دارد.

حضور رییس سازمان بورس در دولت
جبل عاملی با بیان اینکه خبر خوب دیگر اینکه رییس سازمان بورس 
به عنوان متولی بازار ســرمایه و نماینده فعالان بازار ســرمایه در ستاد 
اقتصادی دولت حضور داشــته باشــد، اظهار داشت: فعالان بازار انتظار 
دارند که رییس ســازمان بورس در در جلســات حضور داشته باشد و 

بتواند نظران خود را به صورت مســتقل مطرح کند.
وی بــا بیان اینکه میانگین نرخ بازار بیــن بانکی حداکثر 20 درصد 
تضمین شــده است، گفت: این اتفاق علاوه بر اثر عملیاتی خود در بازار، 
می تواند باعث کاهش هیجانات و نوسانات ایجاد شده در نرخ بهره شود 

که این موضوع به لحاظ روانی هم در بازار تاثیرگذار اســت.
جبل عاملی اظهار داشــت: با این اتفاق بازار نســبت به این موضوع 
آگاه خواهد شــد که چه نرخی را به عنوان نرخ بهره در نظر می گیرد و 

براساس آن معیارهای سودآوری را تنظیم می کند.

لزوم حذف قیمت گذاری دستوری
این کارشــناس بازار سرمایه با اشاره به قیمت گذاری دستوری گفت: 
مســاله دیگر مربوط به حذف قیمت گذاری دســتوری اســت که مورد 
تاکید همه فعالان بازار و کمک کننده به رونق بازار ســرمایه خواهد بود.

وی با اینکه موضوع دیگر مربوط به کاهش فاصله نرخ سنا و نرخ نیمایی 
است که می تواند علاوه بر افزایش امیدواری ها در بازار و درستی تحلیل 
ها، زمینه نابودی رانت ها را فراهم کند، اظهار داشــت: تاکنون اقدامات 
خوبی در این زمینه برداشــته شــده و محدودیت بازگشت ارز صادراتی 

حذف شــده اما به کاهش فاصله هم باید توجه کرد.

بازگشت اعتماد به بورس و تغییر مسیر معاملات با اجرای مصوبات حمایتی دولت

 وزیر اقتصاد: تاریخ دقیقی برای افزایش یارانه ها اعلام نشده است
وزیــر امور اقتصادی و دارایــی گفت: تاکنون هیچ تاریخ دقیقی برای افزایش 
یارانه ها در سال جاری اعلام نشده است.احسان خاندوزی در گفت وگو با خبرنگار 
ایرنا اظهار داشت: در خصوص زمان تغییر یارانه ها و افزایش میزان پرداخت یارانه ها، 
هیچ تاریخ دقیقی تعیین نشــده است. وی همچنین در خصوص افزایش قیمت 

بنزین، تأکید کرد: تاکنون تصمیمی در این زمینه اتخاذ نشده است.

 طرح تحول حمل  و نقل کشور بزودی اجرا می شود
وزیر راه و شهرسازی از اجرای طرح تحول بخش حمل ونقل کشور در دو بخش 
هوایی و جاده ای خبر داد و گفت: هزینه یارانه پنهان سوخت ۱60 هزار کامیون 

فرسوده بخش جاده ای، سالانه 2 و نیم میلیارد دلار است.
به گزارش خبرگزاری صداوسیما، رستم قاسمی در مراسم الحاق و بهره برداری 
از 526 دســتگاه انواع ناوگان به شــبکه ریلی به ارزش 7۹4 میلیارد تومان که 
صبح دیروز در ایستگاه راه آهن تهران برگزار شد، حمل ونقل را یکی از حوزه های 

راهبردی کشور دانست .
وی با اشاره به توافق هایی که با کشور های همسایه و منطقه از جمله جمهوری 
آذربایجان، پاکســتان، هند، قزاقستان و قرقیزستان در چهار ماهه اخیر حاصل 
شده است، گفت: اگر کریدور های اصلی را تکمیل کنیم با توافق هایی که به دست 
آورده ایم، درآمدی که از ترانزیت بویژه حمل ریلی برای کشور به دست می آید، از 

درآمد های اساسی دیگر کشورها کمتر نخواهد بود.

اعلام ممنوعیت هزینه های تشریفاتی از محل اعتبارات دولتی
در معاملات امروز بیش از چهار میلیارد و ۳۹7میلیون سهم، حق تقدم و اوراق 

بهادار به ارزش ۳۳ هزار و 460 میلیارد ریال داد و ستد شد.
همچنین شــاخص کل )هم وزن( با چهار هزار و ۳۱0 واحد افزایش به ۳48 
هزار و 2۱۳ واحد و شــاخص قیمت )هم وزن( با دو هزار و 7۱۱ واحد رشــد به 

2۱۹ هزار و 28 واحد رسید.
شــاخص بازار اول، ۱4هزار و 870 واحد و شاخص بازار دوم، 26 هزار و ۳۱8 

واحد افزایش داشتند.
عــلاوه بر ایــن در بین همه نمادها، ملی صنایع مس ایران )فملی( با دو هزار 
و 2۹2 واحــد، فــولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با یک هــزار و 240 واحد، صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس )فارس( با یک هزار و یک واحد، نفت و گاز و پتروشیمی 
تامین )تاپیکو( با 75۱ واحد، بانک ملت )وبملت( با 686 واحد، پتروشیمی نوری 
)نوری( با 654 واحد و شــرکت سرمایه گذاری غدیر )وغدیر( با 627 واحد تاثیر 

مثبت بر شاخص بورس داشتند.
در مقابل تولیدی فولاد ســپید فراب کویر )کویــر( با 80 واحد، صنعتی آما 
)فاما( با 2۹ واحد، آهنگری تراکتورسازی ایران )خاهن( با 20 واحد، پارس سویچ 
)بسویچ( با ۱۹ واحد و سرمایه گذاری شفا دارو )شفا( با ۱8 واحد با تاثیر منفی 

بر شاخص بورس همراه شدند.
برپایه این گزارش، امروز نماد ایران خودرو )خودرو(، بورس کالای ایران )کالا(، 
شرکت ســرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا(، فولاد مبارکه اصفهان )فولاد(، 
ملی صنایع مس ایران )فملی(، گروه دارویی برکت )برکت( و سایپا )خساپا( در 

نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند.
گروه شــیمیایی هم در معاملات امروز صدرنشــین برترین گروه های صنعت 
شد و در این گروه ۱۳۹  میلیون و 522 هزار برگه سهم به ارزش 2 هزار و 42۱ 

میلیارد ریال داد و ستد شد.
آخرین وضعیت شاخص فرابورس

امروز شــاخص فرابورس بیش از 8۳ واحد افزایش داشت و بر روی کانال ۱8 
هزار و 52۳ واحد ثابت ماند.

همچنین در این بازار یک میلیارد و 60۳ میلیون برگه سهم به ارزش 26 هزار 
و 55 میلیارد ریال داد و ستد شد.

امروز نمادهای سنگ آهن گهرزمین )کگهر(، پلیمر آریا ساسول )آریا(، شرکت 
آهن و فولاد ارفع )ارفع(، صنایع پتروشیمی تخت جمشید )شجم(، شرکت سرمایه 
گذاری صبا تامین )صبا(،  تولیدات پتروشیمی قائد بصیر )شبصیر(، زغال سنگ 
پرورده طبس )کزغال( و فولاد هرمزگان جنوب )هرمز( با تاثیر مثبت بر شاخص 

فرابورس همراه بودند.
همچنین بیمه پاســارگاد )بپاس(، صنعتی مینو )غصینو(، تولید برق عسلویه 
مپنا )بمپنا(، آتیه داده پرداز )اپرداز(، پتروشــیمی زاگرس )زاگرس( و کشتیرانی 

دریای خزر )حجزر(  تاثیر منفی بر شاخص فرابورس داشتند.

 هیچ اوراقی امروز در فرابورس عرضه نشد
ــبکه  ــود در ش ــری خ ــاب کارب ــنبه( در حس ــروز )دوش ــی« ام ــم فدای »میث
اجتماعــی توییتــر نوشــت: امــروز ۱۱8 هــزار میلیــارد تومــان اوراق بدهــی در 
عملیــات بــازار بــاز )omo( بیــن بانــک مرکــزی و بانک هــای کشــور معاملــه 

شــد.
وی در ادامــه اعــلام کــرد: ۱.6 هــزار میلیــارد تومــان هــم اوراق بدهــی در بازار 

بدهــی بیــن صندوق هــا و ســایر دارنــدگان اوراق معاملــه شــد.
ــی در  ــه اوراق ــچ عرض ــروز هی ــه ام ــرد ک ــد ک ــال تاکی ــن ح ــا ای ــی ب فدای
فرابــورس انجــام نشــده اســت.معاملات اوراق بــه دو شــیوه »بــازار بیــن بانکی« 
و از مســیر »بــازار ســرمایه« انجــام می شــود. معامــلات اوراق در بــازار ســرمایه 

ــرد.   ــه )اخــزا( صــورت می گی ــی اســلامی و اســناد خزان ــق اوراق مال از طری
از ابتــدای ســال ۱400 تاکنــون 5۱ هــزار میلیــارد تومــان اوراق جدیــد فــروش 
رفتــه و 58 هــزار میلیــارد تومــان از اوراق دولــت قبــل بازپرداخــت شــده کــه 
نشــان می دهــد خالــص تامیــن مالــی دولــت ســیزدهم در ایــن مــدت، منفــی 

هفــت هــزار میلیــارد تومــان بــوده اســت.

 حاشیه نشینی و سکونتگاه های غیررسمی در  شأن نظام نیست
محمــد مخبــر، معــاون اول رئیس جمهــور دوشــنبه گذشــته در جلســه مجمــع 
ــورای  ــس ش ــهردار و رئی ــور ش ــا حض ــه ب ــران ک ــهرهای ای ــهرداران کلانش ش
اســلامی شــهر تهــران و شــهرداران ۱8 کلانشــهر دیگــر برگزار شــد، با اشــاره به 
منویــات و دغدغه هــای رهبــر معظــم انقــلاب مبنــی بــر حــل مشــکل حاشــیه 
نشــینی در کلانشــهرها و شــهرهای بــزرگ گفــت: وجود پدیده حاشــیه نشــینی 
و ایجــاد ســکونتگاه های غیررســمی در  شــأن نظــام جمهــوری اســلامی ایــران 
نیســت و بایــد بــا رصــد مــداوم و پیش بینــی منابــع لازم حرکــت بزرگــی را در 
ــه  گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی  زمینــه رفــع حاشــیه نشــینی دنبــال کــرد. ب
معــاون اول رئیــس جمهــور، مخبــر بــا اشــاره بــه نقــش پررنــگ شــهرداری ها 
ــف  ــی از وظای ــوان یک ــی به عن ــاط اجتماع ــادابی و نش ــش ش ــه افزای در زمین
ــت  ــا تقوی ــا ب ــت ت ــهرداران خواس ــهرها، از ش ــژه در کلانش ــهرداری ها بوی ش
ــه ســبک زندگــی اســلامی-ایرانی پیوندهــای  هویت هــای محلــه ای و توجــه ب
اجتماعــی را در میــان مــردم انســجام بخشــند. وی تأکیــد کــرد: شــهرداری ها 
در سرتاســر کشــور در ایجــاد الگــوی مناســب بــرای ســبک زندگــی، افزایــش 
روحیــه و نشــاط اجتماعــی و همچنیــن نگــرش مــردم نقــش کلیدی و اساســی 
ــی  ــای زندگ ــاد و جنبه ه ــه ابع ــا هم ــاط را ب ــترین ارتب ــد و بیش ــا می کنن ایف
ــن بخــش از ســاختار  ــه ای ــد امــا دولت هــا در دهه هــای گذشــته ب مــردم دارن
مهــم کشــور کمتــر توجــه کرده انــد. معــاون اول رئیس جمهــور تصریــح کــرد: 
ــل  ــاوگان حمل ونق ــازی ن ــی، نوس ــی و ورزش ــب فرهنگ ــن مناس ــاد اماک ایج
عمومــی کشــور، بهســازی جاده هــای درون شــهری و توجــه بــه ســبک 
معمــاری ایرانی-اســلامی در ســاخت و ســاز شــهرها از جملــه مــواردی اســت.

بورس کالا، بازار کالای کشور را قابل رصد و شفاف کرده است
»مجید عشقی«  در مراسم افتتاحیه معاملات 
آتی مس در بورس کالا افزود: یکی از رسالت های 
تجربه بورس کالا، اوراق بهادارسازی محصولات و 
تبدیل معاملات فیزیکی به معاملات اوراق بهادار 
است که این بحث در ابتدای فعالیت این بورس 

دنبال شده است.
وی با بیان اینکه اکنون بســیار خوشحال 
هســتیم که در خصوص محصولات صنعتی 
به این مرحله رســیده ایم، ادامــه داد: موانع و 
مشکلات زیادی در راه اندازی معاملات اوراق 
بهــادار محصولات صنعتی وجود داشــت که 
با تلاش مســوولان این اتفاق رخ داد و امروز 
شــاهد راه اندازی معاملات آتی مس هستیم.

عشقی خاطرنشــان کرد: بورس کالا مسیر پر 
فراز و نشیبی را طی کرده است و مخالفت ها 
و دســت اندازهای زیادی در مقابل بورس کالا 
برای توســعه معاملات و پذیرش محصولات 

جدید شرکت ها وجود داشت.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید 
بــر اینکه اکنون 50 میلیــون تن محصولات 
مختلف در حال معامله در بورس کالا هستند که 
عددی بسیار خوب است، خاطرنشان کرد: بخش 
عمده ای از محصولات صنعتی و پتروشیمی در 
فضای کاملا شــفاف و رقابتی در حال معامله 

هستند.
وی بیان داشت: قیمت گذاری یکی از ایراداتی 
است که همیشــه در این بازار وجود داشته و 
هنوز هم در برخی از محصولات با این معضل 

همراه هستیم.

عشقی با اشــاره به اینکه شرایط اقتصادی 
کشــور به گونه ای اســت کــه در دارایی های 
فیزیکی حساســیت هایی وجــود دارد، گفت: 
انجــام معاملاتی کنونی بورس کالا به گونه ای 
است که شــرکت های تولیدکننده بتوانند به 
مواد و محصولات دســت پیدا کنند و در کنار 
آن شرکت ها نیز قادر به فروش محصولات خود 
با قیمت منصفانه هستند.رییس سازمان بورس و 
اوراق بهادار اظهار داشت: در بورس کالا تناقض ها 
به خوبی مدیریت شده و بیشتر محصولاتی که 
در بورس کالا وارد می شوند در فضای رقابتی 

در حال معامله هستند.
وی گفت: موضوع دیگر بحث شفافیت است 

که معاملات در این بازار قابل رصد مشــخص 
است که چه کسانی در این بازار در حال معامله 
هستند، این نشان دهنده آن است که اتفاقات 
خوبی در حال رخ دادن است و می توان شفافیت 

را در بین کالاها شاهد باشیم.
وی اعلام کــرد: یکــی از اقداماتی که در 
بورس کالا انجام شد اما در ابتدای کار خود با 
چالش های زیادی مواجه بود، عرضه سیمان در 
این بازار بود که در ابتدای فعالیت خود با قطعی 

برق و گاز صنایع روبه رو شد.
عشقی خاطرنشــان کرد: با وجود برخی از 
مشکلات جزیی در این مسیر، اما معاملات روان 
و خوبی را در حوزه سیمان داشتیم و دسترسی 

همه افراد برای خرید این کالا ایجاد شد.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار افزود: با 
عرضه سیمان در بورس کالا، انحصار از محصول 
سیمان برداشته شــد و بورس کالا توانست با 

عرضه مناسب معاملات را انجام دهد.
وی به معاملات گواهی ســپرده کالاهای 
صنعتی اشاره کرد و ادامه داد: بورس کالا درصدد 
است تا برخی از موانع این فعالیت برطرف شود 
که این امر بــه عنوان اتفاقی مثبت تلقی می 
شــود تا محصولات صنعتی به صورت گواهی 

سپرده معامله شوند.
عشــقی گفت: ضمانت عرضه کنندگان در 
بحث عرضه های فیزیکی در بورس کالا یکی از 

دغدغه هایی بود که تلاش شد تا حدی از طریق 
معاملات گواهی سپرده کالایی برطرف شود و 

گسترش پیدا کند.
رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار اظهار 
داشــت: مس در ابتدای راه اندازی بورس کالا 
تجربه معامله در این بازار را داشت، اما به دلیل 
وجــود برخی از موانع معاملات آن با موفقیت 
همراه نبود.وی به پیگیــری حذف مالیات از 
معامله گواهی ســپرده کالایی صنعتی اشاره 
کرد و افزود: بهتر اســت اقدامی انجام شود تا 
محصولات صنعتی به صورت گواهی ســپرده 
معامله شوند، حال امیدوار هستیم تا از طریق 
مدلی که پیاده ســازی شده و تجربه ای که از 
معاملات آتی کالاهــای دیگر داریم، این کالا 
معاملات خود را با موفقیت و پرقدرت از ســر 
بگیرد.عشقی خاطرنشان کرد: آمادگی داریم تا 
برای سایر محصولات صنعتی که ویژگی های 
اوراق بهادار شدن و راه اندازی گواهی سپرده را 

دارند، این کار را انجام دهیم.

عرضه خودرو در بورس
وی در ادامــه با اشــاره بــه عرضه خودرو 
در بــورس کالا، گفت:  در تلاش هســتیم تا 
خودروهایی که شامل قیمت گذاری دستوری 
نیســتند وارد بورس کالا شــده و همچنین 
خودروهایی که شامل قیمت گذاری دستوری 
هستند ابتدا از شمول دستوری خارج شوند تا 
قیمت خودروها به صورت رقابتی تعیین شود و 

اختلاف قیمت ها از بین برود.
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اکنون و در شرایطی یافته های پژوهشی 
و بســتر توسعه کشــت دیم در ۱6 استان 
کشور مهیاســت که به نظر می رسد تصور 
ســنتی روستائیان و کشــاورزان نسبت به 
زراعت دیم جزو موانع پیش رو در ســطح 
کشــور به شــمار می رود و شاید به همین 
دلیــل هم ۹0 درصد کشــاورزی در ایران 
برعکس آنچه که در دنیــا اتفاق می افتد، 

آبی است.
گفت وگــو با کشــاورزان از یک ســو و 
پژوهشگران موسســه تحقیقات کشاورزی 
دیم کشــور از ســوی دیگر، بخش هایی از 
تصور سنتی کشاورزان نسبت به زراعت دیم 
را نشان می دهد تا جایی که »حسین جوادی 
جهانگیر« از کشاورزان مراغه که به باغداری 
مشغول است، می گوید: »بارندگی در مراغه 
اندک است و کشت دیم صرف نمی کند«.  

وی اضافــه کرد: برداشــت محصول در 
برخی از مناطق مراغه به دلیل ســنگلاخ 
بودن زمین یا شــیب تند آن با مشــکلات 
عدیــده مواجه اســت امــا مهمترین مانع 

پیش روی آن پایین بودن درآمد است. 
وی که ۱0 هکتار باغ سیب در دامنه های 
جنوب سهند دارد، در پاسخ به این سئوال 
که اگر روزی آب برای آبیاری نباشــد، چه 
می کند؟ اضافه کرد: در آن صورت به شغل 
دیگری رو می آورم و اگر هم مجبور شــوم، 

زراعت دیم را در پیش می گیرم.
اما »جهانگر اصلانی« از کشاورزان نمونه 
کشور که 80 هکتار زمین کشاورزی دیم در 
هشترود دارد و سالانه به طور متوسط ۱.5 تا 
2 تن در هر هکتار گندم برداشــت می کند، 
به واسطه آنچه که خودش آن را کشاورزی 
مدرن می خواند، دیدگاه متفاوت تری نسبت 
به کشــت دیم دارد و می گوید: زراعت دیم 
در صــورت اســتفاده از بذر اصلاح شــده، 
ماشین آلات مدرن کاشت، داشت و برداشت، 
کــود مناســب و نظر پژوهشــگران صرفه 

اقتصادی مناسبی دارد.
وی بــا بیان اینکه امســال نیز با وجود 
خشکســالی  توانسته است به همان میزان 
سال های قبل محصول برداشت کند، اضافه 
کرد: بسیاری از دیم کاران هشترود به واسطه 
همان نگاه ســنتی و رعایت نکردن برخی 

اصول، محصول کمتری تولید می کنند.
وی باتاکید بر اینکه شخم زدن به موقع 
و عمیق آن هم با استفاده از ردیف کارهای 
مدرن در حجم تولید تاثیرگذر است، اضافه 
کرد: برخــی از دیم کاران بــه هیچ یک از 
این موارد توجــه ندارند و در حقیقت نگاه 
سنتی عامل بازدهی پایین زراعت دیم آنان 

محسوب می شود. 
کشاورز نمونه کشــور به افرادی که در 
زمینه کشت آبی فعال هستند، توصیه کرد 
که به کشــاورزی دیم مبتنــی بر پژوهش 
روی بیاورند و دیم کاران را نیز به مطالعه و 

یادگیری روزافزون دعوت کرد.
»اصلانی« این موضوع را هم یادآوری کرد 
کــه همچنان خودش هم در حال یادگیری 
و مطالعه اســت تا روز به روز راندمان تولید 

در زراعت دیم را افزایش دهد. 

زراعت دیم اصلا دیمی نیست

رئیس موسسه تحقیقات کشاورزی دیم 
کشــور هم با تاکید بر توســعه کشت دیم 
با هــدف تامین امنیت غذایــی و افزایش 
بهره وری آب در بخش کشاورزی می گوید: 
متاســفانه باورهای نادرستی چون »دیمی 
بودن این شــیوه زراعــت«، »پایدا نبودن 
زراعــت« و اینکه »تولیــد اقتصادی دیم 
فقــط در ســال های پربــاران امکان پذیر 
است« در افکار عمومی وجود دارد که باید 
از طریــق فعالیت های فرهنگی و اجتماعی 

اصلاح شود. 
متاســفانه  افزود:  علیزاده«  »خشــنود 
برخی از کشــاورزان با همان نگاه ســنتی 
تصــور می کنند که زراعت دیم تابع اصول 
خاصی نیست و دقت در آن معنایی ندارد؛ 
عمق این باور و تصور ناصحیح نیز تا جایی 
است که در لفظ عامیانه هرچیز غیراصولی 

و غیرقانونمند را دیمی اطلاق می کنند.
وی تاکید کرد: زراعت دیم با اســتفاده 
از آب باران یا »آب ســبز« به دنبال تولید 
محصول اقتصــادی و تامین امنیت غذایی 
اســت که از سطح معاش یک بهره بردار در 
دورافتاده ترین روستاها تا سطوح گسترده 
در برخی مناطق جهان را شامل می شود.

وی اظهار داشت: واقعیت این است که 
دانش انباشــته قابل توجهی برای زراعت 
برخی محصولات در شرایط دیم در کشور و 
دنیا وجود دارد ولی انتقال و مدیریت دانش 
موجود در این زمینه از خود دانش مهمتر 
اســت و تولید در این شرایط بدون جریان 
اصول دیــم کاری در ســطح بهره برداران 
قابل تصور و توصیه نیست؛ به خصوص در 
محیط خشــک و نیمه خشک، کوچکترین 
جزئیات در زراعت دیم اهمیت صدچندان 
پیدا می کند و اثر متقابل بین اجزا از نقش 

تک تک اجزا بیشتر می شود. 
رئیس موسسه تحقیقات کشاورزی دیم 
کشــور بیان کرد: اینکه جزئیات فنی کدام 
بــوده و رعایت کدامین اصول ضامن تولید 
در شرایط دیم اســت، توسط کارشناسان 
این موسســه برای هر محصول به صورت 
جداگانــه و اختصاصی تحقیــق و تبیین 
می شود و دستورالعمل های روزآمد مربوطه 
نیز در سایت این موسسه در دسترس است. 
»علیــزاده« تاکید کرد: اگــر با نگرش 

ســطحی و عامیانــه در ایــن امــر مهم 
ســهل انگاری شــود، نتیجه همان خواهد 
بود که متاســفانه همه ساله در خشکسالی 
و حتی ترســالی در بعضی مناطق شــاهد 

هستیم. 
به گفتــه وی برای رســیدن به مقصد 
دلخواه و تولید در شرایط دیم کشور، نقشه 
راه مشخصی قابل طرح است که با مدیریت 
همه جانبه دانش موجود برای زمان و مکان 
دلخواه معنا پیدا می کند و شروع این ماجرا 
با قبول این واقعیت آغاز می شود که  زراعت 
دیم تابع اصول خاصی است و دقت بالایی 

طلب می کند.

تولید پایدار محصول در شرایط دیم 
دست یافتنی است

رئیس موسسه تحقیقات کشاورزی دیم 
کشور با بیان اینکه برخی ها تصور می کنند 
که زراعت دیم نمی تواند پایدار باشد، گفت: 
زراعت دیم اصول و جزئیات خودش را دارد 
و با دقت و بهره مندی از دانش روز می توان 

آن را مدیریت کرد.
»علیزاده« افزود: نباید تصور شود که به 
دلیل متغیر بودن توزیع باران و تغییر اقلیم 
در مناطق خشــک و نیمه خشک، تولید در 

شرایط دیم پایدار نیست.
موضوعی کــه به این تصور نادرســت 
دامن می زند، این اســت که در زراعت آبی 
همه چیز تحــت کنترل قرار دارد و به نظر 
می رســد که همیشــه تولید پایداری در 
کشــت  آبی خواهیم داشــت، در حالی که 

این گونه نیست.
وی ادامه داد: این نتیجه گیری از نوسان 
ســالیانه و روند تغییر در کوتاه مدت شاید 
در نگاه نخست درست به نظر برسد، اما در 

بلندمدت کاملا برعکس است.
»علیزاده« بیان کرد: اغلب دو واژه ثبات 
و پایداری به صورت مترادف به کار می رود 
اما اصولا ثبات برای کوتاه مدت و پایداری 
برای بلندمدت کاربرد دارد؛ بر همین اساس 
اگر بارندگی نوســان داشته و رو به کاهش 
باشد، می توان نتیجه گیری کرد که زراعت 
آبــی )در کوتاه مدت( ثبــات تولید دارد و 
در زراعــت دیم به خصــوص اگر با رعایت 
اصول فنی و جزئیات مربوطه نباشد، ثبات 

وجود ندارد.
وی اضافــه کــرد: اما اگر بــارش کم و 
میــزان خرج آب بیش از دخل آن باشــد، 
در بلندمــدت نمی توان آب مورد نیاز برای 
زراعت آبی را تضمین کرد و بی شک منابع 
آب موجــود بایــد به تامین نیاز شــرب و 
مصارف ضروری جوامع انســانی اختصاص 
داده شود بنابراین تولید در زراعت آبی در 

بلندمدت پایدار نیست.
رئیس موسســه تحقیقات کشــاورزی 
دیم کشــور اظهار داشت: همانگونه که در 
خشکســالی های اخیر به ویژه خشکسالی 
اســتثنایی سال زراعی گذشــته به اثبات 
رســید، امکان تداوم تولیــد اقتصادی در 
شــرایط دیم با اســتفاده از ارقام جدید و 
بسته های زراعی مورد توصیه این موسسه 

محرز است.
»علیــزاده« ادامه داد: بــا معرفی ارقام 
متحمل به شرایط تغییر اقلیم، این اطمینان 
وجود دارد که با وجود نوسان های بارش، به 
ویژه در یک منطقه خشــک و نیمه خشک، 
تولید پایدار فقط در زراعت دیم امکان پذیر 
بوده و زراعت دیــم، تضمین کننده امنیت 

غذایی کشور در بلندمدت است.

امــکان تولید اقتصــادی دیم در 
شرایط خشکســالی به اثبات رسیده 

است
رئیس موسسه تحقیقات کشاورزی دیم 
کشــور گفت: نباید تصور شــود که تولید 
اقتصادی دیم فقط در ســال های پرباران 
امکان پذیر است، زیرا امکان تولید اقتصادی 
در شــرایط خشکســالی بارها در داخل و 
خارج از ایســتگاه های همکار این موسسه 

به اثبات رسیده است.
»علیزاده« افزود: درســت اســت که با 
افزایش بارندگی و با پراکنش مناســب در 
یکســال می توان عملکرد بالایی در شرایط 
دیم به دســت آورد، اما این تصور که اگر 
سالی پرباران نباشــد یا خشکسالی باشد، 
تولید در شــرایط دیم اقتصــادی نخواهد 

بود، باور صحیحی نیست.
وی تاکید کرد: واقعیت این است که با 
مدیریت صحیح و رعایت اصول زراعت دیم 
نامناسب ترین شرایط محیطی  می توان در 

نیز عملکرد اقتصادی از کشت دیم به دست 
آورد تا جایی که امکان تولید اقتصادی در 
شــرایط خشکســالی بارها از طریق مزارع 
الگویی و ترویجی در عرصه های بهره برداران 
تحت شرایط نامساعد سال های کم باران و 
خشــک نظیر سال زراعی ۱400 - ۱۳۹۹ 

اثبات شده است.
وی بیان کرد: حداقل خاکورزی و حفظ 
بقایــای محصول قبلی در ســطح خاک و 
انتخاب رقم اصلاح شــده با رعایت تناوب 
و زمان کاشــت صحیــح از رمز و رازهایی 
اســت که می تواند ضامن تولید اقتصادی 
در زراعت دیم فارغ از شرایط سال پرباران 

و کم باران باشد.
تامین کودهای  داد:  ادامــه  »علیزاده« 
نیتــروژن و فســفر مــورد نیــاز گیاه در 
زمان کاشــت )مطابق تجزیــه خاک و با 
روش جایگــذاری(، رعایــت عمق و تراکم 
کاشــت، مبارزه با علف هــای هرز، آفت ها 
و بیماری ها مطابق دســتورالعمل های فنی 
موسســه تحقیقات کشــاورزی دیم کشور 
از دیگر مواردی اســت که تولید اقتصادی 
در زراعت دیم را فارغ از شــرایط بارندگی 

تضمین می کند.
بــه گفته رئیــس موسســه تحقیقات 
کشاورزی دیم کشور، توزیع باران و میزان 
آن در مناطق مختلف جهان متغیر اســت 
ولی بیشترین تغییر بارش در مناطق خشک 
و نیمه خشک اتفاق می افتد که بیش از ۹5 
درصد از سطح کشور ما نیز در این شرایط 

قرار دارد. 
»علیــزاده« ادامه داد: ایــن موضوع با 
تغییر دما و اقلیم در عصر حاضر پیچیده تر 
شده و از این رو، بیشترین دقت و مدیریت 
باید در زراعت دیم اعمال شــود زیرا نقش 
مدیریت با افزایش تنوع و تغییر در محیط، 

مهم تر می شود. 
طرح پنج ساله »جهش تولید در دیم زارها« 
کــه طی ســال زراعی گذشــته به صورت 
آزمایشی در اســتان های آذربایجان شرقی، 
کردســتان، همدان، کرمانشــاه، خوزستان 
و گلســتان اجرا شــد، نمونه بارز تکیه بر 
پژوهش های کشــاورزی به شــمار می رود؛ 
طرحی که در موسســه تحقیات کشاورزی 
دیم کشور تدوین شد و به واسطه پشتیبانی 
فنی و تامین بذر، مشارکت فعال در اجرای 

آن دارد.
بخــش ســتادی موسســه تحقیقــات 
کشاورزی دیم کشور در مراغه و معاونت آن 
در کرمانشــاه قرار دارد؛ این موسسه دارای 
پنج ایستگاه  اصلی در مناطق مختلف کشور 
است که نماینده آن اقلیم به شمار می رود.

موسسه تحقیقات کشاورزی دیم کشور 
دارای ایســتگاه های تحقیقاتــی متعدد در 
جای جای کشــور است برای نمونه ایستگاه 
تحقیقاتــی »مراغه« نماینده اقلیم ســرد، 
ایســتگاه »قاملو« در کردســتان نماینده 
اقلیم بســیار سرد، ایســتگاه »سرارود« در 
کرمانشاه نماینده اقلیم معتدل سرد، ایستگاه 
گچساران در کهکیلویه و بویراحمد نماینده 
اقلیم گرمســیری و ایستگاه »شیروان« در 
خراسان شمالی نماینده اقلیم معتدل سرد 

و خشک است.

تغییر نگاه کشاورزان، زمینه ساز توسعه کشت دیم 

 افزایش مجدد قیمت میوه
اسدالله کارگر آخرین وضعیت بازار میوه را در آستانه شب یلدا تشریح کرد و گفت: 
قیمت انواع میوه در آستانه شب یلدا در میدان مرکزی میوه و تره بار با نوساناتی 
همراه بود و در اکثر اقلام بین ۱000 تا 2000 تومان افزایش قیمت اتفاق افتاده است.

وی اضافه کرد: قیمت انواع نارنگی، هندوانه و پرتقال بین ۱000 تا 2000 تومان 
افزایش داشــته، در موز این افزایش قیمت نســبت به هفته گذشته 2 هزار تومان 
بوده و در انار فقط قیمت انار دماوند افزایش یافته و به کیلویی 20 هزار تا ۳5 هزار 

تومان رسیده است.
کارگر قیمت انار ساوه را نیز ۱4 تا 20 هزار تومان، انار شیراز را 20 تا 28 هزار 

تومان و انار کوهستان را 22 تا ۳5 هزار تومان اعلام کرد.
افزایش مجدد قیمت میوه در آستانه شب یلدا

وی قیمت هر کیلوگرم پرتقال تامسون شمال را ۹ تا ۱5 هزار تومان و پرتقال 
ناول را نیز بین ۱8 تا 24 هزار تومان اعلام و اضافه کرد: قیمت موز نیز بین 22 تا 

2۹ هزار تومان است.
کارگر افزود: قیمت هر کیلوگرم هندوانه خطی نیز 4 تا 8 هزار تومان، هندوانه 
دزفولی 4 تا 8 هزار تومان، هندوانه محبوبی 5 تا 8 هزار تومان و هندوانه میناب نیز 

۳ هزار و 500 تا 7 هزار تومان است.
وی قیمت هر کیلوگرم نارنگی تانجلو را نیز بین ۱0 تا ۱6 هزار تومان و نارنگی 
انشو را نیز ۱0 تا ۱6 هزار تومان و نارنگی پیچ را بین ۱4 تا ۱8 هزار تومان اعلام کرد.

به گفته کارگر قیمت نارنگی تخم ژاپنی نیز ۱0 تا ۱7 هزار تومان و نارنگی یافا 
۱0 تا ۱8 هزار تومان است.

وی گفت: در مراکز خرده فروشــی حدود ۳5 درصد ســود به ارقام فوق اضافه 
می شود.

 کشت قراردادی گندم در کدام استان ها اجرایی خواهد شد؟
مرتضی ســعادتی کیا از اجرای کشت قراردادی گندم به صورت پایلوت در 
7 استان کشور خبر داد و گفت: این طرح از جمله برنامه های محوری وزارت 

جهاد کشاورزی است که توسط شرکت بازرگانی دولتی ایران اجرا می شود.
مدیر کل خرید داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران، با اشاره به اینکه شرکت 
بازرگانی دولتی ایران مجری طرح کشــت قراردادی گندم در 7 اســتان کشور 
اســت افزود: کشت قراردادی گندم در اســتان های بوشهر، خوزستان، فارس، 
سیســتان و بلوچستان، جنوب کرمان، گلستان و هرمزگان توسط این شرکت 

در حال اجرا است.
سعادتی کیا سطح زیر کشت گندم در این 7 استان را در قالب این طرح تا 
24 آذر ماه سالجاری بیش از ۱06 هزارو 825 هکتار دانست و افزود: براساس 
پیــش بینی های صورت گرفته انتظار می رود میزان ۳۱7 هزارو ۳77 تن گندم 

از این مقدار سطح زیر کشت برداشت و تحویل داده شود.
کشت قراردادی گندم در 7 استان اجرا می شود

این مقام مســئول تعداد کشاورزان مشارکت کننده در این طرح را تا پایان 
هفته گذشــته بیش از 7800 نفر اعلام کرد و گفت: به این تعداد کشــاورز بر 

اساس قراردادهای منعقده ۳۹ هزارو 6۹8 تن نهاده ارائه شده است.
وی اعلام کرد: براساس تفاهم فی مابین مجری طرح و صندوق بیمه کشاورزی 
تاکنون اطلاعات 42 هزارو ۹88 هکتار از سطح زیر کشت کشاورزان به صندوق 

بیمه ارسال شده است.
مدیر کل خرید داخلی شــرکت بازرگانی دولتی ایران اظهار امیدواری کرد: 
اجرای این طرح که در راســتای حمایت از کشاورزان وبه منظور جهش تولید 

این محصول راهبردی در کشور است در سال های آینده توسعه یابد.

 »واحدهای توزیعی مرغ« برای دریافت کد یکتا اقدام کنند
»بهنام نیک منش« تصریح کرد: بر اســاس ابلاغ ســازمان دامپزشکی به 
کشــتارگاه ها و در راستای ســاماندهی بازار مرغ از شبکه تامین تا توزیع به 
موجــب جلوگیری از کمبود و گرانی آن، تحویل مرغ منجمد منوط به دارا 

بودن کد یکتا شده است.
وی افــزود: تعداد قابل توجــه از واحدهای صنفی به علت عدم آگاهی از 
قانون جدید سازمان دامپزشکی هنوز کد یکتا را دریافت نکرده و نتوانسته اند 
از شرکت پشتیبانی امور دام کشور مرغ منجمد مورد نیاز بازار را تامین کنند.

نیک منش خاطرنشان کرد: با پیگیری های اتاق اصناف ایران و مکاتبه با 
وزیر جهاد کشاورزی، معاونت بازرگانی داخلی و دبیر کارگروه تنظیم بازار، 
هــم اکنون الزام واحدهای صنفــی توزیع کننده مرغ به دریافت کد یکتا به 
مدت 2 ماه تعلیق شــده اســت. به این ترتیب واحدهای صنفی، طبق روال 

ســابق می توانند مرغ منجمد دریافت و توزیع کنند.
وی گفت: لازم به تاکید اســت، پس از پایان دو ماه، شــرکت پشتیبانی 
امور دام کشــور به آن دسته از واحدهای صنفی که کد یکتا دریافت نکرده 
باشند، مرغ منجمد تحویل نخواهد داد. از این رو ضروری است این واحدهای 

صنفی هرچه ســریع تر برای دریافت کد یکتا اقدام کنند.
نیــک منش تصریح کرد: یکــی از مزیت های دریافت کد یکتا، نظارت بر 

حفظ ســلامت و بهداشت مرغ توزیع شده در بازار است.

 »واحدهای توزیعی مرغ« برای دریافت کد یکتا اقدام کنند
»حســن قاســمی« افزود: اعتبارات تملک دارایی های ســرمایه ای ملی 
وزارت جهاد کشــاورزی و دستگاه های تابعه در لایحه بودجه سال آینده در 
قالب پنج فصل، 2۱ برنامه و 7۹ طرح با اعتباری بالغ بر هفت هزار و 440 

میلیارد تومان پیش بینی شده است.
وی اعتبارات تملک دارایی های ســرمایه ای ملی وزارت جهاد کشاورزی 
و دســتگاه های تابعه را در قانون بودجه سال گذشته 4هزار و 428 میلیارد 
تومان عنوان کرد.مدیرکل دفتر برنامه و بودجه وزارت جهاد کشــاورزی به 
افزایــش اعتبار ردیف متفرقه تملک دارایی های ســرمایه ای لایحه بودجه 
۱40۱ این وزارتخانه اشــاره کرد و گفت: ردیف های متفرقه جداول ۱- 7 
و ۹ برابــر با 2۱ هزار و 5۹ میلیارد تومان و درآمد اختصاصی لایحه بودجه 
ســال آینده معادل 2هزار و 2۱5 میلیارد تومــان و در مجموع برابر با ۳0 
هزار و 7۱6 میلیارد تومان پیش بینی شــده که نســبت به اعتبار مشــابه 

در قانون بودجه ســال ۱400 معادل ۳۹.8 درصد افزایش نشان می دهد.
قاســمی اظهار داشــت: در لایحه بودجه ۱40۱ اعتبارات ردیف متفرقه 
اجرای طرح های آبیاری تحت فشــار و نوین، اجرای عملیات آبخیزداری و 
آبخوانداری به طرح های متناظر مندرج در پیوســت شماره یک اضافه شده 
و با توجه به بالا بودن تخصیص های مندرج در پیوســت شماره یک نسبت 
به طرح های ردیف متفرقه، منابع مناسب تری به طرح های فوق اختصاص 
خواهد یافت.ی، اعتبار طرح اســتقرار سامانه های اطلاعات تولید، عرضه و 
فرآوری، هوشمندسازی  و ترویج کشاورزی در لایحه بودجه ۱40۱ در قالب 
اعتبار تملک دارایی های ســرمایه ای را معادل ۱50 میلیارد تومان عنوان 
کرد.مدیرکل دفتر برنامه و بودجه وزارت جهاد کشــاورزی افزود: اعتبارات 
طرح فوق در لایحه بودجه ۱40۱ نسبت به اعتبار 57 میلیارد تومان قانون 

بودجه ســال گذشته ۱6۳.2 درصد افزایش داشته است.
وی درباره اعتبار ردیف احیا و بازســازی عرصــه منابع طبیعی موضوع 
ماده )۱7( قانون اصلاح قانون معادن مربوط به ســازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری کشــور نیز گفت: اعتبارات این ردیف در لایحه بودجه ۱40۱ با 
رشــد ۳6۱.5 درصد در مقایسه با اعتبارات قانون بودجه ۱400، مبلغ 600 

میلیارد تومان از ســوی دولت پیشنهاد شده است.

مجری خوب و پرجرات کم داریم
در این راســتا، اداره کل پژوهش و بررسی های خبری 
ایرنا در گفت وگوهای مشــروح با کارشناســان و فعالان 
حوزه کشاورزی، موضوع های مختلف مرتبط با موانع رشد 
و توســعه در بخش کشاورزی کشور را مورد بررسی قرار 

داده که در گزارش های مختلفی منتشر می شود.
واکاوی وضعیت سیاست گذاری و اجرا به عنوان نقشه راه 
برای تحقق تحولی اساسی دراین حوزه  نخستین بخش این 
گزارش ها بود که در آن  به مساله وجود سیاست های کلان 
و متعدد این بخش پرداخته شد. کارشناسان و متخصصان 
اعلام کردند، در ایران  در چهار دهه اخیر سیاســت های 
کلان و اسناد بالادستی ارزشمندی برای این حوزه تدوین 
شــده است؛ چنانکه فقط در سند 20 ساله توسعه کشور 
که اینک در آخرین برنامه 5 ساله آن هستیم، قرار است 
ایران در افق ۱404 با رشد و توسعه در بخش کشاورزی 
دانش  بنیان و دست یافته به جایگاه نخست در منطقه آسیای 

جنوب غربی باشد.
طبق این ســند، باید در زمان بندی یادشــده، بخش 
کشاورزی خودکفا در حوزه محصولات اساسی، بهره مند از 
منابع انسانی توانمند، آگاه، متخصص و نوآور، پیشرفته در 
حفاظت، احیاء و بهره  برداری پایدار از منابع طبیعی و پایه، 
محیط  زیست و ذخایر ژنتیکی دارای قدرت رقابت  پذیری با 
تکیه بر استانداردهای جهانی و مشارکت حداکثری بخش 
خصوصی و تعاونی، توانمند در تولید ثروت و ایجاد رفاه برای 
فعالان بخش، برخوردار از زیر ساخت های فنی و اقتصادی 
صنایع کشاورزی توسعه  یافته و پیشرفته و دست یافته به 
کشــاورزی پایدار با مدیریت جامع حوضه های آبخیز و 
مناطق کشاورزی، روستایی و عشایری توسعه  یافته باشد، 
اما امروز شاهدیم فاصله زیادی تا تحقق این اهداف داریم.

در بخش نخســت این گزارش، کارشناسان ضعف و 
چالش اصلی در بخش کشاورزی را مربوط به حوزه اجرا 
دانستند و برخی از مصادیق آن را مطرح کردند؛ در بخش 
دوم، مصادیق دیگری در این زمینه به روایت کارشناسان 

و متخصصان حوزه مطرح می شود.
نیازمند یکپارچه سازی برنامه ها و انسجام در اجرا هستیم

دکتر »ناصر شاهنوشی« استاد اقتصاد کشاورزی دانشگاه 
فردوسی مشهد با بیان اینکه در همه حوزه های کشاورزی 
استراتژی و راهبرد داریم اما برنامه اجرایی نه، اظهار می کند: 

سیاســت های مربوط به یکپارچگی اراضی را داریم اما  تا 
کنون برنامه اجرایی مشــخص و متقنی برای تحقق آن 
نداشته ایم. بهتر است استراتژی ها و برنامه های بلندمدت را 
یک کاسه کرده و سپس متناسب با آن راهبردها، برنامه های 
اجرایی را تنظیم و همه بخش ها بر مبنای آنها اقدام و اجرا  

داشته باشند تا کشاورزی بومی را حفظ و توسعه دهیم.
نباید در کشــور به دنبال نقشه راه و استراتژی باشیم 
بلکه باید استراتژی ها و برنامه های بلندمدت را یک کاسه 
کنیم و سپس متناسب با آن راهبردها، برنامه های اجرایی 
را تنظیم و همه بخش ها بر مبنای آنها اقدام و اجرا کنیم؛ 
در این صورت می توان بخش کشاورزی را حفظ و پایدار 
کرد.وی با تاکید بر ضرورت تغییر نوع نگاه در کشور ادامه 
داد: نباید بگذاریم این بخش بیش از این به سمت آسیب 
پذیــری برود؛ ایران ظرفیت های بســیار خوبی در حوزه 
کشاورزی دارد و در این سال ها نیز در برخی حوزه ها رشد 
خوبی داشته ایم؛ چنانکه ظرفیت تبدیلی تولید گوشت مرغ 
2.2 کیلوگرم بود یعنی به ازای 2.2 کیلو ماده خوراکی یک 
کیلو گوشت تولید می شد، که این رقم اکنون به ۱.8 تا ۱.۹ 

کیلوگرم کاهش یافته است.
شاهنوشــی با بیان اینکه تا امــروز کارهای مقطعی، 
جزیره ای و پراکنده بســیار شــده است، عنوان می کند: 
در برخی از بخش ها از جمله زیربخش دام و نیز افزایش 
بازدهی تولید و بهره وری آب در زراعت هایی مانند گندم، 
اقدامات خوبی انجام شــده است اما باید سرمایه گذاری 

افزایش و این اقدامات توسعه یابد.

سند و راهبرد به اندازه کافی داریم
»علــی کیانــی راد« رئیــس موسســه پژوهش های 
برنامه ریزی، اقتصاد کشاورزی و توسعه روستایی وزارت 
جهاد کشاورزی نیز به پژوهشگر ایرنا می گوید: در واقع  با 
همین سیاست های کنترلی صنعتی و آمایش می توانیم در 
حوزه کشاورزی و امنیت غذایی، تحول ایجاد کنیم و برای 
هر مشکلی، سند، میثاق و راهبرد داریم. به عبارت دیگر، 
ما به اندازه کافی سند و برنامه و غیره داریم اما متاسفانه 

مجری خوب و سیاست گذار پرجرات کم داریم.
 کیانــی راد می گوید: ما مقصد و چشــم انداز و برنامه 
داریم اما هنوز بسیاری از آنها به مرحله اجرایی درنیامده 
در حالی که باید مشخص باشــد، سال اول، دوم و ...چه 
بایــد کرد؟ چه کســی متولی انجام اســت؟ حال آنکه 
برنامه های توســعه ای ما انبوهی از تبصره هاست که نمی 
دانیم چه کنیم. دستاوردهای بخش کشاورزی کم نبوده 
اما می توانستیم خیلی بیشتر از این داشته باشیم؛ به طور 
نمونه همین بحران آب را می توانستیم مدیریت کنیم تا 

وضعیت بهتری داشته باشیم.

فرصت حفظ و احیای بخش کشاورزی را دریابیم
شاهنوشی استاد اقتصاد کشاورزی دانشگاه فردوسی نیز 
در ایــن زمینه می گوید: در ایران، فرصت حفظ و احیای 

کشاورزی را داریم؛ نیازمند برنامه اجرایی هستیم و باید 
بتوانیــم این زنجیره های ارزش را در بخش کشــاورزی 
شکل دهیم و نهادهای فعال در این حوزه را در چارچوب 
مشــخصی ساماندهی کرده تا اقدامات و برنامه ها در یک 

انسجام و هدفمندی اثرگذاری خود را بیابند. 
در واقع اکنون وزارت کشاورزی اختیارات قانونی مناسب 
را دارد کــه بتواند با هماهنگی با ســایر ارکان حاکمیت 
برنامه های اجرایی این استراتژی ها و راهبردهای کشاورزی 
را اجرا کند. این قانون، دست این وزارتخانه را باز می گذارد 
تا زنجیره ارزش را شکل داده و ساختار هوشمند و نظام 
مالی مناسبی برای حمایت از کشاورزان ایجاد کرده و الگوی 
کشت مناسب، یکپارچه سازی، سرمایه گذاری در بخش را 

توسعه داده و تقویت کند.
وی با تاکید بر اینکه نباید یارانه مستقیم بدهیم، بلکه 
باید زیرساخت های روستایی و بخش کشاورزی را تقویت 
کنیم، یادآور می شود: اسناد لازمه را برای این توسعه موجود 
است که در همه آنها یکپارچگی اراضی مورد تاکید قرار 
گرفته اســت.وی با بیان اینکه امروز کشاورزی ما خرده 
مالکی اســت، می افزاید: هند و چین یک نمونه موفق از 
توســعه کشاورزی در این حوزه هستند؛ اسپانیا، مراکش 
و ترکیه که وضعیت شان شبیه ما بوده، توانسته اند موفق 
شــوند. ضعف ما در طرح های توسعه ای است. امروز باید 
مجموع اسناد بالادستی را که در بخش کشاورزی توسط 
نهادهای مختلف تولید شــده، یک کاسه و فراتحلیل و 
همچنین اسناد را بازنگری و بازتحلیل کرده و بایک سند 
یکپارچه پیش رفت.شاهنوشی ادامه داد: فرهنگستان علوم، 
مرکز پژوهش های مجلس، مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
مرکز الگوی کشاورزی اسلامی و شورای عالی امنیت ملی و 
غیره، در بخش کشاورزی سند نوشته و می نویسند؛ اینها 
همه پراکنده است و یکپارچه نیست؛ در واقع وقتی به اجرا 
می رسد پراکنده است و هدف مشخصی ندارد. اما در این 
اجرا باید برنامه ها به تناسب نیاز، شرایط، امکانات و مزیت ها 
تعریف، طراحی و اجرایی شود که از دید صاحبنظران باید 
اجرای الگوی کشت، یکپارچه سازی اراضی، بهره وری منابع 
آب، ارتقای بازدهی تولید در واحد سطح و حمایت کشاورز، 
توجــه به زنجیره ارزش افزوده از مرحله تولید تا عرضه و 

صادرات و غیره، محور اجرا قرار گیرند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
 پنجشنبه  1400/10/2

شماره : 1269

روز گذشته خبری مبنی بر افزایش قیمت 
بنزین در دو جزیره کیش و قشم منتشر شد؛ 
خبری که پس از اعلام دو برابر شدن یارانه ها 
از ابتدای دی ۱400 توسط محسن رضایی 
معاون اقتصادی رئیس جمهور، واکنش های 
بســیاری را از ســوی مردم، کارشناسان و 

فعالان سیاسی در پی داشت. 
این مسئله با انتشــار یک نامه محرمانه 
در فضــای مجازی آغاز شــد، نامه ای که از 
سوی محسن رضایی معاون اقتصادی رئیس 
جمهور به جواد اوجی وزیر نفت، سید احسان 
خانــدوزی وزیر امور اقتصــادی و دارایی و 
سعید محمد دبیر شورای عالی مناطق آزاد 

و ویژه اقتصادی ارسال شده بود.
در این نامه آمده است: تصمیمات جلسه 
بیســت و سوم ســتاد هماهنگی اقتصادی 
دولت مــورخ 2۳/08/۱400 کــه به تایید 
رئیس محترم جمهوری اسلامی ایران رسیده 
است، به شرح ذیل برای اجرا ابلاغ می گردد:

مقرر گردید طرح »بازتوزیع یارانه بنزین 
از طریق ارائه سهمیه بنزین به افراد به جای 
خودروها« به شرح پیوست به طور آزمایشی 
در جزیره قشــم/کیش اجرا و هیئت وزیران 
بر اســاس نتایج حاصل از اجرای آزمایشی 
طرح در خصوص تعمیم آن به کل کشــور 
تصمیم گیری نماید. همچنین لازم اســت 
لازم  زیرساخت های  ذیربط،  دســتگاه های 
سخت افزای و نرم افزاری برای تعمیم طرح 
به کل کشور را در مدت اجرای آزمایشی آن 

ایجاد نمایند«.

در  تغییر  اما  نمی شود،  گران  بنزین 
نحوه سهمیه بندی نامشخص است

پس از انتشــار این نامه، حجت الاسلام 
موســی احمــدی عضو کمیســیون انرژی 
مجلــس در تمــاس تلفنی با یــک برنامه 
رادیویــی در این باره گفــت: در طول این 
سال ها در بحث بنزین، با دولت های جدید 
روی کار می آمدنــد، مطالبــی در رابطه با 
افزایش قیمت بنزین و این مســائل مطرح 
می شد که در جامعه ایجاد التهاب و نگرانی 
می کرد. افزایش قیمت حامل های انرژی بر 
حمل و نقل و زندگی مردم اثرگذار و واضح 
اســت که بیش از همه، زندگی قشر محروم 
و مســتضعف با افزایش قیمت بنزین تحت 
تاثیــر قرار خواهد گرفــت. البته گاهی این 
اخبار برای جریان سازی و پمپاژ نگرانی در 
جامعه منتشر می شود تا مردم را نگران کنند.

عضو کمیســیون انــرژی مجلس گفت: 
دولت سیزدهم نیز اخباری که اخیراً درباره 
افزایــش قیمت بنزین به ویــژه در فضای 
مجازی منتشر شــده بود را تکذیب کرد و 
رسماً اعلام کرد که چنین تصمیمی صحت 
ندارد. ســال گذشــته در کمیسیون انرژی 
طرحی مطرح شــد مبنی بر اینکه به جای 

اختصاص سهمیه بنزین به خودرو، به افراد 
سرانه مصرف سوخت بدهیم. چراکه افرادی 
که وســیله نقلیه ندارند نیز تاوان گرانی ها 
را می دهنــد و بــه نوعی کســانی که چند 
خودروی شخصی دارند از سهم بنزین آن ها 

استفاده می کنند.
احمدی افزود: بر اســاس چنین طرحی، 
میزان مشخصی از سهمیه بنزین به هر فرد 
با کد ملــی تعلق می گرفت تا همه از یارانه 
بنزین بهــره ببرند، البته پیگیری این طرح 
ادامــه پیــدا نکرد. یکی از کســانی که آن 
موقع با ایــن طرح مخالفت کرد، من بودم؛ 
چراکه ساختارهای لازم برای اجرای چنین 
طرحی ایجاد نشــده است و سازوکار خاص 
خود را می طلبد تا روی قیمت بنزین اثری 
نداشته باشــد. هنوز با اجرای طرح اصلاح 
نحوه ســهمیه بندی بنزین موافقتی صورت 
نگرفته، البته این طرح از دستور کار خارج 
مجلس نشده است، ولی با توجه به شرایط 
موجود و مسائلی مثل بودجه در اولویت کار 

مجلس قرار ندارد.
فریدون عباســی دوانی عضو کمیسیون 
انرژی مجلس نیز در ایــن باره اظهار کرد: 
هر کاری قرار باشــد از نظــر عملی انجام 
شــود باید در جای کوچکی اجرا شــود، از 
آنجا که کیش و قشــم منطقه آزاد هستند، 
می توانــد به عنوان یک پایلوت اجرا مدنظر 
قــرار بگیرند ولی مقدمات کار این اســت 
که باید کارهای کارشناســی انجام شــود، 
درآمدهای مردم و نظام حقوق و دســتمزد 
اصلاح شود تا بعد بتوان در مورد حامل های 
انرژی اظهــار نظر کرد. از آنجا که درآمدها 
در مناطق آزاد متفاوت با بقیه کشور است، 
شــاید مطلوب باشــد به صورت آزمایشی، 
مصرف یا قیمــت حامل های انرژی در این 

مکان ها امتحان شود.
او افزود: این کار آزادسازی قیمت نخواهد 

بود بلکه این مقدمه واقعی سازی قیمت ها و 
واقعی سازی دستمزدهاست، یعنی ابتدا باید 
تکلیف خط فقر را مشــخص کنیم. قیمت 
بســتگی به وزارت نفــت دارد، چراکه این 
نهاد می داند قیمت تمام شده، هزینه حمل 
و نقل، درصد سهم جایگاه های توزیع و... چه 
میزان است. برای این کار باید میزان قیمت 
تمام شده، قیمت جهانی، فوب خلیج فارس 
و... بررســی شود و سپس با در نظر گرفتن 
ســود، قیمت مشخص شود. من اطلاعی از 
اینکه میــزان یارانه ها تغییر می کند یا خیر 
نــدارم، اما منطق حکم می کند که اگر پول 
اضافه ای از مردم دریافت می شــود به اقشار 
هدف کمــک و مبلغی پرداخت شــود که 

زندگی آن ها آسیب نبیند.
عباســی دوانــی گفت: اگر بــه صورت 
مرحله ای پیــش برویم و طرح های مختلف 
در کمیسیون های کارشناسی بررسی شود و 
اندیشکده های مختلف، اتاق بازرگانی و بخش 
خصوصی نظر دهند؛ یعنی یک داده برداری از 
جامعه انجام شود که نظر جامعه چیست. بر 
مبنای این موارد یک مدل درست کنند و در 
یک جای کوچکی خارج از کاغذ و کامپیوتر 
آن را اجرا کنند و بازخوردها و عواقب آن را 
بررســی کنند و اصلاحاتی روی طرح انجام 
دهند تا روش نهایی استخراج شود، لزوما اثر 

تورمی نخواهد داشت.

افزایش قیمت بنزین شایعه است
پــس از این ســخنان عباســی دوانی، 
حســین شمسیان راد سرپرســت معاونت 
فرهنگــی اجتماعی ســازمان منطقه آزاد 
کیش، در واکنش به اظهارات او، گفت: خبر 
افزایش قیمت را قویاً و با اطمینان تکذیب 
می کنم، چنین خبری اساساً صحت ندارد. 
نرخ بنزین ســهمیه ای و آزاد به هیچ وجه 
افزایــش نخواهد یافت و مردم با آرامش به 

زندگــی خود بپردازند، زیرا معتقدم که این 
نماینده مجلس، از جزئیات طرح تخصیص 
بنزین براساس کدملی کاملا بی اطلاع است. 
تغییر قیمت های حامل های انرژی نیازمند 
مصوبه مجلس است و اساساٌ مجلس در این 

خصوص هیچگونه مصوبه ای نداشته است.
از آن جا که طبق گفته عباســی دوانی 
عضــو کمیســیون انرژی مجلس شــورای 
اســلامی، قیمت در این زمینــه به وزارت 
نفت بستگی دارد، باشگاه خبرنگاران جوان 

موضوع را از این وزارتخانه پیگیری کرد.
هوشــنگ فلاحتیان معاون برنامه ریزی 
وزارت نفت در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
در این بــاره گفت: دولت هیچگونه اراده ای 
بــرای افزایش قیمت بنزین ندارد و ســتاد 
اطلاع رسانی دولت، متعاقباً در این ارتباط، 
توضیحات لازم را ارائه می دهند. موضوعی 
که در رسانه ها و فضای مجازی مطرح شده، 
کاملًا تکذیب می شــود. دولت در نظر ندارد 
تا برای بنزینی که به مردم تحویل می شود، 

افزایش قیمتی داشته باشد.
او دربــاره تغییــر در شــیوه تخصیص 
ســهمیه ها نیز اظهار نظری نداشت و تاکید 
کرد که موضوع از طریق ستاد اطلاع رسانی 
دولت، اطلاع رسانی می شود، موضوعی که 
علی بهادری  جهرمی سخنگوی دولت درباره 
آن، گفت: قرار نیســت بنزین گران شود و 
تصمیم های دولت یک  شبه نیست، به  طور 
حتم اگر قرار باشد تصمیمی گرفته شود که 
در زندگی جاری و عمومی مردم اثر بگذارد، 
جوانب مختلف آن سنجیده می شود. درباره 
این طرح نیز مقرر شده به  صورت آزمایشی 
در دو جزیره قشــم و کیش، سهمیه بنزین 
بــه  جای خودروها به افراد اختصاص یابد و 
قیمت عرضه همان نرخ عادی ۱500 تومان 
برای بنزین سهمیه ای و ۳000 تومان برای 
بنزین آزاد اســت که هیــچ تفاوتی با نرخ 

موجود نخواهد داشت.
سخنگوی دولت تصریح کرد: هم اکنون 
اگر کسی خودرو نداشــته باشد، نمی تواند 
از ســهمیه بنزین استفاده کند در حالی که 
سوخت، سرمایه ملی و متعلق به همه مردم 
است اما کسی که برای نمونه، چهار خودرو 
داشــته باشد، چهار برابر ســهمیه استفاده 
می کند. طبیعتاً این روش ناعادلانه اســت 
و سهم کســی که توان خرید خودرو ندارد 
در ســوخت دیده نمی شود اما با این تغییر 
که به  صورت آزمایشی بنا شده انجام شود، 
کسی که خودرو ندارد هم می تواند سهمیه 
ســوخت با کد ملی خود داشته باشد و آن 
را به قیمت مناســب به دیگران عرضه کند، 
بنابراین خبرسازی ها پیرامون افزایش قیمت 

بنزین صحت ندارد.

جزئیات بیشتر هفته آینده مشخص 
می شود

این مسئله از صنف جایگاهداران سوخت 
نیز پیگیری شــد تا مشــخص شــود که 
ابلاغیه ای یا دســتورالعملی مبنی بر تغییر 
نرخ بنزین یا نحوه سهمیه بندی آن به این 

صنف ابلاغ شده یا خیر؟
انجمــن  رئیــس  قلیــزاده  اســدالله 
صنفــی صاحبان اماکن فــروش و عرضه 
ایــن رابطه، گفت:  فرآورده های نفتی در 
تاکنــون هیچ ابلاغیه ای دربــاره افزایش 
نرخ بنزین به جایگاهداران عرضه سوخت 
داده نشده اســت. موضوع تغییر در نحوه 
عرضه ســوخت از شــیوه تخصیص آن به 
افراد بر اســاس کدملی به جای تخصیص 
دادن سوخت به خودروها نیز، مدت هاست 
که مطرح شــده و مربوط به روزهای اخیر 
نیســت؛ البته این مســئله تاکنون قطعی 

نشده است.
او افزود: هرچند که ابلاغی در این مورد 
به انجمن جایگاهداران ســوخت نرسیده و 
موضوع نیز به صــورت محرمانه در دولت 
مطرح بوده، اما به هر حال اکنون از حالت 
محرمانگــی درآمــده و به ســطح مردم و 
رسانه ها رســیده است. به طور کلی، بحث 
اجرای این طرح در قشــم و کیش قطعی 
اســت، اما فقط به صورت آزمایشــی قرار 
است که این کار انجام شود و چیزی قطعی 
نیست. شــاید به نتیجه برسد و شاید هم 
نرسد، جزئیات بیشــتر این مسئله نیز در 
هفته آینده مشــخص خواهد شد.در لایحه 
بودجه سال ۱40۱، هیچ ماده یا تبصره ای 
مبنی بر افزایش نرخ بنزین یا حتی گازوئیل 
مطرح نشده است و از سوی دیگر، بسیاری 
از کارشناسان عقیده دارند که برای اصلاح 
ساختاری اقتصادی کشور و کاهش میزان 
مصرف بنزین، نحوه ســهمیه بندی و نرخ 

این حامل انرژی نیاز به تغییراتی دارد.

افزایش ۱۰۰ درصدی ذخیره سازی گاز در شوریجه تا 3 سال آینده
رضا نوشــادی امروز در مراســم تنفیذ قرارداد طرح 
ذخیره ســازی گاز میدان خانگیران در مخزن شوریجه 
با بیــان اینکه تولید گاز از روزانه 7 میلیون متر مکعب 
در ابتدای پیروی انقلاب اسلامی به روزانه 870 میلیون 
متر مکعب رســیده است، افزود: امروز یک هزار و 870 
کیلومتر خط لوله با ســایز بزرگ در شرکت مهندسی و 

توسعه گاز در دست احداث است.
وی ادامه داد: امروز صنعت گاز کشــور یک قله قابل 

احترام است و در یک دوران پرتکاپو قرار دارد.  
نوشادی تاکید کرد: شــرکت ملی گاز ایران امروز با 
این قرارداد برای اولین بار مدیریت مخزن را در راستای 

یکپارچگی زنجیره ارزش بر عهده می گیرد.  
مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران گفت: 
این مدیرت مخزن از طریق برونســپاری انجام می شود 

که در کشور جزو خطوط قرمز بوده است.
وی با تاکید بر اینکه ظرفیت تولید گاز از روزانه 20 
میلیون متر مکعب به 40 میلیون متر مکعب افزایش پیدا 
خواهد کرد، افزود: ذخیره سازی گاز در میدان شوریجه و 

افزایش ظرفیت ذخیره گاز از 2.25 به 4.5 میلیارد متر 
مکعب در سال افزایش خواهد یافت.  

نوشادی ادامه داد: به زودی میدان سراجه قم را واگذار 
خواهیم کرد و برای نخستین بار توسعه میادینی مانند 

مختار را انجام خواهیم داد.  

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران افزود: 
عملیات اجرایی ذخیره سازی گاز در گند نمکی کاشان 

و یورتشا نیز آغاز خواهد شد.  
وی با اشاره به اینکه از روزگار سرشار درآمدهای نفتی 
عبور کرده ایم، گفت: حتی اگر تحریم هم نبود باز هم باید 

برای اجرای پروژه ها باید گزینشی عمل کنیم.   
 با توجه به ضرورت تامین گاز در شمال و شمال شرق 
کشور در فصول سرد سال و برآورد افت شدید تولید در 
مخــزن مزدوران، از ســال ۱404 و با توجه به عملکرد 
مناســب مخازن شوریجه در ذخیره سازی گاز طبیعی، 
توسعه ذخیره ســازی گاز در این میدان در سال ۹5 از 
ســوی وزیر نفت ابلاغ شد، مطابق مصوبه هیات مدیره 
شرکت ملی گاز با سرمایه گذاری بخش خصوصی توسعه 
ذخیره سازی انجام گیرد.به منظور توسعه ذخیره سازی گاز 
در میدان شوریجه و افزایش ظرفیت ذخیره گاز از 2.25 
به 4.5 میلیارد متر مکعب و تولید روزانه 20 میلیون متر 
مکعب به 40 میلیون متر مکعب قرار است 28 حلقه چاه 
تولیدی-تزریقی، تاسیسات سرچاهی و  خطوط جریانی، 
یک مرکز جمع آوری و توزیع گاز و خطوط جریانی اصلی 
تولید و توزیع گاز، تاسیســات تزریف گاز با ظرفیت 20 
میلیون متر مکعب در روز، تاسیسات پالایشگاهی جهت 
فــراورش گاز به ظرفیت ۱0 میلیون متر مکعب در روز 

ظرف ۳ سال احداث شود.

جزییات توزیع بنزین با کد ملی

 بــاران 655 میلیــون مترمکعــب آب بــه ســدهای خوزســتان 
اضافــه کــرد

خوشــبختانه بارندگی هــای اخیر مناطق بالادســت و پایین دســت تمام 
حوضه های آبریز منتهی به استان خوزستان را به صورت کامل تحت تاثیر قرار 
داد و بخشــی از نگرانی ها ناشــی از وضعیت سدها را حداقل به صورت کوتاه 

مدت برطرف کرد.
وی با بیان اینکه با وجود بارندگی های خوب، وضعیت ذخیره آب قابل استفاده 
سدهای خوزستان با شرایط نرمال فاصله زیادی دارد گفت: حجم مفید مجموعه 
سدهای کارون با این بارندگی به 60۱ میلیون متر مکعب رسید و این در حالی 
است که این مقدار آب ذخیره شده 74 درصد کمتر از مدت مشابه پارسال است.

شهبازی ادامه داد: حجم ذخیره آب قابل استفاده در سد کرخه نیز اختلاف 
قابل توجهی با میانگین دراز مدت و میزان حجم آب ذخیره شده در این سد در 
مدت مشابه پارسال دارد و این شرایط نیز در سایر سدهای خوزستان وجود دارد.

وی افزود: هم اکنون تنها هشت درصد از حجم مفید سدهای خوزستان پر 
شده است که 2 درصد این آمار، با بارندگی های اخیر بوده است.

معاون ســازمان آب و برق خوزســتان ادامه داد: بارندگی ســه روز گذشته 
کمک بسیار زیادی برای افزایش تراز سدهای خوزستان کرد و نیاز آبی بخش 
پایین دســت این سدها حداقل برای کشت اول پاییزه تامین شد ولی با توجه 
بــه فاصله زیاد وضعیت کنونی مخازن تا شــرایط نرمال، مدیریت منابع آب و 

مصارف امری حیاتی است.
وی با بیان اینکه سد دز تا پیش از بارندگی اخیر در وضعیت بسیار نامناسب 
و زیر حداقل تراز پایداری قرار داشت، بیان کرد: بارندگی های اخیر204 میلیون 
مترمکعب به حجم این ســد اضافه کرد و حجم مفید و قابل برداشت این سد 

به ۱4۱ میلیون مترمکعب رسید.
وی ادامه داد: حجم مفید و قابل برداشــت کل سدهای خوزستان تا تاریخ 
۳0 آذر، یک هزار و ۳7 میلیون مترمکعب اســت که این آمار 77 درصد کمتر 

از مدت مشابه پارسال است.
معاون مطالعات جامع منابع آب سازمان آب و برق خوزستان تاکید کرد: اگر 
چه بارش های روزهای اخیر خوب بود و آورد مناسبی برای سدهای خوزستان 
به همراه داشت ولی با توجه به اینکه همچنان میزان آب قابل استفاده ذخیره 
در پشت سدهای استان با شرایط نرمال فاصله زیاد دارد، باید مدیریت مصرف 

و تقاضا ادامه داشته باشد.
 خوزســتان در ۱5 سال گذشته)غیر از ســال آبی ۹8-۹7( با خشکسالی 
روبه رو بوده اســت. ســال آبی ۹7-۹6 یکی از شدیدترین خشکسالی ها بود و 
مسوولان آن را شدیدترین خشکسالی نیم قرن اخیر اعلام کرده بودند. تابستان 
امســال خوزســتان با تنش آبی و خشکسالی روبه رو شده است و کشاورزان و 
دامداران زیادی در پایین دســت رودخانه ها به ویژه در حوضه رودخانه کرخه 

دچار ضرر و زیان شدند.
سامانه بارشی که از روز جمعه وارد خوزستان شد و مناطق مختلفی از این 
اســتان را تحت تاثیر قرار داد، در حالی روز ســه شنبه یکم دی از این استان 
خارج شــد که برخی ایستگاه های هواشناسی در استان بیش از 200 میلیمتر 

بارندگی را ثبت کردند.

  صرفه جویی سالانه بیش از ۷۴ میلیون لیتر بنزین
صنعت نفت و پالایش طی دو ســال اخیر با شــیوع اپیدمی کرونا به شدت 
تحت تاثیر قرار گرفت. بزرگی ابعاد این اتفاق تا جایی پیش رفت که معادلات 
بازار عرضه و تقاضا را دچار نوسانات بلند مدت کرد. بازار نفت ایران نیز از این 
تغییر در امان نماند به ویژه آنکه در صنعت پالایش در مجاورت ورود پیک های 
ســریالی کرونا روند مصرف فرآورده هــا از جمله بنزین و گازوئیل به عنوان دو 

سوخت کلیدی به شدت کاهش یافت.
درپی این تغییر رفتار بازار مصرف، مخازن ذخیره ســازی با حجم زیادی از 
محموله های سوخت روبرو شد به گونه ای که برای نگهداری از این حجم مازاد 
به واسطه کرونا و کاهش مصرف انبارهای ذخیره سازی نفت نیز به کمک بنزین 

و گازوئیل تولیدی پالایشگاه ها آمد.
طبیعی بود در اوضاعی که روند تولید در جریان بود و بازار مصرف تمایلی به 
سوزاندن فرآورده ها نداشت، برای اینکه بازار فرآورده هایی مانند بنزین و گازوئیل 
راکد نماند تولیدات به ســمت بازارهای صادراتی هدایت شوند که درآمدهای 

ارزی برای کشور را از این کانال فعال کنند.
حال با گذشت دو سال از ورود کرونا و باتوجه به ایمنی انجام شده در سطح 
کشور میزان مصرف بنزین نه تنها به سطح پیشین خود باز خواهد گشت بلکه با 
یک افزایش فاحش از ۹0 میلیون لیتر امروز به اذعان وزیر نفت تا ۱20 میلیون 
لیتر در روز خواهد رســید، و دیگر فرصتی که تا پیش از این با محدودیت های 
شبانه در ترددها برای صادرات ایجاد شده بود، باقی نخواهد ماند و حتی زنگ 

هشدار واردات را نیز به صدا در خواهد آورد.
دراین شرایط می توان با مدیریت اصولی در مصرف سوخت از وقوع اتفاقاتی 
که چه به لحاظ اقتصادی و چه سیاسی به نفع کشور و ملت نیست، ممانعت کرد.

باتوجه به جایگاه کشور در منطقه و بازارهای جهانی آن که رتبه دوم منابع 
گازی را پس از روسیه به خود اختصاص داده است به لحاظ اقتصادی می توان 
با ایجاد یک نقشه راه قدم های موثری را برداشت که هم به نفع اقتصاد خانوارها 

و هم به نفع اقتصاد کلان کشور تمام شود.
سی. ان. جی آینده سوخت کشور را تضمین می کند

توسعه صنعت سی ان جی از جمله راهکارهایی است که می تواند آینده سوخت 
کشور را به صورتی ویژه تر ضمانت کند.

تمرکز وزارت نفت و شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی در تبدیل 
کارگاهی و همچنین تولید کارخانه ای خودروها خود موید این مطلب اســت. 
لازم به ذکر اســت که براساس مصوبه شورای اقتصاد تاکنون از یک میلیون و 
206 هزار خودرو، حدود ۱58 هزار تبدیل کارگاهی شده است و ثبت نام جهت 

تبدیل کارگاهی همچنان ادامه دارد.  
اما در بخش تولید کارخانه ای که قرارداد آن اخیرا بین شــرکت ملی پخش 
فــرآورده های نفتی ایــران و گروه صنعتی ایران خودرو بــر مبنای تولید 45 
هزار خودروی دوگانه ســوز در بخش خودروهای عمومی به امضا رسیده است،   
نخســتین گام دولت سیزدهم در بخش توســعه صنعت سی ان جی محسوب 

می شود.
از آنجایی که صنعت خودروسازی قرابت نزدیکی در خصوص مدیریت بهینه 
مصــرف ســوخت دارد، در پی این رابطه  علت و معلولــی باید تعامل و ارتباط 
سازنده ای بین این بخش خودروسازی با صنعت پالایش شکل بگیرد تا در نهایت 
منجر به کاهش مصرف و افزایش درآمدهای ارزی از طریق صادرات بنزین شود.

درحال حاضر مقرر شده است تا از محل بند »ق« تبصره دوازده بودجه، در 
این قرارداد به ازای هر خودرو تاکسی 425 دلار و وانت 505 دلار حمایت ارزی 
صورت بگیرد که با احتساب 40 هزار خودروی تاکسی و 5 هزار خودروی وانت، 

میزان حمایت اعتباری رقمی درحدود 20 میلیون دلار خواهد شد.
استمرار مدیریت مصرف سوخت با توسعه صنعت سی. ان. جی

باتوجه به اینکه زمان اجرای این قرارداد 8 ماهه اســت، تا اواخر مرداد ماه 
ســال آینده، 45 هزار خودروی دوگانه سوز به بازار عرضه خواهد شد. با عرضه 
این خودروها در بازار،   در ســال نخست حدود 58 میلیون لیتر و در سال های 
بعدی 80 میلیون لیتر بنزین صرفه جویی می شــود که در مجموعِ 4 ســال به 
رقمی در حدود ۳00میلیون لیتر می رســد؛ به عبارت دیگر به صورت میانگین 

سالانه 74میلیون و 500 هزار لیتر بنزین صرفه جویی می شود.

ایجاد ۱2 هزار مگاوات ظرفیت جدید تولید برق توسط صنایع
»علی اکبر محرابیان« درباره برنامه ساخت ۱0 هزار 
مگاوات برق توسط صنایع، گفت: بر اساس توافقنامه ای 
که بــا وزارت صنعــت، معدن و تجــارت و با حضور 
صنایع بزرگ کشور به امضا رسید، گام نخست، ایجاد 
ساختگاه ها خواهد بود که در این زمینه تا به حال بیش 
از 60 درصد پیشرفت داشته ایم، قراردادهایی به امضا 

رســیده و برخی صنایع اقدام ها را نیز آغاز کرده اند.
وی  ادامه داد: این روش خوبی است، چرا که صنایع 
می توانند هم از ســود تولید برق استفاده کرده و هم 
برق مطمئن و پایدار مورد نیازشــان را برای همیشه 

تامین کنند و تولیدشــان نیز مستمر باشد.
وزیر نیرو خاطرنشان کرد: در واقع اگر ما به دنبال 
رشد اقتصادی هستیم باید برق مصرفی تولیدکنندگان 
را بــه صورت دائمی و مطمئــن تامین کنیم تا بخش 
صنعت اطمینان داشته باشد برق مورد نیازش در موعد 
مقرر تامین شده و می تواند به قراردادهایی که منعقد 

باشد. پایبند  می کند 
محرابیان درباره  زمان عرضه برق صنایع در بورس 
انرژی گفت: در مذاکره های انجام گرفته، توافق شــد 
برق در بورس انرژی عرضه شــود تا در ســال ۱40۱ 
صنایــع بتوانند برق مورد نیاز خــود را از این طریق 

کنند. تامین 
ادامــه داد: هماهنگی هــای لازم در ســطح  وی 
وزارتخانه و ســایر بخش ها در حال انجام اســت، در 
سال ۱40۱ شاهد تامین برق مصرف کنندگان بزرگ 

از طریق بورس انرژی خواهیم بود.
وزیر نیرو خاطرنشــان کــرد: هم اکنون ۳4 درصد 
مصــرف برق کشــور مربوط به بخش صنایع اســت، 
بنابراین ابتدا این برنامه شــامل صنایع بزرگ و سپس 

ســایر صنایع و همه مصرف کنندگان خواهد شد.
محرابیان گفــت: البته این به معنــای تامین نیاز 
صنایع خرد از بورس انرژِی نیســت، بلکه شرکت های 
توزیــع، برق را به صورت بســته ای خرید کرده و بین 
مصــرف کنندگان اعم از خرد و خانگی توزیع خواهند 

کرد، اما مصرف کننــدگان عمده می توانند به صورت 
مســتقیم اقدام به خرید برق از طریق بورس کنند.

وی، مهمتریــن ویژگی بورس را ایجاد تعادل میان 
عرضــه و تقاضا دانســت و افزود: افزایــش تقاضا بر 
قیمــت اثرگذار بــوده و صنایــع و تولیدکننده تلاش 
خواهند کرد حداکثر فعالیت تولیدی خود را به زمانی 
اختصاص دهند که برق ارزان تر است، این اقدام سبب 
متعادل شدن نرخ برق و کاهش پیک های مصرف برق 

خواهد شد.

وزیــر نیرو در رابطــه با برنامــه وزارت نیرو برای 
حمایت از شــرکت ها و صنایع دانش بنیان در صنعت 
آب و برق گفت: پژوهش، موتور محرک پیشــرفت هر 
کشوری اســت و هر کشــوری که در بخش پژوهش 
سرمایه گذاری بیشــتری داشته باشد سرعت بیشتری 

در پیشرفت خواهد داشت.
محرابیان افزود: پژوهش پایه نوآوری در علم است، 
به همت پژوهشگران جوان کشور در دانشگاه ها شاهد 
تحولات خوبــی در صنایع به خصــوص صنعت آب و 

هستیم. برق 
وزیــر نیرو ادامه داد: در بخش انرژی و آب ما نیاز 
به افزایش راندمان تولیــد و کاهش تلفات داریم، در 
بخش ســخت افزاری و سازه ای اعم از نیروگاه سازی، 
ســد ســازی و ســامانه های انتقال، اقدام های بسیار 
خوبی صورت گرفته اســت، امــا اکنون ضرورت دارد 
که توان خود را بر بهینه ســازی مصرف متمرکز کرده 
و الگوهایــی را به کار بگیریم که از منابع کمتر بهره و 

ببریم. بیشتری  استفاده 
محرابیان خاطرنشان کرد: در وزارت نیرو پیش بینی 
کرده ایم که در هر دو حوزه آب و برق از فناوری های نو 
اســتفاده کنیم و در این رابطه یکی از مباحث کاهش 
مصرف برق است. بر این اســاس برنامه های متنوعی 
را پیش بینــی کرده ایم که برخی در حال اجراســت و 
بخشی در آینده بر پایه فناوری های روز و عمدتا توسط 

انجام می شود. داخلی  پژوهشگران 
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اجرای قانون؛ ساده ترین راهکار احیای زاینده رود
دامنه مشکلات حوضه آبریز زاینده رود که 
احیای آن این روزها به عنوان مهم ترین مطالبه 
مشترک مردم اصفهان و استان های هم جوار 
مطرح می شود، در نبود چاره اندیشی اصولی و 
اثرگذار، گسترده تر و حالا به چالش اجتماعی 
تبدیل شــده است؛ مســاله ای که در صورت 
استمرار و باقی ماندن بر همین رویه، به اذعان 
کارشناسان چشم انداز آب در این خطه را بیش 

از هر زمان دیگر گل آلود می کند.
بر اساس مطالعات،حجم رودخانه زاینده رود 
به طــور طبیعی 845 میلیــون مترمکعب در 
سال اســت که 2۹۳میلیون مترمکعب برای 
اهداف توسعه از طریق تونل اول به این حجم 

اضافه شده است.
آورده طبیعــی رودخانه زاینــده رود یک 
میلیارد و ۱۳8 میلیون مترمکعب آب اســت 
که از این مقدار حدود یک میلیارد سهم حقا 
به برَان و بخشی هم سهم محیط زیست است. 
مجموع نیازهای آبی تأمین شده از رودخانه یک 
میلیارد و 250 میلیون مترمکعب اســت این 
در حالی اســت که در حالت طبیعی رودخانه 
۱00 میلیون مترمکعب کســری دارد و فقط 
برای حقابه تا و تالاب گاوخونی کفاف می دهد.

از ســوی دیگــر، افزون بــر 4۳0میلیون 
مترمکعــب آب برای نیاز آشــامیدنی مردم 
اصفهان تخصیص یافته اســت، ۱50 میلیون 
مترمکعب بــرای نیاز یزد، نائین، کاشــان و 
نطنز، 200 میلیون مترمکعب برای صنعت و 
حدود ۳00 میلیون مترمکعب نیز حق اشتراک 

رودخانه در نظر گرفته شده است.
این در حالی است که حجم انتقال آب در 
تونل اول و دوم کوهرنگ به گفته کارشناسان 
روند کاهشی داشته و آمارها نشان می دهد طی 
2 دهه گذشــته میزان انتقال آب کمتر از ۳0 
میلیون مترمکعب بوده است  که درنهایت آب 
به مخزن سد زاینده رود نمی رسد و در مسیر 
ایــن حوضه آبریز به طــور غیرمجاز نیز از آن 

برداشت می شود.
در ایران حدود 70 درصد از منابع آب های 
زیرزمینی برداشت شــده  و نتیجه این ســوء 
مدیریت پدیدارشان فرونشست است، چراکه 
اکنون آبخوان ها مرده اند و حتی اگر در آینده 
ترسالی شود و آب به آن ها تزریق شود سودی 

نخواهد داشت.
در کنــار این چالش ها، توســعه نامتوازن 
و نامناســب کشــاورزی و صنعت و از طرفی 
مصرف بالای آب روزانه در بخش خانگی دامنه 
پیامدهای بحران آب را از سطح اکولوژیستی 
رودخانه به سطح اقتصادی و اکنون به اجتماعی 

رسانده است.
ازاین رو کارشناســان بر ایــن باورند نقش 
مشــارکت مردم در مدیریت یکپارچه منابع 
آب باید اتفاق بیفتــد، بطوریکه همه اجزای 
حوضه را باهم ببینیم و به منافع در بالادست 

و پایین دست توجه شود.
زاینده رود به طول افزون بر 400 کیلومتر 
به عنــوان بزرگ ترین رودخانه منطقه مرکزی 
ایــران در دهه های اخیر به یــک رودخانه با 
جریــان دوره ای تبدیل و در پایین دســت با 

خشکی مواجه شده است .
فصلی شــدن زاینده رود و سال ها خشک 
بودن این رودخانه، محروم شــدن کشاورزان 
از حقا به، پرداخت نکردن کامل حق نکاشت، 
اجرایی نشــدن مصوبات )شــورای عالی آب، 
شورای هماهنگی زاینده رود و شورای تأمین 
استان( تحقق نیافتن وعده ها سرانجام تحمل 
کشــاورزان را  به نقطه جوش رســاند و باعث 
شکل گیری بی اعتمادی در جامعه کشاورزان 

شد.
۱8 آبان امســال بود که کشاورزان شرق 
اصفهان با چادر زدن در بستر خشک رودخانه 
در جوار پل خواجو، در اقدامی متفاوت و باهدف 
انعکاس رنج های خود، حقا به را مطالبه کردند. 
در هفتــه بعد روز جمعه 28 آبان؛ هم زمان با 
سفر وزیر نیرو به اصفهان، اقشار مختلف مردم 
نیز به آن ها پیوستند و احیای زنده رود بی جان 

را در تجمع آرام و بی حاشیه فریاد زدند.
ازسرگیری طرح های نیمه تمام انتقال آب، 
بازنگــری در تخصیص آب، واگذاری مدیریت 
آب بــه اســتان ها، پرداخت حقــا به تا طبق 
قوانین جاری کشور و اهتمام به اجرای عدالت 
در بخش آب، رهاورد ســفر اخیر وزیر نیرو به 

اصفهان بود.
همچنین به دنبال نامه »حجت الاســلام 
حســین میرزایی«، نماینده مردم اصفهان در 
مجلس شورای اســلامی به رییس جمهوری، 
دســتور تشــکیل کارگروه ملی ستاد احیای 
زاینده رود ابلاغ شــد ورییــس جمهوری به 
رییس مرکز بررســی های استراتژیک ریاست 
جمهــوری برای مطالعــات علمی درزمینهٔ 

احیای زاینده رود مأموریت داده است.
معــاون اول رییس جمهوری نیز به دنبال 
حضور گسترده مردم و کشاورزان در جوار پل 
خواجوی اصفهان،  در دستور ویژه به وزیران 
نیرو و جهاد کشاورزی خواستار رسیدگی فوری 
به حل مشکل آبریز زاینده رود در هر سه استان 

چهارمحال و بختیاری، اصفهان و یزد شد.
این مطالبه گری آرام چندی پیش، پنجم 
آذر باآنکه کشــاورزان پایان تحصن ۱7 روزه 
خود را به طور رسمی اعلام کرده بودند به دنبال 
فراخوان ضدانقلاب به التهاب کشیده شد که 
ســرانجام با ورود نیروهای امنیتی آرامش به 

فضای اصفهان بازگشت.
اکنون احیای زاینده رود مانند ســال های 
پیش، در صدر مهم ترین مطالبات مردم اصفهان 
بلکه همه مردمی است که در این حوضه آبریز 

زندگی می کنند.
خشکی زاینده رود، حیات تالاب بین المللی 
گاوخونی اصفهان در ۱67 کیلومتری جنوب 
شــرق اصفهان را نیز تحت شــعاع قراردادِ، 
بطوریکه این بهشت فرح بخش که زمانی مکانی 
برای زمســتان گذرانــی و زادآوری پرندگان 
مهاجرت ســایر جانوران بــود اکنون در حال 
تبدیل شدن به کانون گردوغبار و ریز گردهای 

سمی است .
اکنون 7۹ درصد از مساحت استان اصفهان 
درگیر خشک سالی و تنها 2۱ درصد از آن واجد 

شرایط نرُمال تا ترسالی است.
کمبود بارش ها در مناطق سرشــاخه های 
زاینده رود نیز به طور محسوس احساس می شود 
به طوری که کاهش 40 درصدی بارندگی ها در 
این مناطق سبب کمبود منابع آبی سطحی و 

زیرسطحی شده است.
بر اســاس آمار و ارقام و تحلیل ها شــدت 
خشک سالی فعلی در 50 سال اخیر بی سابقه 
بوده و80 درصد مناطق استان اصفهان درگیر 

خشک سالی بلندمدت است.
ذخیره ســدهای مخزنی اســتان اصفهان 
ازجمله زاینده رود، خمیران و کوپری حدود 5۳ 
درصد نسبت به متوسط بلندمدت کاهش دارد.

خشک سالی بی سابقه در استان اصفهان و 
چالش در تأمین آب حتی در بخش آشامیدنی 
و بهداشــت، نیاز به واکاوی و تبیین راهکارها 
برای عبور از این بحران را دوچندان کرده است.

خبرگزاری جمهوری اسلامی استان اصفهان 
در همیــن ارتباط میزگردی مجازی با عنوان 
مســئله آب و چشــم انداز آن با حضور اصغر 
محســن زاده کرمانی معــاون برنامه ریزی و 
امور اقتصادی سازمان جهاد کشاورزی استان 
اصفهان، قباد نوری مشــاور رییس ســازمان 
صنعــت، معــدن و تجارت اســتان اصفهان، 
اســفندیار امینی دبیر اجرایــی نظام صنفی 
کشــاورزان اصفهان، حســین اکبری معاون 
محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان اصفهان، حسن 
ساســانی مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای 
اصفهان، بابک ابراهیمــی معاون برنامه ریزی 
شرکت آب منطقه ای اصفهان و عباس کاظمی 
رییس مطالعات آب های سطحی شرکت آب 

منطقه ای اصفهان برگزار کرد.

کاهش شدید سطح زیر کشت اراضی 
و تهدید معیشت کشاورزان 

زیان دیدگان خشــک سالی های مستمر 
سال های اخیر در حوضه زاینده رود در درجه 
اول کشاورزان هستند که هر روز سفره شان 
کوچکتر و معیشتشان با تنگنای بیشتر مواجه 

می شود.
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی سازمان 
جهاد کشاورزی استان اصفهان در این میزگرد 
با بیان اینکه سطح اراضی کشاورزی در استان 
اکنون بــه ۱۹0 هزارهکتار کاهش پیدا کرده 
است، افزود: این در حالیست که در سال های 
نرمال وضعیت کشت زراعی 4۳0 هزار هکتار 
بوده است اما از سال ۹۹ به  دلیل قطعی زاینده 
رود و استمرارخشک سالی، سطح زیر کشت به 

280 هزار هکتار کاهش پیدا کرد.
اصغر محسن زاده کرمانی، افزود: بسیاری 
از کشــاورزان اســتان به دلیل جاری نشدن 
زاینــده رود و نبود حقابه متضرر شــده اند و 
سطح زیر کشت اراضی آنها به شدت کاهش 

پیدا کرده است.
به گفتــه وی، افــزون بــر 70 محصول  
کشاورزی در اصفهان تولید می شود که 22 نوع 
آن باغی و 45 نوع آن زراعی است، همچنین 
۳70 هزار هکتار اراضی آبی و دیم و ۳50 هزار 

هکتار باغی است.
محســن زاده افزود: بیشترین خسارت به 
محصولات زراعی وارد شــده است و بیشتر 
باغ های استان نیز با تانکر آبرسانی شده اند.

وی پیش بینی کرد که در صورت استمرار 
شــرایط فعلی رودخانه، بســیاری از اراضی 

کشاورزان به زیر کشت نرود.
معــاون برنامــه ریزی و امــور اقتصادی 
ســازمان جهاد کشاورزی اســتان اصفهان 
تصریح کرد: وقتی حقابه کشاورزان تخصیص 
داده نمی شود صرفه جویی در نحوه مصرف 
آب در ایــن بخش معنایی نــدارد و عادلانه 

نیست.
وی به وضعیت دشوار معیشت کشاورزان 
اشاره و بیان کرد: به دنبال کم آبی و اجرا نشدن 
رهاســازی حقابه کشاورزان، سطح وسیعی از 

اراضی از چرخه تولید خارج شــده و ظرفیت 
اشتغال بخش کشاورزی نیز از بین رفته است.

معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی سازمان 
جهاد کشاورزی استان اصفهان، افزود: نبود آب 
و تنش های ایجاد شــده در بخش کشاورزی 
پیامدهای دیگری را نظیر کمبود خوراک دام 
و طیور، کشــتار دام مولد، ناامنی و ســرقت 
در مزارع و آسیب به ســازه های ایجاد شده 
مانند استخرها و سامانه های آبیاری به دنبال 

داشته است.
محسن زاده ادامه داد: تدوین الگوی کشت 
اســتان و ابلاغ آن به همــه زیر مجموعه ها، 
توسعه کشت های کم آب برَ در برخی مناطق، 
توسعه کشت نشایی برنامه ریزی شده و توسعه 
کشت ارقام زودبازده از جمله برنامه ریزی ها 
برای ســازگاری با کم آبی در بخش کشاورز 

استان بوده است.
وی از اجــرای ۱۳2هزار طرح آب و خاک 
در ســطح اســتان خبر داد و افزود: تکمیل و 
بهره برداری تعدادی از این طرح ها که بدون 

استفاده مانده نیازمند تامین آب است.
محســن زاده تجهیز و نوسازی 55 هزار و 
574 هکتار، اجرای شبکه های آبیاری در 55 
هکتار و تصفیه لیزری ۳6 هزار و ۹4۱ هکتار 
اراضی کشــاورزی استان را از جمله این طرح 
ها عنوان کرد که در افزون بر 60 درصد اراضی 

استان انجام شده است.
به گفته وی، اجرای طرح های زیربنایی و 
آبیاری نوین در حدود ۱27 هزار هکتار اراضی 

دیگر استان نیز با جدیت دنبال می شود.
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی سازمان 
جهاد کشــاورزی اســتان اصفهان، اقدامات 
ترویجی وآموزشــی در خصــوص روش های 
ســازگاری با کم آبی در بخش کشــاورزی را 
از دیگر برنامه های جهاد کشــاورزی در این 

خصوص عنوان کرد.
به گفته وی، پرداخت کمک معیشــتی به 
کشاورزان تنها حالت مسکن دارد و آب مورد 

نیاز این بخش باید تامین شود.
محســن زاده افزود: ایجــاد و نصب ابزار 
برای اندازی گیری آب تحویلی به کشاورزان، 
مشارکت خود جوش کشاورزان و تشکل های 
آب بران در توزیع اصولی آب و کاهش برداشت 

های غیرمجاز ضروری است.
وی افزود: تاکنون روش های نوین آبیاری 
در  حدود ۱۳2 هزار هکتار اراضی استان انجام 
شــده که  بیــش از 60 درصد آنها در حوضه 

زاینده رود است.
محسن زاده با بیان اینکه در برنامه سازگاری 
با کم آبی از ســال ۹4 تــا ۹۹، 2۳2 میلیون 
مترمکعب کاهش مصرف آب پیش بینی شده 
بــود، افزود: تاکنــون در ۳5 درصد یعنی 8۳ 
میلیــون مترمکعب آب بــا اجرای طرح های 
آبیاری نوین و کشــت های جایگزین صرفه 

جویی شده است.
وی افزود: به دنبال آن هستیم که با توسعه 
کشت های جایگزین مانند گیاهان دارویی، 
گل محمدی،زعفران و درخت پسته همچنین 
با توسعه گلخانه ها در مصرف ۱50 میلیون 

مترمکعب آب صرفه جویی شود.
معــاون برنامــه ریزی و امــور اقتصادی 
ســازمان جهاد کشاورزی اســتان اصفهان، 
تجهیزحــدود ۳5 درصد باغ هــا به آبیاری 
قطره ای و حدود67 درصد اراضی به سامانه 
های تحت فشــارآبیاری، توجــه به مصرف 
بهینه آب در دامداریها و مرغداری ها، اجرای 
تصفیه خانه های دامداری ها و تغییر الگوی 
کشت را  نمود توجه به صرفه جویی در بخش 

کشاورزی دانست.
وی تصریح کرد:حل مشکل حقابه کشاورزان 
و کمک به رفع مشکلات معیشت آنان نخستین 
گام به سوی رفع چالش های  اجتماعی خشکی 

زاینده رود است.
معاون برنامه ریزی و اموراقتصادی سازمان 
جهاد کشــاورزی استان اصفهان افزود: دولت 
همچنیــن بــرای اجرای طرح هــای بخش 

کشاورزی سرمایه گذاری کند.

فلات  در  آوری حیــات  تاب  تهدید 
مرکزی

محیط زیست قربانی دیگر و واقعی اصلی 
بی آبی بر بســتر زاینده رود اســت و در واقع 
اکوسیستم طبیعی این حوضه با مرگ تدریجی 

مواجه است.
معــاون محیط زیســت طبیعــی و تنوع 
زیستی اداره کل حفاظت محیط زیست استان 

اصفهان در این میزگرد نســبت به پیامدهای 
خشکی زاینده رود برای محیط زیست استان 

هشدار داد.
حســین اکبری با بیان اینکه طی 2 دهه 
اخیر، این اکوسیستم ویژه با اعتبار جهانی و با 
کارکردهای مختلف از حقابه خود محروم بوده 
است، افزود: اکنون وضعیت رودخانه زاینده رود 
و سطح تالاب گاوخونی خشک است و تنها در 
لایه های زیرین مقدار کمی رطوبت وجود دارد.

وی افــزود: وقتــی آب بطور مســتمردر 
رودخانه جاری باشــد علاوه بــر کارکردهای 
زیست محیطی، تقویت سفره های زیرزمینی 
و ارتقای کمی و کیفی منابع آب را نیز به دنبال 

خواهد داشت.
اکبری گســترش پدیده فرونشست زمین 
و احتمال تخریب نمودهای تاریخی و تمدن 
اصفهان را از دیگر تهدید های جدی خشکی 
زاینده رود برشــمرد و افزود: تالاب گاوخونی 
به دلیل آنکه سال ها پذیرای حجم انبوهی از 
پساب های صنعتی و کود های شیمیایی بوده 
اکنون به کانون خطرناک گرد و غبار و فلزات 
سنگین تبدیل شده است که بر اساس مطالعات 
در صورت استمرار خشکی خطر گسترش این 
آلودگــی ها تا شــعاع 500 کیلومتری فلات 

مرکزی وجود دارد.
وی هشدار داد: بنابراین ادامه این شرایط 
آسیب های اجتماعی و فرهنگی به دنبال خواهد 
داشت و باید گفت اکنون تاب آوری حیات در 

فلات مرکزی دچار مشکل شده است.
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی 
اداره کل حفاظت محیط زیست استان اصفهان 
افزود: این وضعیت به تنوع زیستی و جانوری 
تالاب  گاوخونی و رودخانه زاینده رود آسیب 
وارد کرده اســت و چنانچه این شرایط ادامه 
پیدا کند نه تنها کارکردهای زیست محطیی 
و طبیعی این اکوسیستم را از دست می دهیم 
بلکه عواقب بسیار جبران ناپذیری برای استان 
در کوتاه مدت و بلند مدت در پیش خواهد بود.

وی مدیریت یکپارچه حوضه آبریز زاینده 
رود را ضروری دانســت و افزود: در نبود این 
شیوه مدیریتی اکنون همه بخش های مرتبط 
با زاینده رود دچار مشکل است و هیچ یک نیز 

از این وضعیت راضی نیست.
اکبری تعادل بخشــی به منابع و مصارف 
آب زاینده رود و آب های زیرزمینی استان را 
ضروری دانست و افزود: به هر حال باید بررسی 
شود دلیل این همه بارگذاری ها و تخصیص 
های فراتر از حجم زاینده رود چه بوده است.

وی افــزود: باید اشــتباهاتی که در زمینه 
تخصیص های بی برنامه آب بوده را پذیرفت 

و اصلاح کرد.
اکبری تصریح کرد: باید پرسید چرا با وجود 
اینکه حقابه های زیست محیطی از زاینده رود 
اولویت دوم پس از شرب بوده نسبت به آن بی 

توجهی می شود.
معاون محیط زیســت طبیعــی و تنوع 
زیستی اداره کل حفاظت محیط زیست استان 
اصفهان خواســتار ایجاد ستاد مستقل نجات 

بخشی زاینده رود با اختیارات کامل شد.
به گفته وی، برنامه مدیریت زیستی تالاب 
گاوخونی تهیه شده است و دنبال می شود.

صرفه جویی در مصرف آب، رویکرد 
صنایع اصفهان

صنایع آب بر یکی از متهمان خشکی در 
حوضه زاینده رود هستند و این باور به ویژه 
در سال های خشک اخیر بیشتر طرفدار پیدا 
کرده است که صنعت آب بر نباید در  منطقه 

ای کم آب  و اقلیم خشک بنا شود.
مشــاور رییس ســازمان صنعت، معدن و 
تجارت اســتان اصفهان با بیان اینکه در دهه 
اخیر میزان مصــرف آب در بخش صنعت با 
برنامه ریــزی ها به طور قابل توجهی کاهش 
پیدا کرده است، افزود: میزان مصرف کل استان 
در برداشــت از زاینده رود ســه هزار میلیون 
مترمکعب بوده که در این میان سهم صنعت 

تنها ۱۳0 میلیون متر مکعب است.
قباد نوری ادامــه داد: برنامه ریزی بخش 
صنعت اصفهــان صرفه جویــی 5۳ میلیون 

مترمکعبی در مصرف آب است.
به گفته وی، میزان برداشت صنایع اصفهان 
4۹ میلیون متر مکعب از آب های سطحی و 

بقیه از زاینده رود است.
نوری افزود: بیشترین مصرف آب در بخش 
ذوب آهــن وفولاد حدود ۱5 درصد آب های 
ســطحی است و مابقی مصارف این صنایع از 

پساب است.
مشــاور رییس ســازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان اصفهان با اشاره به رویکرد صنایع 
برای استفاده بیشتر از پساب گفت: اکنون نبود 
پساب خود به معضل مهمی برای صنایع استان 

تبدیل شده است.
به گفته وی در سطح کشور و جهان مصرف 
آب در صنایع اصفهان نسبت به استاندارد قابل 

قبول است.
نوری گفت: بر اساس آمارها مجموع مصرف 
آب در بخش صنعت کشــور حدود 4 درصد 
است و بقیه مربوط به آشامیدنی و کشاورزی 
اســت، بنابراین صرفه جویی در این 2 بخش 

ملموس تر از صنعت خواهد بود.
مشــاور رییس ســازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان اصفهان، افزود: واحدهای صنعتی 
قدیمی در اســتان ۳2 میلیون متر مکعب در 
سال حقابه داشتند که اکنون این عدد به ۱4 
میلیون متر مکعب رسیده است، بنابراین افزون 
بر 50 درصد صرفــه جویی آب دراین بخش 

اتفاق افتاده است.
به گفته وی، انتقــال آب ازخلیج فارس و 
دریای عمان به فلات مرکزی می تواند فشار 
برداشــت ها از زاینده رود را کم کند که البته 

راهکاری بلند مدت و زمان بر است.
نــوری ادامه داد: نکته مهم این اســت که 
برخی صنایــع از جمله مــواد غذایی در هر 
صورت نیازمند مصرف آب آشامیدنی هستند، 
همچنین توجه به نیاز آشــامیدنی افزون بر 
275 هــزار نفر نیروی فعال در بخش صنعت 

نیز ضروری است.
وی به اشتغال ایجاد شده در بخش صنعت 
اصفهان اشاره و بیان کرد: این رویکرد که فشار 

تنها روی صنعت باشد عادلانه نیست.
نوری صرفه جویی در مصرف آب از سوی 
همه ذینعان زاینده رود و منابع آبی دیگر استان 
را راهکار دیگر مدیریت این چالش بر شمرد.

انتقال آب به زاینده رود از طریق تونل 
سه کوهرنگ

شــاید راهکاری که برای حل مشــکلات  
حوضه زاینده رود در نظر گرفته شــده است 
انتقال آب از ســایر حوضه ها باشد ؛ راهکاری 
که منتقدان خود را دارد  و در عین حال پیش 

از این هم اجرایی شده است.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اصفهان 
در خصــوص تازه تریــن وضعیت طرح های 
انتقال آب به زاینــده رود گفت: اکنون تونل 
ســه کوهرنگ به اتمام رسیده است و تا اوایل 
بهمن امسال از طریق ایستگاه پمپاژ آن حدود 
70 میلیون مترمکعب آب به مخزن سد زاینده 

رود وارد می شود.
حســن ساســانی افزود: طرح بهشت آباد 
با موانعی مواجه اســت اما مجوزهای زیست 
محیطی آن صادر و مقرر شد بخشی از مسیر 
به شــکل تونل و بخشــی به صورت ایستگاه 

پمپاژ ادامه یابد.
وی افزود: وقتی انرژی برق در بالادســت 
رودخانه رایگان باشد کشاورزان بیشتر ترغیب 
می شوند تا آب بیشتری پمپاژ کنند واین رویه 

باید اصلاح شود.
ساسانی نظارت بر چاه های غیر مجاز، صدور 
پروانه و نصب کنتور هوشمند را از دیگر برنامه 

ها برای مدیریت مصرف آب عنوان کرد.
به گفته وی، نبود تــوازن درمصارف آب، 

واقعیتی است که باید حل شود.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اصفهان 
افزود: در دهه های اخیر توسعه بخش کشاورزی 
در بالادست افزایش و در پایین دست کاهش 

داشته است.
وی ادامــه داد: مصــرف آب در بخــش 
آشــامیدنی هم با توجه بــه افزایش جمعیت 

چالش جدی است.
ساســانی با تاکید بر مدیریــت بارگذاری 
ها در مســیر زاینده رود، افزود: در این رابطه 
مصمم هستیم اما همکاری استان های مجاور 

نیز ضروری است.
وی افزود: باید بــا راهکارهای قانونی و بر 
مبنای شــفافیت، بر برداشت ها از زاینده رود 

نظارت شود.
بدترین وضعیت بارندگی در سرشاخه های 
زاینده روددر کنار تمامی معضلات مدیریتی 
و انسانی در حوضه زاینده رود، خشک سالی 
متهــم اصلی بی آبی در این حوضه اســت، 
کاهش بارش ها در سال های اخیر محسوس 
و  ســبب شده از ذخایر آبی این منطقه این 
کشور کاسته شود.معاونت برنامه ریزی شرکت 
آب منطقه ای اســتان اصفهــان نیز در این 
میزگرد اظهار کرد: در سرشاخه های زاینده 
رود امسال از نظر میزان دریافت بارش ها در 
بدترین وضعیت در 50 سال گذشته بوده ایم.

ابراهیمی افزود: درایستگاه چلگرد،  بابک 
کــه در بلند مدت انتظــار بارش ۳۳7 میلی 
متری داشــتیم سال گذشته ۳20 میلی متر 
و امســال تا این لحظه هنوز به نقطه مطلوب 

نرسیده ایم.
وی با بیان اینکه امســال در دریافت آب 
حاصل از بارش ها معضل جدی داریم، افزود: 
حجم آب مخزن سد زاینده رود که در سال 
های گذشــته 600 میلیون متر مکعب بوده 

اکنون تنها ۱76 میلیون متر مکعب است.
وی بی توجهی به طرح آمایش سرزمین در 
برنامه توسعه استان را دلیل مهمی برای شدت 
یافتن این چالش عنوان کرد و افزود: مصرف 
آب در کشاورزی تغییر پیدا نکرده بلکه محل 

مصرف کشاورز تغییر پیدا کرده است.

 آماده باش مجموعه سلامت فارس برای مقابله با امُیکرون
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی شیراز با اعلام خطر مواجهه با موج جدید 
کرونا در اثر شیوع سویه امیکرون و آماده باش مجموعه سلامت برای مقابله با آن، 
از تشدید فعالیت مراکز ۱6 ساعته استان با هدف تقویت برنامه های پیشگیری و 

شناسایی بیماران خبر داد.
و  و شصت  در چهارصد  یکم دی ماه  دکتر سید وحید حسینی چهارشنبه 
سومین نشست ستاد مدیریت بیماری کووید ۱۹ در دانشگاه علوم پزشکی شیراز 
بیان کرد: زیرساخت های لازم برای اجرای برنامه  های عملیاتی مقابله با سویه 

جدید امیکرون در مجموعه سلامت استان پیش بینی شده است.
او گفت: قدرت سرایت پذیری امیکرون بسیار بالاست و افراد دارای علائم لازم 
است هر چه سریعتر به پزشک خانواده و یا مراکز ۱6 ساعته منتخب تشخیص و 
درمان سرپایی کرونا مراجعه کنند تا از گسترش چرخه های انتقال این بیماری 

پیشگیری شود.
افراد به بیماری  ابتلای  از  اینکه ماسک زدن همچنان  با تاکید بر  حسینی 
و دورهمی های  تجمعات  در  از حضور  تا  مردم خواست  از  پیشگیری می کند، 

خانوادگی بپرهیزند.
این مقام مسوول در حوزه سلامت فارس از افرادی که نوبت دُز سوم آنان 
واکسیناسیون  تجمیعی  مراکز  به  تر  سریع  هر چه  تا  خواست  نیز  رسیده  فرا 
مراجعه کنند تا ایمنی خود را در برابر این بیماری افزایش دهیم و افزود: با وجود 
آمارهای پایین کرونا در شرایط کنونی، ورود سویه جدید بیماری، نگرانی ها را 
افزایش داده و لازم است نسبت به رعایت شیوه نامه های بهداشتی، پایبندی 

جدی داشته باشیم.
حسینی با بیان اینکه زیرساخت های لازم برای دسترسی مناسب مردم استان 
به مراکز واکسیناسیون در فارس مهیا شده است، اعلام کرد: افراد بالای ۱8 سال 
که سه ماه از تزریق واکسن آنها )انواع واکسن( گذشته است نیز می توانند برای 
مراجعه  واکسیناسیون  تجمیعی  مراکز  به  دُز سوم خود  نوبت  واکسن  دریافت 

کنند.
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی شیراز در ادامه به بررسی آمار نمونه های انجام 
شده آزمایش کرونا طی شبانه روز گذشته تاکنون در فارس، آمار ابتلا در مناطق 
مختلف استان، علت های جان باختن مبتلایان، وضعیت بیماران در بخش های 

کووید۱۹ بیمارستان های استان و روند بهبودی بیماران پرداخت.

6۰۰۰ هکتار باغ چای رها شده کشور چشم به راه آبادانی
حبیب جهانساز در گفت و گو با ایده روز از افزایش نظارت بر جلوگیری از 
تغییرکاری باغات چای خبر داد و افزود: با اصلاح باغات، به زراعی و آموزش به 
چایکاران می توان از فروش باغ چای و یا تغییرکاربری باغات چای جلوگیری کرد 

و موفقیت هایی هم در این خصوص به دست آورده ایم.
وی افزود: احیای باغات رها شده در حال افزایش است و برای رسیدن به نقطه 

ایده آل نیاز به منابع و زمان داریم.
جهانساز ادامه داد: منابع مالی ارزان در دسترس نیست و اگر به چایکاران بعد 
از پرداخت وام تنفس پرداخت داده شود، شاهد تسریع آباد شدن باغات چای 

رها شده خواهیم بود.
تا 600  سالی 500  توان  می  کرد:  سازمان چای کشور خاطرنشان  رییس 
هکتار باغات چای رها شده را احیا کرد و این کار هم اکنون در حال انجام است 
و امیدواریم تا قبل از پایان سال جاری بخشی از باغات چای کشور را احیا کنیم 

و برای سرعت در انجام این کار نیاز به منابع مالی متمرکز داریم.
باغات چای شهرهای مازندران بیش از گیلان در معرض تهدید

از شهرهای  بیش  مازندران  استان  باغات چای شهرهای  اینکه  بیان  با  وی 
گیلان در معرض تهدید قرار دارند، اظهار کرد: بیش از 6000 هکتار باغ چای رها 

شده در کشور باید احیا شوند.
جهانساز با اشاره به اینکه امروزه برخی از روستاییان هم خانه های شیک برای 
خود می سازند و هر خانه شیکی در مجاورت باغات چای ویلا نیست، ادامه داد: 
فقط باغات چای نیستند که مورد طمع ویلاسازان قرار می گیرند و حتی کمتر 
از اراضی دیگر هم مورد تخریب و تهدید هستند، اما اخیرا موضوع ویلاسازی در 
باغات چای بیشتر مطرح می شود و این کار سودجویان موجب می شود که 
عده ای دیگر نیز به این فکر بیفتند که در باغات چای ویلاسازی گسترش یابد.

رییس سازمان چای کشور گفت: افزایش قیمت برگ سبز چای، تسهیلات به 
زراعی، فراهم کردن زمینه مناسب فروش چای و ... دیگر اقدامات موجب شده 

که چایکاران در حفاظت از باغات چای خود حساس تر شوند.
وی بیان کرد: ممنوعیت خرید چای خارجی در ادارات در حال اجرا است و 
تا حد زیادی هم رعایت می شود و ذیحسابان دستگاه ها مراقب کنند تا از چای 

داخلی در ادارات استفاده شود.
افزایش تولید چای خشک در کشور

وی از افزایش تولید چای خشک در کشور خبر داد و تصریح کرد:  امسال 
۱۳7 هزارتن برگ سبز خریداری شد که از این میزان برگ سبز چای ۳۱ هزار 

تن چای خشک تولید شده است.
جهانساز گفت: خوشبختانه برندسازی خوبی صورت گرفته است و برندهای 
تبلیغ محصولات خود  داخلی در شبکه های سراسری در حال  معروف چای 
هستند و در مجموع علاوه بر کمیت بر کیفیت چای داخلی نیز افزوده شده است.

پلنگ زخمی هزار مسجد تلف شد 
مهدی اله پور اظهار کرد: این پلنگ زخمی که چندی پیش در نزدیکی روستای 
ژرف توسط بومیان منطقه مشاهده شد، پس از تماس با اداره حفاظت محیط 
زیست شهرستان سریعا محیط بانان جهت بررسی اولیه به منطقه اعزام و پس از 
بررسی شرایط حیوان اکیپی متخصص از اداره حیات وحش اداره کل حفاظت 
محیط زیست خراسان رضوی در محل حاضر و موفق به زنده گیری پلنگ زخمی 
شده و حیوان جهت انجام معاینات و اقدامات پزشکی به بیمارستان دامپزشکی و 

پلی کلینیک دانشکده دامپزشکی دانشگاه فردوسی مشهد منتقل شد.
وی ادامه داد: بر اساس  بررسی های اولیه سر و صورت این پلنگ دچار آسیب 

شدید و عفونت شده بود و تحت مراقبت های ویژه قرار گرفت.
سرپرست اداره کل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی عنوان کرد: پس از 
طی مراحل درمان اولیه در پلی کلینیک و بیمارستان دانشکده دامپزشکی، روند 
درمان با تلاش شبانه روزی و مداوم کارشناسان حیات وحش اداره کل حفاظت 
محیط زیست خراسان رضوی و تیم پزشکی و دامپزشکی، همچنان ادامه داشت، 
ولی به رغم تلاش مداوم کادر درمان، متأسفانه به علت بیماری و وخامت حال، 
با تمام  این گونه ارزشمند از چرخه زیستی حذف شد.وی افزود: تیم درمانی 
تجهیزات موجود در بیمارستان، پلنگ بیمار را پذیرش کرده و مورد معاینه قرار 
دادند و تمامی اقدامات درمانی همچون نمونه برداری، رادیولوژی، سونوگرافی، 
با  آن  از  پس  و  گرفت  حمایتی صورت  درمان های  و  آنتی بیوتیک  سرم تراپی، 
انتقال این گونه به قرنطینه و ادامه کار توسط کادر درمان، جهت چکاپ مجدد، 
رادیولوژی و سونوگرافی پورتابل و اخذ نمونه جهت بررسی تابلو خونی انجام شد.

به گزارش اداره کل حفاظت محیط  زیست خراسان رضوی اله پور ضمن ابراز 
تاسف بابت از دست دادن این گونه ارزشمند افزود: تمام تلاش های انجام شده در 
سطح کشور کم نظیر بود.وی بیان کرد: حفاظت از زیستگاه های طبیعی، نصب 
دوربین های تله ای، گشت و پایش محیط بانان، توزیع بروشورهای متعدد و 
مختلف، برگزاری سالانه چندین دوره آموزشی برای دهیاران روستا های حاشیه 
زیستگاه های طبیعی پلنگ ایرانی در خراسان رضوی از دیگر برنامه های این 

اداره کل برای کمک به بقا، حفاظت و احیای این گونه ارزشمند عنوان کرد.
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قهرمانی ششم؛ وعده 
صدری به هواداران

نشســت خبری سیدمجید صدری، سرپرست باشگاه پرسپولیس دیروز در 
هتل آزادی تهران برگزار شد و او درباره مسائل مختلف اقتصادی، ورزشی و 
مدیریتی باشــگاه صحبت هایی مطرح کرد. او گفت: »اولین قول به هواداران 
کســب ششمین قهرمانی متوالی اســت. کادر فنی در 2 سال گذشته خوب 
کار کرده و نباید دغدغه داشــته باشد. تلاش می کنیم کادرفنی بدون دغدغه 
کار تیــم را پیش ببرد.« صدری در خصوص پرداخت بدهی گابریل  کالدرون 
و خواکین ســرمربی و مربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس اظهار داشت: »به 
نظرم دســتگاه های نظارتی باید روی قراردادها نظارت داشته باشد. از زمان 
ســمیعی مدیرعامل قبلی باشگاه به هر دری می زدیم تا بدهی 22 میلیاردی 
کالــدرون و خواکین را تهیــه کنیم. وزیر ورزش و جوانان به ما کمک کرد و 
بــا کمک وزارت این پرونده را جمع کردیم. وزیر ورزش و جوانان نگاه رنگی 
ندارد. برای طلب کالدرون ارز نیمایی گرفتیم و این اقدام موجب شــد تا ۳ 
میلیارد و 200 میلیون تومان به سود ما شود. روز جمعه به من اعلام شد که 
همه پول به غیر از یک قســمت 45 هزار دلاری نیامده است. برای کالدرون 
نوشــتم و التماس کردم که تأییدیه بدهند اما شرمم می شود وویس کالدرون 
را پخش کنم. او به ما توهین می کرد. کالدرون در »برنامه فوتبال برتر« مدام 
می گفت من ایران را دوســت دارم اما آیا این اســت جواب ما که اندازه 45 
هزار دلار هم به ما و هواداران اعتماد نکرد.« صدری در مورد تمدید قرارداد 
بازیکنــان نیــز عنوان کرد: »با تمام بازیکنان به غیر از 2  بازیکن تا ۳ ســال 
دیگر تمدید کردیم. از حامد لک، مهدی ترابی و میلاد سرلک، دعوت کردیم 
به باشــگاه بیاینــد تا درباره ادامه همکاری صحبت کنیــم. قرارداد بازیکنان 
شــفاف اســت و ما حاضریم رقم قرارداد بازیکنان را منتشــر کنیم. قرارداد 
برخی از بازیکنان پرســپولیس وحشتناک پایین است. این بازیکنان به عشق 
پیراهن ایســتادند.« سرپرست باشگاه افزود: »قرارداد شهریار مغانلو را امسال 
با سال قبل مقایسه کنند تا میزان افزایش آن مشخص شود. بیشترین تعداد 
ملی پوشــان برای پرسپولیس اســت و با این قراردادها ما شرمنده بازیکنانی 
مثل وحید امیری هســتیم. حتی یحیی  گل محمدی  پیشــنهادی  داشت سه 
برابر پولی که الان به او می دهیم اما خواهش کردیم او در پرسپولیس بماند.« 
صدری در خصوص عرضه سهام پرسپولیس در فرابورس بیان داشت: »حضور 
در بورس حتی در بازار پایه اش خوب اســت. رئیس جمهور دستور دادند که 
این  مشــکل حل شود. اگر به بورس برویم به خاطر شفافیت، خیلی از مسائل 
روشــن می شود.« سرپرست باشــگاه پرســپولیس در مورد بدهی به باشگاه 
پدیــده در خصوص انتقــال یحیی گل محمدی گفت: »با حیدرپور مســئول 
پدیده صحبت کردیم. قراردادی دوســتان بابــت انتقال یحیی گل محمدی با 
پدیده بســتند و گفتند 6 میلیــارد می دهیم که یک و نیم میلیارد دادند. در 
بنــدی هم گفتند بابت هر یک روز تأخیــر ۱0 میلیون جریمه باید بپردازند. 
این 4/5 میلیارد تبدیل به ۱6 میلیارد شــد. واقعــاً روزی ۱0 میلیون یعنی 
چه؟ من پارســال به پشتوانه طلبی که از کنفدراســیون فوتبال آسیا داریم، 
بدون بهره مبلغی قرض کردم. با افتخار می گویم که از اسپانســر استقلال 8 
میلیــارد تومان پول قرض گرفتیم. در ضمن مجموع قرض های پرســپولیس 

50 میلیارد تومان است.«

تیم ملی فوتبال بانوان ایران در اردویی 
که از 27 آذر آغاز شــده و تا 8 دی ادامه 
خواهد داشت، به سر می برد تا خود را برای 
اولین حضورش در جام ملت های زنان آسیا 
آمــاده کند؛ رقابت هایی که از ۳0 دی آغاز 
می شــود و تیم ملی باید در مرحله گروهی 
آن به مصاف چین، چین تایپه و هند برود 
بازی های ســختی محسوب می شوند.  که 
بــا این حال، نه تنهــا برنامه ای قوی برای 
آماده ســازی تیم ملی در نظر گرفته نشده 
که حتی یک بــازی تدارکاتی خارجی هم 
در این راســتا وجود ندارد. شــرایطی که 
صــدای کادرفنی را درآورده و در این بین 
قرار است شاگردان مریم ایراندوست شنبه 
آینده در دیداری درون اردویی که در مرکز 
ملی فوتبال برگزار می شود به مصاف ذوب 
آهن بروند. هاجر دباغی مهاجم 22 ســاله 
تیم ملی فوتبال بانــوان که یکی از نفرات 
حاضر در این اردو است، در خصوص شرایط 
تیم به خبرنگار»ایران« گفت:»اردوی فعلی 
که تا چهارشــنبه هفته آینــده ادامه دارد 
برای مان بســیار مهم اســت چرا که باید 
برنامه های کادرفنی را مرور کنیم و مربیان 
هم شــرایط بازیکنان را مورد ارزیابی قرار 
دهند. خوشــبختانه شرایط خوبی در اردو 
حاکم است و روز به روز آماده تر و همدل تر 
می شویم تا در جام ملت های آسیا شرکت 
کنیم.« او درباره برگزار نشــدن بازی های 
تدارکاتــی مناســب با تیم هــای خارجی 
بازی های  برگزاری  چنین نظر داد:»مسلماً 

دوستانه می توانست مؤثر باشد و شرایط را 
برای رســیدن به آمادگی بیشتر مهیا کند. 
بنابراین باید با تمرینات بیشتر این کاستی 
را جبــران کنیم. باید این تفکر را داشــته 

باشیم که بیشتر بجنگیم.«
دباغی که از سال 20۱8 تاکنون 8 بازی 
ملــی انجام داده، درباره مصــاف با ۳ تیم 
همگروهی ایران هــم صحبت کرد:»چین، 
چیــن تایپه و هنــد حریفان سرســختی 

هستند. از زمان قرعه کشی و مشخص شدن 
گروه هــا، آنها 5، 4 بــازی تدارکاتی خوب 
برگزار کرده اند ولی ما هم ناامید نیســتیم 

و تلاش می کنیم که به موفقیت برسیم.«
تیم ملی با مشــکلات خــاص دیگری 
هم دســت و پنجه نرم می کند؛ تعدادی از 
بازیکنانی که ایراندوست به تیم ملی دعوت 
کرده، حاضر به شــرکت در اردو نشده اند. 
زهرا قنبری یکــی از جدیدترین بازیکنانی 

اســت کــه از حضــور در اردوی تیم ملی 
کناره گیری کرده و بازیکنان دیگری مانند 
زهرا علیزاده، افسانه چترنور، شبنم بهشت و 
زهرا خواجوی هم قبل از این در اردوی تیم 
ملی به دلایل مختلف حاضر نشدند. دباغی 
درباره غیبت این بازیکنان چنین واکنشی 
داشت: »من بازیکن هستم و نظر شخصی 
در ایــن باره ندارم امــا در مرحله قبل هم 
چنین اتفاقــی افتاد و چند بازیکن در تیم 

ملی حضور پیدا نکردند ولی ما خیلی خوب 
نتیجه گرفتیم و برای اولین بار از گروه مان 
صعــود کردیم تا یکی از تیم های حاضر در 
جام ملت ها باشیم. فوتبال یک بازی تیمی 
است و ما کادرفنی فوق العاده ای داریم که 
می تواند همه چیز را بخوبی مدیریت کند.«

دباغی که بازیکن سپاهان است و سابقه 
خانم گلــی لیگ برتر بانــوان را هم دارد، 
دربــاره وضعیت خودش هــم توضیح داد: 
»خدا را شــکر در وضعیت خوبی قرار دارم 
و تمامــی اردوها را هم در خدمت تیم ملی 
و کادرفنــی بوده ام و امیدوارم در لیســت 
نهایی تیم ملی هم قرار داشــته باشــم و 
بتوانم توانمندی خودم را نشان بدهم و به 

تیم ملی هم کمک کنم.«
فارغ از شرایطی که وجود دارد، چقدر 
می توان بــرای موفقیت تیم ملی در جام 
ملت ها شــانس قائل بــود؟ دباغی به این 
ســؤال چنین پاســخ داد: »درست است 
که تیم های خیلی خوبی در این رقابت ها 
شرکت خواهند کرد و بازی های سختی را 
در پیش داریــم ولی موضوعی که درباره 
تیــم ما وجود دارد و در تیم ملی فوتبال 
آقایان هم صدق می کند، این است که ما 
با قلب مان فوتبــال بازی می کنیم و یک 
غیرت ایرانی داریم کــه اگر بخواهیم به 
موفقیتی برســیم، به وسیله تعصب تیمی 
و تــلاش می توانیم به آن هدف دســت 
پیدا کنیم و بــرای همین خیلی امیدوار 

» هستیم.

ما با قلب مان فوتبال بازی می کنیم

  خبرخبر

چند روز پیش مسابقه ای نمادین بین دو تیم ستارگان کشورهای عرب و 
ستارگان جهان برگزار شد که یکی از افراد حاضر در آن، مهدی مهدوی کیا 
سرمربی تیم ملی فوتبال امید ایران بود که در ترکیب ستارگان کشورهای 
عربــی به میدان رفت. این بازی در حالی برگزار شــد که تصویری از پرچم 
کشورهای مختلف عضو فیفا از جمله پرچم رژیم صهیونیستی روی پیراهن 
دو تیم نقش بســته بود. ضمن اینکه سرمربیگری تیم ستارگان جهان هم 
برعهده آورام گرانت اســرائیلی بود. بــه همین خاطر، حضور مهدوی   کیا در 
این دیدار اعتراض هایی را به دنبال داشــت اما با وجود گذشت چند روز، نه 
فدراسیون فوتبال و نه مهدوی کیا هیچ توضیحی در این باره نداده و سکوت 
اختیار کرده اند تا انتقادها بیشــتر هم شــود. این در حالی است که انتظار 
می رفت فدراســیون فوتبال و در رأس آن عزیزی خادم یا مهدوی کیا با آن 
ســابقه طولانی در فوتبال ایران در این باره شفاف سازی و از مردم بابت این 
اشتباه سهوی دلجویی کنند. علیرضا سلیمی عضو هیأت رئیسه مجلس در 
این خصوص به فارس، گفت: »کسانی که به مهدوی کیا مشورت دادند، این 
کار را دقیق انجام ندادند و او را در دام انداختند. او خواسته یا ناخواسته به 
سمتی قدم برداشته که منتهی به مشروعیت بخشی به این رژیم قاتل و خونریز 
شــده است. باید به احترام مردم ظلم ستیز ایران و هواداران فوتبال جبران 
کند. مهدوی کیا حتماً یک عمر »حســین حسین« گفته که با ظلم و ستم 
زاویه دارد. مهدوی کیا باید جبران کند. تلقی من این است که ندانسته وارد 
این مســیر شده اما اگر دانسته بوده، نمی دانم باید اسمش را چه گذاشت.« 
بیژن نوباوه نایب رئیس کمیســیون فرهنگی مجلس هم در این باره عنوان 
کرد: »اینکه ما می بینیم یک ورزشــکار از کشور ما متأسفانه در این بازی ها 
شرکت می کند، در حالی که پرچم رژیم صهیونیستی روی پیراهنش نقش 
بســته، در مرحله اول نشان دهنده عدم آگاهی این ورزشکار کشورمان است 

که نه آرمان فلســطین را می فهمد و نه اعتقادی به مبارزه با ظلم دارد. ما 
نباید به گونه ای عمل کنیم که جمهوری اسلامی ایران را در مواجهه با رژیم 
صهیونیستی به وضعیتی درآوریم که کسی نسبت به توجه انقلاب اسلامی به 
آرمان فلسطین شک کند و این اقدام ورزشکار کشورمان در مسابقه فوتبال، 
قابل پیگرد قانونی نیز هست. وزارت ورزش و فدراسیون فوتبال باید نسبت 
به این گونه اقدامات حساسیت نشان دهند و اجازه یک چنین توهینی را به 
ملت ایران ندهند که ورزشکاری از آرمان انقلاب اسلامی در حمایت از ملت 
مظلوم فلسطین سر باز زند. ورزشکاری که اقدام به این کار کرده باید به خاطر 
اقدامش از ملــت ایران عذرخواهی کند و باید با وی برخورد قانونی صورت 
گیرد؛ چراکه اقدام وی خیانت به ملت ایران اســت و در واقع هم خیانت به 

ملت ایران و هم به ملت فلسطین.«
امیررضا واعظ آشتیانی قائم مقام اسبق سازمان تربیت بدنی هم در این باره 
چنین نظر داد: »حضور مهدوی کیا در مســابقه ستارگان جهان و ستارگان 

عرب با حضور یک مربی اســرائیلی بسیار اشتباه بود و آقای مهدوی کیا به 
همراه چند نفر دیگر قبلًا هم از این رفتارهای حاشیه آمیز داشته اند و عجیب 
نبود. این اقدام از نظر من یک دهن کجی بود. فدراسیون فوتبال هم به دلیل 

نداشتن هنر مدیریت در این ماجرا کم تقصیر نیست.«
اما این ماجرا ابعاد دیگری هم داشته است. چرا که کمیته ملی المپیک 
ســوریه اعلام کرد فراس الخطیب بازیکن سابق تیم ملی این کشور در پی 
حضور در این مسابقه که زیر نظر یک مربی صهیونیست در قطر برگزار شد، 
به دلیل تخلف از قوانین و پروتکل های نمایندگی این کمیته و بی توجهی به 
اصول و مبانی کشور ، از این کمیته اخراج شده است. در پی صدور این بیانیه، 
الخطیب آقای گل فوتبال تاریخ ســوریه هم با انتشار بیانیه ای عذرخواهی و 
اعلام کرد هیچ اطلاعی از حضور گرانت صهیونیست در لیست تیم منتخب 
جهان نداشته و برای این حرف هایش سند دارد. الخطیب اعلام کرده نامش 
در لیســت اعلامی فیفا در این دیدار نبوده بلکــه در همان روز با او تماس 
می گیرند و او را برای مشارکت در این بازی دعوت می کنند. به همین خاطر 
او هم برای بالا بردن نام سوریه، به عنوان نماینده این کشور شرکت کرده و از 
اسامی شرکت کنندگان اطلاع نداشته است. الخطیب در حالی اعلام بی خبری 
کرده که ســه بازیکن الجزایر هم حاضر نشدند در این بازی به احترام مردم 
فلسطین شرکت کنند. کاربران سوری در فضای مجازی پس از مشاهده اقدام 
نواف التمیاط و عماد الحوسنی از دو کشور عربستان و عمان که پرچم رژیم 
صهیونیستی را از روی لباس های خود پاک کردند، از بی توجهی الخطیب و 
برخی دیگر از بازیکنان عرب حاضر در این مســابقه که آن را بی مسئولیتی 
در قبال آرمان فلسطین دانستند، انتقاد کردند. این اعتراض ها شامل یونس 
محمود کاپیتان اسبق تیم ملی عراق هم شده و عراقی ها خواستار عزل او از 

نایب رئیسی فدراسیون فوتبال این کشور شده اند.

در انتظار عذرخواهی مهدوی کیا

خیرآبادی: حرف های بنا فرافکنی است
 برتری پس از 3 دهه مقابل لاجوردی پوشان

تیم ملی فوتسال ایران که برای برگزاری 2 دیدار دوستانه به ایتالیا سفر کرده در 
نخستین مصاف تدارکاتی خود مقابل این تیم به برتری 6-4 دست یافت. تیم ملی 
فوتسال ایران که بیشتر با بازیکنان جوان پای به این دیدار گذاشته بود، در شرایطی 
نیمه اول را با نتیجه ۳-2 واگذار کرد که هر دو گل شاگردان ناظم الشریعه را مهدی 
کریمی به ثمر رساند. اما در نیمه دوم فوتسالیست های ایران نمایش بهتری ارائه دادند 
و توانستند مقابل ایتالیا که خود را آماده رقابت های جام ملت های 2022 می کند، 4 
گل بزنند و صاحب یک پیروزی پرُ گل شوند. مهدی کریمی، محمد شجری، حسین 
طیبی و سعید احمدعباسی در نیمه دوم موفق به گلزنی برای تیم ملی شدند. سید 
محمد ناظم الشریعه، سرمربی تیم ملی فوتسال ایران در خصوص این دیدار گفت:» 
پیروزی برابر ایتالیا در خود ایتالیا پس از ۳0 سال نشان از قدرت و استعداد فوتسال 
ایران است. از مربیان باشگاهی و بازیکنان تشکر می کنم و پیروزی جوانان باغیرت 
را به ملت عزیز ایران تبریک می گویم. همچنین به بازیکنان تبریک می گویم که در 
مدت زمان کم برنامه ها را اجرا کردند. در حال حاضر بزرگترین حســن تیم ما این 
است که وقتی جوان با جوان تعویض شد هیچ افت و خیزی در تیم رخ نداد.« گفتنی 
است تیم ملی فوتسال ایران آخرین بار در جام جهانی ۱۹۹2 هنگ کنگ موفق شد 
7 -5 ایتالیا را شکست دهد. در ضمن دومین مسابقه دوستانه تیم های ملی فوتسال 

ایتالیا و ایران دیشب برگزار شد.

 پیروزی قاطع ساحلی بازان مقابل  بلاروس
تیم ملی فوتبال ساحلی ایران به همراه تیم ملی بلاروس از روز چهارشنبه 24 آذر 
اردوی مشترک خود را در مجموعه 2 هزار نفری ساحلی دهکده گردشگری بوشهر 
آغاز و ۳ بازی با این تیم برگزار کرد. ملی پوشان فوتبال ساحلی ایران که در اولین 
و دومین دیدار خود به ترتیب به برتری ۳ - 2 و 5 - 4 دســت یافته بودند، دیروز 
در سومین دیدار دوستانه خود به مصاف این تیم رفتند و موفق شدند 5 - 2 مقابل 
بلاروس پیروز شوند. گل های ایران را در این مسابقه نصراله شهمرادی 2 گل، محمد 

احمد زاده 2 گل و محمد علی مختاری به ثمر رساندند.

 تست دوپینگ ۴ ورزشکار ایرانی مثبت شد
ستاد ملی مبارزه با دوپینگ دیروز اعلام داشت که نوید سلیم پور و فاطمه میریان 
از ورزشکاران سه گانه به دلیل مصرف ماده ممنوعه اریتروپوئتین به مدت ۳ سال از 
کلیه فعالیت های ورزشی محروم شدند. همچنین یک ورزشکار دوومیدانی به دلیل 
مصرف ماده ممنوعه HCG به مدت 2 ســال از کلیه فعالیت های ورزشی محروم 
شد. گفتنی است، با توجه به اینکه این دوومیدانی کار زیر سن قانونی است، طبق 
قوانین ســتاد ملی مبارزه با دوپینگ ایران، نامش محرمانه بوده و فاش نمی شود. 
همچنین دیروز اتحادیه جهانی دوچرخه سواری اعلام کرد که تست دوپینگ حسین 
محمدی ها، دوچرخه سوار کشورمان به دلیل استفاده از ماده ممنوعه »اپو« مثبت 

و فعالیت او در این رشته تعلیق شده است.

 مورد جالب فرهاد؛ پیوند با پنالتی ها در جام حذفی
فرهاد مجیدی که در 2 فصل گذشته تیمش را به فینال جام حذفی رساند اما هر 
دو بازی را واگذار کرد تا قهرمان نشود، در فصل جاری می خواهد طلسم شکنی کند. 
او در فصل ۱۳۹۹-۱۳۹8 کار خود را در مرحله یک چهارم نهایی استارت زد. در فصل 
۱400-۱۳۹۹ کار از یک شانزدهم شروع شد و امسال نیز ماجرا مانند فصل گذشته 
است. مجیدی در این ۳ فصل و تا به اینجا ۹ بار آبی پوشان را در جام حذفی هدایت 
کرده که حاصل آن 7 برد و 2 شکست بوده است. بردهای استقلال مجیدی مقابل 
سپاهان، پرسپولیس)2 بار(، پیکان، ذوب آهن، گل گهر و نود ارومیه به دست آمده و 
2 باخت نیز در مصاف با تراکتور و فولاد ثبت شده است. هر 7 برد استقلال در تهران 
حاصل شده و هر 2 شکست در شهرهای بی طرف مشهد و اصفهان شکل گرفته است.

مربی ســابق تیم ملی کشتی فرنگی با انتقاد از محمد بنا، گفت: وقتی به 
علی ارسلان هیچ فرصتی نمی دهید تا برای ایران مدال بگیرد، مجبور می شود 

به کشور دیگری برود تا عمر قهرمانی اش تباه نشود.
جمشید خیرآبادی درباره انتقاد چهره های شاخص کشتی فرنگی از محمد 
بنا پس از تغییر تابعیت علی ارسلان، اظهار کرد: علی ارسلان نیز مثل همه 
قهرمانان، حق و حقوقی دارد که برای رسیدن به آن ها تلاش می کند و وظیفه 
کادرفنی اســت که این حق و حقوق را محترم بشمارد. سن قهرمانی خیلی 
کوتاه است و اگر بگذرد دیگر بازنمی گردد و دوران طلایی یک ورزشکار برای 
رسیدن به افتخار و همچنین آینده ای بهتر تمام می شود. ارسلان چند مرتبه 
در مســابقات مختلف شایستگی هایش را با شکست امثال گرایی و مختاری 
اثبات کرد اما هیچوقت این فرصت به او داده نشد تا در مسابقات مهم مثل 

رقابت های جهانی توانایی هایش را اثبات کند.
مربی ســابق تیم ملی کشــتی فرنگی، افزود: در چنین شرایطی که هیچ 
توجهی به سرمایه ای مثل علی ارسلان نمی شود، پس او چه کار باید بکند؟ 
کجا باید آینده خود را بسازد و به آرزوهایی که در دوران قهرمانی دارد برسد؟ 
اصلا چه راهی به جز رفتن برای او باقی می ماند؟ او در چنین شرایطی ناچار 
اســت بــه جایی برود که به او فرصت بدهند، نــه اینکه هر کاری کند و هر 
نتیجه ای بگیرد باز هم مورد بی مهری قرار بگیرد. من هم بعد از المپیک به 
ایران بازگشتم تا در تیم ملی به کشتی کشورم خدمت کنم و تجربه سال ها 
حضور در مســابقات معتبر را در اختیار بچه های این مملکت قرار دهم اما 
وقتی فرصتی به من نمی دهند، شک نکنید اگر به من باز هم پیشنهادی از 
کشــورهای خارجی بیاید آن را قبول می کنم و می روم چرا که نمی خواهم 
تجربیاتــم را بــه گور ببرم. باید به ما هم این فرصت داده شــود که بتوانیم 

توانایی هایمان را اثبات کنیم.
وی با تاکید براینکه مهاجرت ورزشــکاران از ایران اصلا سیاســی نیست، 
خاطرنشــان کرد: ورزشــکاران با ترک وطن دو هدف را دنبال می کنند، یکی 
مســائل مالی خیلی برایشان مهم اســت چرا که در ایران مشکلات جدی در 
این باره دارند و دیگری اجحافی است که در بحث ورزشی به آن ها می شود و برای 
تثبیت خودشان و آرزوهای ورزشی شان مجبور می شوند به کشور دیگری بروند.

خیرآبادی درباره اظهار نظر محمد بنا پس از تغییر تابعیت علی ارسلان، 

مبنی بر اینکه مدال گرفتن ورزشــکاران برای ایران ارزشمند است نه کشور 
دیگری، گفت: وقتی این فرصت را به آن ها نمی دهید که برای کشور خودشان 
مــدال بگیرند، پس برونــد بمیرند؟ این حرف ها فرافکنی اســت. وقتی به 
کشتی گیر فرصت نمی دهید چه کار کند؟ وقتی آن ها را به نقطه ای می رسانید 
که راهی جز مهاجرت ندارند، چه کار دیگر می توانند انجام دهند؟ وقتی به 
من خیرآبادی فرصت داده نمی شــود در تیم ملی خدمت کنم، خب من هم 
به خارج می روم. این حرف ها فرافکنی و تحریف حقایق است. این صحبت ها 
کلاه شرعی است. با سامان طهماسبی، صبا شریعتی، کیمیا علیزاده، سعید 
ملایی و دیگران هم ندانستیم چطور برخورد کنیم که مجبور به ترک ایران 

شدند. باید باعث و بانی این اقدام ورزشکاران را پیدا کنیم.
وی درباره انتقادات تند قاســم رضایی، امید نوروزی و سعید عبدولی از 
محمد بنا به دلیل بی عدالتی در انتخاب کشتی گیران تیم ملی، خاطرنشان 
کرد: صد درصد با آن ها موافق هستم. آقای بنا خدمات زیادی به کشتی ایران 
داشــته است اما برای اینکه او خراب نشود و بدتر از این ها درباره او قضاوت 
صورت نگیرد، برگزاری انتخابی رو در رو برای معرفی تیم ملی بهترین راهکار 
اســت. این روشی که پیاده می شود فســیل سازی است، مسابقات قهرمانی 
کشور، انتخابی جام تختی، جام تختی، تورنمنت های متعدد فرسایشی است و 
فایده ای برای کشتی ندارد. این روش علمی نیست و من با مستندات علمی آن 
را ثابت می کنم. ما در هر برنامه ابتدا باید سلامت ورزشکار برایمان در اولویت 

باشد و بعد نتایج حاصل از اجرای فرآیند را در نظر بگیریم. هیچ کجای دنیا 
اینطور تیم ملی انتخاب نمی کنند. ما با روس ها اردوی مشترک داشتیم، نه 
آن ها و نه آمریکایی  و آذربایجان و نه هیچ کشوردیگری این روش های ما را 
پیاده نمی کنند. دوســتان، برادران، به این نکته توجه کنید که کشتی یک 
رشــته وزنی اســت به این معنا که جان آدم را می گیرد. قهرمانان ما نهایتا 
در سال 2 یا ۳ بار می توانند در اوج باشند نه صد بار. این چه وضعی است؟ 

مستندات علمی می گوید این روش انتخابی غلط است.
سرمربی سابق تیم ملی کشتی فرنگی آذربایجان، خاطرنشان کرد: آقایان 
قانون و عدالت را رعایت کنید. همه ایران را دوست دارند و جانشان را هم برای 
مملکتشان می دهند. مگر من چند سال از ایران نرفتم؟ اما با یک اشاره برگشتم 
تا به کشتی کشورم خدمت کنم، خب وقتی اصلا این فرصت و اجازه را نمی دهید 
من هم مجبور می شوم به جایی بروم که نشان بدهم از شما بهتر هستم. من 
تیم 20 دنیا را تحویل گرفتم و به سکوی المپیک رساندم و در جهانی بهترین 
نمایش را داشتیم اما باز هم در کشورم به من فرصت داده نمی شود. ما نباید 
فرافکنی کنیم، همه مردم ایران با وجود همه ســختی ها و رنج ها عاشق ایران 
هســتند. علی ارسلان سال ها ایستاد تا برای کشور افتخارآفرینی کند و برای 
ایران مدال بگیرد وقتی نگذاشتید دیگر چاره ای جز رفتن برای او باقی نماند.

وی افزود: فدراســیون کشتی این همه امکانات و شرایط مناسب را برای 
تیم ملی بوجود آورد تا بر اســاس عدالت رفتار شــود و در حق هیچ کشتی 
گیری ظلم نشــود. با شــناختی که از دبیر دارم او مخالف ظلم در حق هر 
کشــتی گیری است. او بارها در جلســات مختلف تاکید کرده در حق هیچ 

کشتی گیری ظلم نشود، بخاطر همین بر روی بحث انتخابی تاکید دارد.
خیرآبادی در پاســخ به این سوال که رییس فدراسیون کشتی نیز مخالف 
تعیین ملی پوشــان در یک روز رقابت انتخابی است، گفت: صحبت آقای دبیر 
این است که ما نباید یک کشتی را ملاک قرار دهیم اما نگفته که انتخابی رو 
در رو نگذاریم. اگر مضرات این سیستم را برای او توضیح دهیم کاملا می پذیرد. 
این روش شدیدترین آسیب ها را برای کشتی گیران در پی دارد. کاهش وزن 
مداوم می تواند بزرگترین آسیب ها را به دنبال داشته باشد. رییس فدراسیون 
از همان ابتدا بارها بر اجرای عدالت تاکید داشــته و می گوید کاری کنید که 

خدا از ما راضی باشد.

ســرمربی سابق تیم ملی بسکتبال ایران، با وجود گذشت چندین ماه از 
بازی های المپیک 2020 توکیو هنوز هم از پاسخگو بودن درباره عملکرد و 
حواشی تیم ملی خوداری می کند و حتی در قامت سرمربی یک تیم باشگاهی 

نیز از انجام مصاحبه سر باز می زند.
 پس از پایان بازی های المپیک 2020 توکیو بود که مهران شاهین طبع 
سرمربی سابق تیم ملی بسکتبال ایران، پس از بازگشت به تهران با ملی پوشان 
بدون خداحافظی از اعضای تیم، فرودگاه امام را ترک کرده و دلیل کار خود 
را هم هیچ گاه مطرح نکرد. حرکتی که بعضا از کسانی که نسبت به چیزی 

اعتراض دارند سر می زند تا اعتراض خود را نشان دهند.
البته بعدها مشــخص شــد که اوضاع تیم ملی در جریان اردوهای پیش 
از اعــزام به المپیــک و حتی در جریان بازی های المپیک نیز خوب نبوده و 

ســرمربی تیم ملی با برخی بازیکان مشکلات شخصی داشته است. مسائلی 
که بعدها به صورت غیر رسمی در مورد آن ها صحبت هایی در فضای مجازی 

و برخی رسانه ها هم مطرح شد.
با وجود این حواشی شاید خیلی  از هواداران بسکتبال فکر می کردند که 
فدراسیون در راستای شفاف سازی این مسائل، با برگزاری یک نشست خبری 
سرمربی تیم ملی را با اهالی رسانه روبه رو کند که این اتفاق هیچگاه رخ نداد. 
نشست خبری که حتی رامین طباطبایی نیز در گفت وگو با ایسنا وعده آن را 
داده بود.حال که چند ماه از برگزاری بازی های المپیک می گذرد و شاهین طبع 
نیز به همراه شیمیدر قم در لیگ برتر فعال است، بسیار جای سوال دارد که 
چرا او در قامت سرمربی سابق تیم ملی سکوت کرده و از انجام وظیفه خود 

که پاسخگو بودن در قبال نتایج تیم در آن زمان است خودداری می کند.

ســرمربی شــیمیدر قم که حتی از صحبت درباره تیم باشگاهی اش نیز 
خوداری می کند، شاید این حق را داشته باشد که در سمت سرمربی یک تیم 
باشگاهی مصاحبه نکند، اما بهتر است این موضوع را در نظر بگیرد که تیم 
ملی برای عموم مردم و اهالی ورزش است. پس به عنوان یک فرد حرفه ای 

باید پاسخگوی سوالات و شبهات مختلف باشد.
مسلما داشتن روحیه نقد پذیری و برخورد حرفه ای با مسائل مختلف مانند 
کنار گذاشته شدن از یک سمت، یکی از فاکتورهای مهم ورزش در جهان است 
که به نظر هنوز در ورزش ایران جا نیافتاده است. ضمن اینکه فدراسیون بسکتبال 
نیز باید در نظر داشته باشد که فرار رو به جلو در مورد مسائل مختلف مانند 
برگزار نکردن نشست خبری برای سرمربی سابق تیم ملی، رویه درستی برای 
جلوگیری از حواشی نیست و باید برای کنترل حواشی مدیریت درستی داشت.

ادامه روزه سکوت دکتر بسکتبال
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پیامبر اکرم )ص( :

دانش بجویید...؛ چرا 
که نشانه های )وسیله 
شناخت( حلال و حرام 
است، و چراغ راه نمای 
راه های بهشت، و همدم 
بی کسی، و یار غربت و 
تنهایی، و هم سخن در 
خلوت.
الأمالي للطوسي : ص ۴88 ح 1۰69

جامعه فرانهوفر» پدرخوانده  فناوری جهانجامعه فرانهوفر» پدرخوانده  فناوری جهان»»
»جامعــه فرانهوفر«)Fraunhofer-Gesellschaft( را می توان گُل سَــر 
ســبد نهادهای پژوهشــی آلمان در حوزه تحقیقات علوم کاربردی دانست. 
اصلی ترین ســازمان  تحقیقات  علوم کاربــردی  اروپا و یکی از بازیگران اصلی 
در مهم تریــن حوزه های فناوری که می توان آن را یکی از »پدرخوانده های« 

فناوری جهان نامید.
 مؤسســه های تحقیقاتی و پژوهشــکده ها اغلب برای انجام فعالیت های 
پژوهشــی راه اندازی می شوند؛ بعضی از این مؤسسه ها به طور تخصصی روی 
تحقیقات بنیادی و گروه دیگر بر تحقیقات کاربردی تمرکز دارند. قاره ســبز 
میزبان شــمار زیادی از دانشگاه ها، مراکز تحقیقاتی و پژوهشکده های مهم و 
بزرگی اســت که نقش تأثیرگذاری را در پیشــرفت علم و فناوری در جهان 

برعهده دارند.
آلمان به عنوان قطب صنعتی اتحادیه اروپا،  مؤسسه های تحقیقاتی زیادی را 
 ،)Fraunhofer-Gesellschaft( »در خود جای داده است. »جامعه فرانهوفر
»جامعه ماکس پلانک« )Max-Planck-Gesellschaft( و »بنیاد پژوهش 
آلمان« )Deutsche Forschungsgemeinshaft(، ستون های اصلی دانش، 

نوآوری و پژوهش این کشور محسوب می شوند.
دولت فدرال آلمان، ســازمان های تحقیقاتی مانند مؤسســه تحقیقات و 
آزمایش مواد در برلین را مدیریت و دولت های ایالتی نیز مؤسســه هایی مثل 
»مرکز تحقیقات آلمان« در زمینه هوش مصنوعی را هدایت می کنند. »جامعه 
ماکــس پلانک« بر تحقیقات پایه تمرکز دارد و »انجمن هلمهولتس« هم در 
حوزه تحقیقاتی که نیاز به زیرساخت های بزرگ مانند راکتورهای همجوشی 

و ماهواره دارند، فعالیت می کند.
اما »جامعه فرانهوفر« را شــاید بتوان گُل سَــر سبد نهادهای پژوهشی در 
حوزه علوم کاربردی )و پژوهش های تقاضامحور( کشور آلمان دانست. »جامعه 
فرانهوفر« یکی از بزرگ ترین ســازمان های پژوهشــی در سطح بین المللی، 
بزرگ ترین ســازمان  پژوهشی علوم کاربردی اروپا، یکی از بازیگران اصلی در 
مهم ترین حوزه های فناوری و به نوعی یکی از »پدرخوانده های« فناوری جهان 

است که ارتباط گسترده ای با مراکز پژوهشی در سراسر جهان دارد.

»جامعه فرانهوفر« چطور شکل گرفت؟
این سازمان در سال ۱۹4۹ میلادی فعالیت خود را تنها با ۳ کارمند شروع 
 ،)Joseph von Fraunhofer( »کــرد و به احترام »یوزف فون فراونهوفــر
پژوهشگر، مخترع و کارآفرین آلمانی به نام »جامعه فرانهوفر« نامگذاری شد. 
درحال حاضر 75 مؤسسه و سازمان پژوهشی آلمان، زیر چتر »جامعه فرانهوفر« 
فعالیت می کنند. اکثریت جمعیت 2۹ هزار نفری کارمندان »جامعه فرانهوفر« 

را دانشمندان و مهندسان برجسته  تشکیل می دهند.
بودجه پژوهشی این سازمان عظیم تحقیقاتی بالغ بر 2.8 میلیارد یورو )۳.۱6 
میلیارد دلار( اســت که 2.4 میلیارد یورو آن از طریق قراردادهای پژوهشی 
تأمین می شود. دو سوم درآمد قراردادهای پژوهشی مربوط به پروژه های تحت 

حمایت دولت یا صنعت است.
هدف گذاری »جامعه فرانهوفر«، تشکیل چارچوبی ایده آل برای پژوهش و 
توسعه در سطح آلمان و قاره اروپا است. دپارتمان های سیاست علم و منطقه 
تحقیقاتی اروپا، نقش تسهیل کننده را برای تصمیم گیران و پژوهشگران برای 

دستیابی به این هدف ایفا می کنند.
دفتر »جامعه فرانهوفر« در شــهر برلیــن، پایتخت آلمان، امکان تعامل و 
ارتباط نزدیک با پارلمان، احزاب سیاسی و دولت فدرال، همچنین سازمان ها 
و انجمن های علمی و شرکت های مختلف را فراهم کرده تا زمینه مناسب برای 
انجام پژوهش  در راســتای رفع نیازهای جامعه فراهم شود. دفتر این سازمان 
در بروکســل هم در نقش پلت فرمی برای گفتگو با سیاست گذاران اتحادیه 
اروپا عمل می کند و در عین حال، بســتر مناسبی برای گفتگو و همکاری با 
مؤسسه ها، انجمن های تجاری و سازمان های همکار اروپایی محسوب می شود.

»جامعه فرانهوفر« دامنه پژوهش ها و فعالیت های خود را به قاره سبز محدود 
نکرده و  در حوزه تعاملات بین المللی هم بسیار فعال است و با شُرکایی در اروپا، 
آمریکای شمالی و جنوبی، سنگاپور همکاری می کند. دفترهای نمایندگی و 
مشــاوران ارشد این سازمان در سراسر جهان،  پلی برای ارتباط بین بازارهای 

محلی و »جامعه فرانهوفر« هستند و فعالیت آنها بر بازاریابی و گسترش کسب 
و کار متمرکز است.

در قــاره آســیا دفاتر نمایندگی »جامعه فرانهوفر« در کشــورهای چین، 
اندونــزی، ژاپن و کره جنوبی دایر بــوده و رابط بین بازار محلی قاره کهن و 
مؤسسه های مختلف فرانهوفر هستند. در قاره آفریقا و منطقه خاورمیانه هم 
بیشــتر فعالیت های فراونهوفر در مصر، اســرائیل و آفریقای جنوبی متمرکز 
است. کشورهای دیگر در شمال آفریقا و جنوب صحرای آفریقا هم مورد توجه 
مسئولان »جامعه فرانهوفر« هستند و در آینده نزدیک احتمالاً شاهد افتتاح 

دفترهای نمایندگی در این مناطق خواهیم بود.
آمریکای شــمالی و جنوبی هم از نفوذ »جامعه فرانهوفر« بی نصیب نبوده 
اســت و دفاتر نمایندگی در کشورهای کانادا،  آمریکا، شیلی و برزیل درحال 
  Fraunhofer USA فعالیت هستند. در کشور آمریکا 7 مرکز پژوهشی با عنوان
مشغول فعالیت هستند. مراکز پژوهشی در آمریکا و مؤسسه های فرانهوفر در 
آلمان، رابطه تنگاتنگی با یکدیگر داشته و در تعامل و همکاری مشترک، به 

دنبال ارائه فناوری های پیشرفته به بازار جهانی هستند.

گستره فعالیت های پژوهشی »جامعه فرانهوفر«
همانطور که اشاره شد، »جامعه فرانهوفر« 75 مؤسسه تحقیقاتی مجزا دارد 
که هر کدام به پژوهش در حوزه های مختلف از جمله سلامت و محیط  زیست، 
حفاظــت و امنیت، حمل و نقل، تولید و خدمات، ارتباطات و دانش، انرژی و 

مواد خام  و سایر حوزه های تحقیقاتی می پردازند.
مؤسســه های مربوط به حوزه ســلامت شامل مؤسســه زیست پزشکی، 
پزشــکی دیجیتال، مهندسی پزشکی فردی و مبتنی بر سلول، سم شناسی و 
پزشکی تجربی، داروشناسی و سلول درمانی و ایمنی شناسی هستند. مؤسسه 
مهندســی زیست پزشکی هم به توسعه دســتگاه ها و فناوری های مرتبط با 
مهندســی پزشکی، زیست  سلولی مولکولی و فناوری نانو مانند ایمپلنت ها و 
پروتزهای عصبی می پردازد.مؤسسه سم شناسی و پزشکی تجربی بر سلامت 
انســان تمرکز دارد و بیش از چهار دهه از فعالیت آن می گذرد. پژوهش های 
این مؤسســه بر دو جنبه مهم شامل: محافظت از انسان ها در برابر مواد مضر 
بــه ویژه ذرات معلق در هوا اعم از گازها، ذرات، الیاف یا نانومواد و همچنین، 
بررسی و توسعه رویکردهای تشخیصی و درمانی در هر دو سطح پیش بالینی 
و بالینی متمرکز است.مؤسســه سلول درمانی و ایمنی شناسی هم به دنبال 
بررسی و توسعه راه حل هایی برای مشکلات خاص در ارتباط با پزشکی، علوم 
زندگی و مهندســی است. یکی از وظایف اصلی این مؤسسه، انجام تحقیقات 
قراردادی برای مؤسسه هایی اســت که در حوزه زیست فناوری، داروسازی و 
مهندسی پزشکی کار می کنند. این موسسه با موسسات بیمارستانی کار می کند 

و علاوه بر تولید محصولات دارویی، به انجام آزمایش های کیفی می پردازد.
در حــوزه انرژی و تغییــرات جوی نیز مؤسســه های فرانهوفر در زمینه 
زیرســاخت های انرژی و سیستم های زمین گرمایی، اقتصاد انرژی و فناوری 
سیستم زیست محیطی، سیستم های انرژی خورشیدی و انرژی بادی فعالیت 
می کنند.منابع طبیعی جهان محدود هســتند و بشر با سرعت زیاد در حال 
مصرف این منابع اســت. این موضوع باعث افزایش قیمت چنین منابعی به 
خصوص نفت، کُبالت و خاک های کمیاب می شــود. به علاوه استخراج منابع 
طبیعی باعث آسیب های زیست محیطی بسیاری مانند انتشار گازهای گلخانه ای، 

آلودگی هوا، آب، خاک و کاهش تنوع زیستی می شود.

 صفحه رسمی تلســکوپ فضایی جیمز وب با انتشار تصویری مدل سازی 
شــده از موشــک آریان5 که حامل تلسکوپ »وب« اســت نوشت: به دلیل 
نامســاعد بودن شــرایط آب وهوایی در پایگاه فضایی اروپا در گویان فرانسه، 
پرتاب تلســکوپ فضایی جیمز وب به تعویق افتاده است و این پرتاب از روز 

24 دســامبر )۳ دی( به روز 25 دسامبر )4 دی( موکول شده است.
برای تایید قطعی این زمان، مجددا شــرایط آب وهوایی بررسی می شود.

بــه گفته ی »ژروم ریوز«)Jérôme Rives(، معاون رئیس آژانس فضایی 
اروپا که مسئول پرتاب این تلسکوپ است، علت لغو پرتاب »جیمز وب« وزش 
بادهای شدید در محل پرتاب بوده است و این شرکت، امروز، چهارشنبه، بار 
دیگر شــرایط جوی را برای تایید زمان پرتاب مورد بررسی قرار خواهند داد.

اگر این پرتاب با مشــکل دیگری مواجه نشــود در روز شنبه 25 دسامبر 
)چهارم دی( در ســاعت 7:20 به وقت منطقه زمانی شرقی )۱5:50 به وقت 

تهران( به فضا پرتاب خواهد شد.
این تلسکوپ ۱0 میلیارد دلاری که جانشینی برای تلسکوپ فضایی هابل 
در نظر گرفته شــده اســت، ابتدا قرار بود در روز شنبه ۱8 دسامبر)27 آذر( 
به فضا پرتاب شود اما وقوع یک حادثه در هنگام جابه جایی آن باعث تعویق 
چهار روزه پرتاب این تلسکوپ شد. به گفته ناسا هنگامی که متخصصین در 
حال اتصال جیمز وب به آداپتور موشک آریان بودند یکی از سیم های اتصال 

جدا شد و این تلسکوپ تکان شدیدی خورد.
پس از آن بروز یک مشــکل در سیستم ارتباطی میان موشک و تلسکوپ 
پرتــاب آن را باز هم به تاخیــر انداخت و قرار بود جیمز وب با دو روز تاخیر 

در روز جمعه به فضا پرتاب شود.
تلســکوپ فضایی جیمز وب با ســال ها تاخیر در پرتاب به فضا می رود و 
نخســتین روزهای شکل گیری ســتاره ها و کهکشان ها را رصد خواهد کرد و 
همچنین به بررســی جو ســیاراتی که به دور ســتاره هایی نزدیک به زمین 

می چرخند خواهد پرداخت. ناســا و آژانس فضایی اروپا در این پروژه بزرگ 
با یکدیگر همکاری می کنند.

»وب« قرار بود در ســال 2007 به فضا پرتاب شــود اما ماموریت آن بارها 
با تاخیر روبه رو شــد. تلسکوپ فضایی جیمز وب که ساخت آن از سال ۱۹۹6 
آغاز شــده است، پیشرفته ترین تلســکوپ تاکنون خواهد بود. این تلسکوپ به 
ترسیم نقشه ای سه بعدی از جهان می پردازد و با آینه های بزرگ با روکش طلای 
خود نخستین سال های پس از مه بانگ را رصد می کند. به گفته ی متخصصان، 
جیمز وب قادر به کاوش اتمسفر بیش از ۳00 سیاره فراخورشیدی است. این 
تلسکوپ که تشعشعات فروسرخ را مورد بررسی قرار می دهد می تواند سیاراتی 
با دمای ســطحی 27 درجه سانتی گراد را رصد کند. جیمز وب برخلاف هابل 
در مدار زمین قرار نمی گیرد بلکه در مدار خورشــید و در نقطه ی لاگرانژی دو 
در فاصله بین ۳74 هزار تا ۱.5 میلیون کیلومتری از زمین قرار خواهد گرفت. 
نقاط لاگرانژی پنج نقطه میان دو جسم بزرگ هستند که در آن نیروی جاذبه 
دو جســم همدیگر را خنثی می کند.پس از پرتاب جیمز وب باید دســت کم 

شــش ماه برای دریافت اولین تصاویر از فضا منتظر بمانیم.

تعویق دوباره پرتاب »جیمز وب« در پی وزش باد شدید
گذر دنباله دار »لئونارد» از منظومه شمسی را تماشا کنیدگذر دنباله دار »لئونارد» از منظومه شمسی را تماشا کنید

گذر دنباله دارلئونارد از 
منظومه شمسی را تماشا کنید

فناوریفناوری

ماهواره »STEREO-A« ناسا فیلمی از گذر دنباله دار لئونارد از منظومه 
شمسی داخلی ثبت کرده است.

 به نقل از اسپیس، این دنباله دار هفته گذشته از میان منظومه شمسی ما 
گذشت و ردی از گاز و نور خود به جای گذاشت.

نام این دنباله دار از روی گرگوری لئونارد، اخترشناس آزمایشگاه قمری و 
سیاره ای دانشگاه آریزونا که این دنباله دار را در ماه ژانویه سال 202۱ کشف 

کرد، انتخاب شده است.
دنباله دار لئونارد یا A۱ 202۱/C، دنباله داری با دوره مداری طولانی مدت 
است و ما برای بیش از 80 هزار سال شاهد اولین و آخرین نزدیک شدن آن 

به منظومه شمسی داخلی بوده ایم.
مقامات ناســا در توضیح این تصویر نوشتند: طی چندین روز گذشته، با 
نزدیک شدن این دنباله دار به خورشید و گرم شدن آن، »فوران« آن آغاز شد 
و این دنباله دار درخشان موادی فرار مثل گازها و یخ را به بیرون پرتاب کرد. 

این فوران ها به صورت تغییراتی در درخشش دنباله دار ظاهر می شوند.
این تصویر توســط ماهواره  STEREO-A ثبت شده است. این ماهواره 

اندازه ای مشابه یک ماشین بازی گلف دارد و در سال 2006 برای رصد خورشید 
 STEREO-B به فضا ارسال شده است. همراه این تلسکوپ، دوقلوی آن با نام
نیز پرتاب شد اما ناسا ارتباطش را با تلسکوپ دوم در سال 20۱4 از دست داد. 
STEREO-A از ماه نوامبر تاکنون به تماشای دنباله دار لئونارد پرداخته است.

لئونارد درخشــان ترین دنباله دار ســال 202۱ است و در روز ۱2 دسامبر 
نزدیک ترین فاصله را به زمین داشته است. این دنباله دار در روز ۱7 دسامبر 
نیز در نزدیک ترین فاصله به زهره قرار گرفت. لئونارد همچنان در حال نزدیک 
شدن به خورشید است و در روز سوم ژانویه سال 2022 در نزدیک ترین فاصله 
از ســتاره منظومه ما قرار می گیرد. در آن زمان لئونارد در فاصله 0.6 واحد 

نجومی) ۹0 میلیون کیلومتری( از خورشید قرار خواهد داشت.
این دنباله دار هنگامی که برای اولین بار مشــاهده شد، بسیار کم نور بود 
و حدود ۱60 هزار بار کم نورتر از کم نورترین ســتاره هایی بود که با چشــم 
غیر مســلح دیده می شوند. با این حال، قدر ظاهری آن ممکن است در اوج 
روشنایی خود به حدود چهار یا پنج برسد، به اندازه ای که با چشم غیرمسلح 

قابل مشاهده باشد.

در یک پژوهش ارزشمند داخلی، محققان موفق شده اند روشی طبیعی و 
مؤثــر را برای کنترل باکتری های دهان و دندان یافته و آن را به خوبی مورد 
آزمایــش قرار دهنــد. در این پژوهش از عصاره گیاه دارویی زرشــک بدین 

منظور استفاده شده است.
 عامل اصلی ایجاد بیماری های لثه و دندان، میکروارگانیســم ها مخصوصاً 
باکتری ها و محصولات جانبی آن ها هستند. درمان کانال ریشه اقدامی است 
کــه جهت کاهش حداکثری این عوامل پاتولوژیک انجام می شــود. در واقع 
هدف اصلی درمان ریشــه پیشــگیری از ایجاد یا از بین رفتن بیماری هایی 
نظیــر پریودنتیت اپیکال با تمرکز بر حذف کلونی های میکروبی از سیســتم 
کانال ریشــه و جلوگیری از ورود میکروارگانیسم های جدید است و موفقیت 
درمان بســته به این است که دندان پزشک تا چه حد به این اهداف نزدیک 
شــود. بااین وجود برخی میکروارگانیسم ها وجود دارند که مقاومت بالایی را 

در این خصوص نشان می دهند.
به گفته متخصصان، برخی میکروارگانیسم ها نظیر باکتری های گرم مثبت 
و همچنین بعضی قارچ ها ممکن است پس از آماده سازی شیمیایی- مکانیکی 
سیستم کانال ریشه هم زنده مانده و عفونت های داخل ریشه ای مقاوم ایجاد 
کنند، مانند باکتری انتروکوکوس فکالیس که نقشــی اساسی در عفونت های 
ثانویه پس از درمان ریشــه دندان دارد. گاهــی تنها گونه باکتری در کانال 
ریشــه دندان های دارای ضایعه پایدار، همین باکتری است، زیرا می تواند به 
حفره های عاجی نفوذ کرده و برای مدت طولانی در کانال ریشه درمان شده 
زنده بماند و با شرایط مختلف غذایی سازگاری یابد. لذا یافتن راهی مناسب 

بــرای کنترل این باکتری، نقش مهمی در بهبود وضعیت دندان ها دارد.
برای رســیدن به این منظور، یک تیم پژوهشی سه نفره از دانشگاه علوم 

پزشــکی همــدان مطالعه ای را انجام داده اند کــه در آن از عصاره آبی گیاه 
دارویی زرشک برای جلوگیری از تشــکیل بیوفیلم میکروبی توسط باکتری 

فوق استفاده شده است.
در این تحقیق از عصاره پوســت و ریشــه زرشک استفاده شده و بر روی 
کشت باکتری انتروکوکوس فکالیس مورد استفاده قرار گرفت. سپس وضعیت 
کنترلی این عصاره ها بر باکتری فوق با اســتفاده از روش های آزمایشــگاهی 

سنجیده شد.
نتایج این بررسی ها نشان داد که عصاره ریشه و پوسته زرشک را می توان 
به خوبی و به شــکلی مؤثر برای استریل کردن کانال های دندانی، استفاده و 

آن را به عنوان جایگزین مناســبی برای هیپوکلریت تلقی کرد.
دراین باره، شــهریار شهریاری، دانشیار و پژوهشــگر گروه اندودانتیکس 
دانشکده دندان پزشکی دانشگاه علوم پزشکی همدان و همکارانش می گویند: 
»ما مشــاهده کردیم که پس از اضافه کردن عصاره پوســته و ریشه زرشک 
در زمان های 48 ســاعت، کلیه غلظت های ریشــه و پوســته، مهار رشدی 
مناســبی را علیه باکتری انتروکوکوس فکالیس داشتند. بااین وجود استفاده 
از غلظت های ۳0 و 50 درصد کارکرد بهتری داشــته و باعث می شــود که 

بیوفیلمی تشکیل نشود«.
ضمناً این یافته ها نشان دادند که تفاوت چشمگیری بین اثرگذاری عصاره 
ریشه و پوسته زرشک وجود ندارد و هر دو به یک میزان بر روی عدم تشکیل 

و از بین بردن بیوفیلم ها مؤثر هستند.
شهریاری و همکارانش می گویند: »حضور باکتری ا. فکالیس از مهم ترین 
عوامل رایج در عدم موفقیت درمان کانال ریشه است. این امر به دلیل ویژگی 
ذاتی آن در تشــکیل اجتماعات بیوفیلم و همچنین استفاده طولانی مدت یا 

کوتاه مدت از داروهای آنتی بیوتیک است«.
طبق اطلاعات ارائه شــده در این تحقیق، بیوفیلم ها از طریق ممانعت از 
فاگوسیتوز یا بیگانه خواری سلول های ایمنی بدن، شناسایی آنتی بادی و تماس 

ترکیبات ضد باکتری، مانع از بین رفتن باکتری ها می شــوند.
بر اساس این پژوهش، زرشک حاوی سیتریک اسید و مالئیک اسید است و 
به همین دلیل دارای اثرات ضدالتهابی است و در فرم ژل حتی برای گلودرد 
نیز مفید اســت. آب میوه تازه آن نیز به استحکام لثه ها کمک می کند و اگر 

همراه با مســواک زدن باشد در کاهش التهاب لثه مؤثر است.
گفتنی اســت این یافته های پژوهشی که روشی مناسب و طبیعی را برای 
کنترل باکتری های دهان و دندان پیشــنهاد می دهند، در مجله دانشــکده 

دندانپزشکی مشهد منتشر شده اند.

خطاب محققان به باکتری های دندانی: زرشک!

 عامل اول، سکوت و تکذیبیه های مختلف در این حوزه است.با سکوت یا انتشار 
تکذیبیه راه به جایی نخواهیم برد. با شناسایی دقیق عوامل است که می شود در 
تجربه های اینچنین، دانش را به سایر قسمت ها منتقل و از تکرار حوادث جلوگیری 
کرد، اما متاســفانه نهادها و سازمان ها در زمانی که این اتفاق ها رخ می دهد، یاد 

گرفته اند که تکذیب و سکوت پیشه کنند.
دانش با چنین رفتارهایی تسری پیدا نمی کند. به بیان دیگر با ادامه دار شدن 
این روش، نه تنها محل A که محل B نیز مورد آسیب و حمله قرار خواهد گرفت، 

چون همه در حال تکذیب و سکوت هستند. 
نکته دوم این است که توسعه رایگان را به جای توسعه هزینه محور یاد گرفته ایم؛ 
به عنوان مثال ویندوز، آنتی ویروس، ابزار ITSM و ابزارهای فرآیندی و... رایگان را 
ترویج داده ایم. این در حالی است که بابت سخت افزارها هزینه های زیادی پرداخت 
می شود، اما برای نرم افزارها یا همان ابزارهای نامشهود مدیریت داده ها و دارایی ها 
اصولا از ابزارهای OPEN SOURCE اســتفاده می شود که اینها نیز می توانند 
به راحتی هک شوند. باید توجه کرد که همیشه بدین صورت نیست که متوجه 

شویم جایی مورد نفوذ قرار گرفته مگر اینکه هدف هکر نمایش قدرت باشد. 
سال هاســت از طریق همین نرم افزارهایی که رایگان به دست آورده ایم تحت 
نفوذ و آســیب هستیم ولی متاسفانه از آن مطلع نیستیم، چراکه همیشه فردی 
که از اطلاعات ما استفاده می کند لزومی ندارد بابت استفاده از آنها به ما هشدار 

دهد، مگر اینکه بخواهد ابراز قدرت کند. 
عامل ســوم عدم توجــه نهادهایی که برای ممانعت از این دســت رخدادها 
شــکل گرفته اند به دانش روز است. دانش روز نیز لزوما ارتباطی با تحریم ندارد. 
متاسفانه دیده می شود که برخی نهادها مهم ترین چیزی که از امنیت می دانند، 
جداسازی اینترنت و اینترانت است. امروزه این حرف در عمیق ترین شکل ناشی 
از نادانســتگی در خصوص میزان امکاناتی اســت که شبکه های رایانه ای دارند. 

چهار عامل برای موضوعات اخیر مربوط به هک سازمان ها


